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روزنامه صبح ایران

وزیر صنعت اعلام کرد

فروش تمام دارایی خودروسازان تا سال 99

محمد جواد ظریف: 

انگلیس از آلتِ دستِ آمریکا بودن دست بردارد 

سخنگوی سپاه تشریح کرد

چرایی و چگونگی توقیف نفتکش انگلیسی 

راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان و اصولگرایان چیست؟

تحرکات   انتخاباتی
از تکاپو تا  تردید
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 عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: نهادهای 
مسئول در جریان انتخابات آینده با دید حداکثری باید عمل کنند تا 
مشارکت سیاسی افزایش پیدا کند.»حشمت الله فلاحت پیشه« عضو 
فراکسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به شرایط خطیر کشور و ضرورت همراهی و همدلی میان قوای 
سیاسی گفت: مجلس واقعاً سعی کرده برای رفع مشکلات با دولت 

همراهی کند. در جامعه ما یکی از مؤلفه های محاسبه ...

عضو شـورای عالی سیاسـتگذاری اصلاح طلبان گفـت: اکنون 
وقـت از هم گسـیختگی و پاره پـاره کـردن مـردم و رو در رو قرار 
دادن آنهـا و دو قطبی کردن جامعه نیسـت که حاصـل آن جز دامن 
زدن به سواسـتفاده، تسـویه حساب شخصی و سیاسـی و پرونده 
سـازی ها نمی تواند باشـد. »شـهیندخت مولاوردی« در ششمین 
نشسـت فصلی شـورای اصلاحات شهرسـتان رباط کریـم تهران 

گفـت: جایگاه، حقوق و امتیازات شـهروندان یکـی از ...

فلاحت پیشه:

 دید حداکثری در انتخابات 
پیش رو نیاز جامعه است

شهیندخت مولاوردی:

اکنون وقت دوقطبی کردن 
جامعه  نیست 
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 طبق اعلام مسئولان قم، سهم بخش گردشگری در توسعه اقتصادی این استان فقط ۵۵ درصد 
است که نیاز به برنامه ریزی کلان مسئولان برای بهره گیری از فرصت های طلایی گردشگری دارد.در 
شرایط کنونی که دشمنان سخت ترین شرایط تحریم یا به عبارتی »جنگ اقتصادی« را تحمیل ایران 
اسلامی کرده اند و کشور ما وابستگی شدیدی به »صنعت نفت« دارد صنعت گردشگری می تواند 
ناجی اقتصاد بیمار کشور باشد.البته اگر از این فرصت طلایی به خوبی استفاده شود؛ وابستگی به نفت 
بخش های دیگر اقتصاد کشور را تنبل کرده است، متوسط فروش تنها یک بشکه نفت در بهترین 
شرایط کشور ۷0 دلار است اما طبق نظر کارشناسان درآمد و ارزآوری حاصل از ورود تنها یک 
گردشگر خارجی معادل 30 بشکه نفت است که می تواند ارزآوری داشته باشد.در شرایط کنونی که 

وابستگی شدید کشور به صنعت نفت باعث شده دشمنان از این فرصت برای تهدید و...

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به طرح پارک 1000 هکتاری گفت: 
این طرح از سال 9۵ به پیشنهاد سازمان پارک ها و فضای سبز در دستور کار شهرداری قرارگرفته 
و یک شورای عالی نیز برای آن تشکیل شده است. پیام جوادیان روز شنبه در جمع خبرنگاران: 
اظهارداشت  این طرح از میدان مفید آغاز و تا بوستان کوهسار و خیابان ظهور و پشت کوه دوبرادران 
امتداد خواهد داشت.جوادیان افزود: در سه سال گذشته ۵۷ میلیارد تومان اعتبار برای این طرح 
اختصاص پیداکرده است، لکه های بوستان کوثر این طرح ۷۵ درصد، باغ پرندگان 80 درصد، بوستان 
خضر 40 درصد، بوستان شهدای گمنام 9۵ درصد و بوستان زائر نیز 20 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: سال گذشته 6 پیمانکار برای 

اجرای عملیات عمرانی این بوستان 1000 هکتاری انتخاب اما به دلیل نوسانات نرخ ارز ...

زیرساخت های گردشگری قم باید تقویت شود

گردشگری، فرصتی 
برای ترمیم اقتصاد قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

پارک هزار هکتاری قم 
تا ۴ سال آینده تکمیل می شود
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تخریب دولت 
آسیب به منافع ملی است

آیت الله علوی بروجردی:

در »بازار سینما« چه می گذرد؟

گردش مالی سینمای ایران چقدر است؟

»آیت الله جنتی« چگونه تایید صلاحیت می شود؟ 

گردش مالی سینما در سال 9۷، 231 میلیارد تومان و در 
بهار امسال، 114 میلیارد تومان بوده است. با این وجود، تنها 
11 میلیون و 142 هزار نفر از جمعیت بالای 1۵ سال ایران 
تاکنون سینما رفته اند و سهم تفریح و امورفرهنگی در سبد 
هزینه خانوار کمتر از دو درصد است.»بیش از هزار شهر در 
کشور از امکان سینما بی بهره هستند و بر اساس آمارها 

حدود 88 درصد مردم کشور تاکنون به سینما نرفته اند.« 
این دو جمله از سید عباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در دو هفته گذشته بسیار مورد بحث قرار گرفته 
است.آخرین گزارش مرکز آمار ایران در اسفند ماه گذشته 
نیز تایید می کند که 81.1 درصد از افراد بالای 1۵ سال، در 

یک سال به سینما نرفته اند. به بیانی دیگر...

تردید برای حضور و تکاپو برای وحدت خلاصه ترین تعریفی است که این روزها می توان از تحرکات انتخاباتی اصلاح 
طلبان و اصولگرایان ارائه کرد. جریان اصلاحات به اثربخشی حضور شک کرده اند و جریان اصولگرا در جبران ناکامی های 
گذشته با بهره جستن از شرایط حال هستند.سنگ تمام یا کناره گیری؛ دو منتها علیه نمودار تصمیم گیری انتخاباتی اصلاح 

طلبان است که از سوی چهره های مطرح آنها رسانه ای می شود. رئیس دولت اصلاحات و ...
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در نظر دارد باستناد مصوبه 6 صورتجلسه شماره 84 مورخ 98/2/16 شورای اسلامی شهر منظریه تعدادی 
از پلاک های کارگاهی و تجاری واقع در مجتمع کارگاهی شیخ بهائی و زمین های سطح شهر را از طریق 
مزایده عمومی به فروش برساند. لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده همه روزه در ساعات 

اداری به امور مالی شهرداری مراجعه فرمایند. 
آخرین مهلت دریافت و تحویل اسناد : روز سه شنبه مورخ 98/۵/1۵ 

محل دریافت اسناد مزایده : واحد مالی شهرداری منظریه 
محل تحویل اسناد مزایده : دبیرخانه محرمانه شهرداری منظریه

تاریخ بازگشایی اسناد : سه شنبه مورخ 98/۵/1۵ ساعت 18 
 031۵3282131 - 031۵3282028 

شهرداری منظریه

  سید علی مرتضوی- شهردار

آگهی مزایده عمومی مرحله سه )نوبت اول(

شناسه آگهی ۵3۷18۵

در نظر دارد باستناد مصوبه 2 صورتجلسه شماره 91 مورخ 98/4/3 شورای 
اسلامی شهر منظریه، مجموعه تفریحی باغ رستوران ترنج به شهرداری منظریه 
را از طریق مزایده عمومی به مدت یکسال به بخش خصوصی واگذار نماید. لذا 
متقاضیان می توانند تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 98/۵/1۵ به دفتر 

امور سرمایه گذاری و مشارکت های شهرداری مراجعه کنند. 
 031۵3282131 - 031۵3282028

دفتر سرمایه گذاری و مشارکت های
 شهرداری منظریه 

  سید علی مرتضوی- شهردار

آگهی فراخوان مرحله اول 

قابل توجه مؤدیان محترم مالیاتی
) اشخاص حقوقی و صاحبان درآمد املاک اجاری (

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 9۷ 
 www.tax.gov.ir و پرداخت مالیات مربوطه از طریق سامانه

حداکثر تا پایان تیر ماه سال جاری است.
35019-021 ستاد خبری دفتر مرکزی حراست    

  1526 مرکز ارتباط مردمی    
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه

شناسه آگهی 512423

در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی به 

شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید. 

شرایط:
- مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 409299460۷ بانک ملت به نام شهرداری قم واریز 

گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد(
- نوع ضمانتنامه شرکت در مناقصه پروژه های فوق یک یا ترکیبی از ضمانتنامه های ذیل قابل ارائه می باشد:

1-ضمانتنامه بانکی دروجه کارفرما )با حداقل سه ماه اعتبار(
2- ارائه اصل فیش واریز وجه نقد به شماره حساب  1003004300۵4 بانک شهر به نام شهرداری قم

3-ضمانت نامه های مذکوردر بندهای)الف-ب-پ-ج-چ-ح(ماده4آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 
 ـمورخ 1394/9/22 123402/ت۵06۵9 ه

4-مطالبات بلوکه شده پیمانکار از شهرداری قم
- ارائه گواهینامه صلاحیت از سازمان  برنامه و بودجه کشور

-ارائه گواهینامه تأیید صلاحیت ایمنی پیمانکاری از وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی الزامی می باشد.
- برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده  آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
- سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.

- حداکثر مهلت خرید اسناد مناقصه و ارائه پاکات پیشنهاد قیمت تا 10 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم  می باشد.
- مبلغ پیشنهادی می بایست از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده تسلیم 

گردد.
- پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه 

می گردد.
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، این پروژه ها فاقد پیش پرداخت می باشند.

- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، این پروژه ها دارای تعدیل می باشند.
- هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مناقصه می باشد. 

- محل توزیع اسناد: 
1- حضوری: قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز-  بلوک B -طبقه دوم-معاونت فنی و عمرانی 

شهرداری قم-اداره هماهنگی و برنامه ریزی امور عمرانی-شماره تماس :02۵-36104۵8۵
2- غیر حضوری: مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی Peyman.Qom.ir و خرید اسناد به صورت 

الکترونیکی
توجه: مناقصه گران محترم در صورت خرید اسناد مناقصه به صورت الکترونیکی از سامانه، باید یک نسخه از آن را 
چاپ نموده و با قید قبولی شرایط کارفرما ،تمامی صفحات آنرا مهر و امضا نموده و در داخل پاکات مربوطه قرار دهند.
- محل تحویل پاکات: قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز-بلوک A -طبقه ششم -اداره حراست 

و امور محرمانه

 شهرداری قم 

WWW.QOM.IR           اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(



اخبار یکشنبه - 30 تیرماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 24846

فاصله بازار ارز تا مصونیت کامل
یقیناً در مقام قیاس میان تابستان سال جاری با 
فشارهای  و  تحریم ها  میزان  هم   ،۹۷ سال  تابستان 
اقتصادی ایالات متحده آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
ایران افزایش پیدا کرده است، هم درآمدهای نفتی سیر 
صعودی داشته و هم نقل و انتقال پولی و بانکی ما با 

مشکلات عدیده ای روبه رو است. مضاف بر آن تابستان امسال در قیاس با سال گذشته 
با افزایش نرخ تورم هم مواجهیم. پس شاخص های اقتصادی چیزی در رابطه با بهبود 
وضعیت ارزی کشور نشان می دهد. چون در سایه این پارامترهای مطرح شده یقیناً 
باید نرخ دلار افزایش پیدا می کرد. بنابراین اولین دلیل روند نزولی نرخ ارز در ماه های 
گذشته به سیاست های بانک مرکزی در ماه های گذشته، به خصوص در رابطه با به 
کارگیری سیاست نرخ ارز شناور باز می گردد. همین سیاست سبب شد تا یک ثبات 
نسبی در این بازار شکل گیرد. یعنی همین سیاست مدیریت شده نرخ ارز شناور اکنون 
دست بانک مرکزی را برای کنترل بازتر کرده است. وظیفه ای که باید از همان ابتدا به 
صورت جدی در دستور کار این بانک به عنوان متولی سیاست های پولی و ارزی و 
نیز عامل کنترل نرخ ارز و نرخ تورم قرار می گرفت. یعنی از تابستان سال گذشته و در 
ماه های پیش از آن، این بانک مرکزی بود که خود را به تحولات بازار آزاد ارز سپرده بود 
تا در نهایت این عرضه و تقاضا باشد که نرخ نهایی دلار و دیگر ارز ها را تعیین کند. اما 
اکنون دولت و بانک مرکزی است که به دنبال کنترل بازار است. یعنی اکنون با اعمال 
راهبرد کنترل نرخ ارز شناور بر صرافی ها، به خصوص صرافی بانک مرکزی اکنون یک 
ثبات و انضباط نرخ ارز در بازار به وجود آمده است. پس می بینید یک اتفاق خاصی 
در خصوص درآمدهای ارزی و یا پارامترهای سیاسی روی نداده، بلکه این دخالت 
های بانک مرکزی در ماه های اخیر بوده است که توانسته بازار ارز را در قبال تاثیرات 

پارامترهای سیاسی و دیپلماتیک تا اندازه ای رها کند.
مسئله دیگر به برنامه بی حساب و کتاب تخصیص ارز از طریق دولت و بانک 
مرکزی در تابستان سال گذشته بازمی گردد. درست زمانی که ترامپ از برجام خارج 
شد و تحریم ها علیه کشور اعمال شد، دولت و بانک مرکزی بدون حساب و کتاب به 
تمام اشخاص حقیقی و حقوقی و صرافی ها دلار با نرخ ۴۲۰۰ تومان برای ورود اعطا 
کرد که از یک سو باعث سوء استفاده های کلان و فسادهای گسترده شد و اکنون 
سیستم قضایی با آن دست و پنجه نرم می کند و از سوی دیگر هم سبب شد با کاهش 
درآمدهای ارزی، موج کاذبی از تقاضا برای دلار و دیگر ارزها شکل بگیرد. اما با پی 
بردن به این راهبرد اشتباه، اکنون دولت به یک سیاست روشن تر و کنترل شده تری 
در قبال تخصیص ارز دست یافته است و می تواند با یک برنامه دقیق تر و منسجم تر و 
کاراتر شرایط را برای کاهش بیش از پیش ارز در دستور کار داشته باشد. هنوز به طور 
قاطع نمی توان گفت روند کاهشی نرخ ارز اثرات مثبت خود را بر بازار داشته است. 
چون اگر چه در ماه های اخیر شاهد کاهش نرخ ارز بوده ایم، اما این مسئله هنوز اثر 
خود را در قیمت های کالاهای اساسی، مسکن و دیگر ابعاد معیشتی مردم نشان نداده 
است. چرا که هنوز خود بازار ارز هم به طولانی مدت بودن و تداوم شرایط کنونی در 
سایه اعمال سیاست های بانک مرکزی در آینده با دیده شک و تردید نگاه می کند. از 
آن طرف این نکته هم وجود دارد که آیا واکنش منفی باراز به برنامه بانک مرکزی در 

آینده شکل خواهد گرفت یا نه؟ 
لذا اگر بانک مرکزی بتواند این شرایط را تثبیت و تداوم بخشد تا حدی می توان 
گفت که بازار ارز در قبال تأثیرات مخرب پارامترهای سیاسی، دیپلماتیک و امنیتی 
می تواند مستقل عمل کند. اما نمی توان این مسئله را به طور کامل نادیده گرفت. 
به خصوص کشور ما که یک کشور سیاست زده است و همه ابعاد کشور اکنون به 
دیپلماسی گره خورده است، خصوصا اقتصاد و معیشت مردم. لذا در مجموع بر این 
باورم که اگرچه با وجود تحولات اخیر در خلیج فارس و افزایش تنش میان ایالات 
متحده آمریکا و جمهوری اسلامی ایران در ماه های گذشته شاهد کاهش نرخ ارز بوده 
ایم، اما نمی توان این روند را تضمین شده تلقی کرد. پس تحولات هفته ها و ماه های 
اخیر در بازار ارز نمی تواند ملاک ارزیابی ما در مصونیت کامل بازار نسبت به تاثیرات 
مخرب به پارامترهای سیاسی، امنیتی و دیپلماتیک باشد. باید کماکان بانک مرکزی 
پایش های مداوم خود را در بازار انجام دهد. از طرف دیگر این نکته را هم باید عنوان 
کنم که در یک حالت منطقی با افزایش تنش ها در خلیج فارس و نیز پررنگ شدن 
اختلافات تهران - واشنگتن باید قیمت ارز افزایش پیدا می کرد، اما این مسئله روند 
کاهشی پیدا کرده است. این نکته نشان می دهد یک قوه و قدرت نیرومندتری در 
کنترل عرضه و تقاضای ارز در بارازهای داخلی بیش از تحولات در منطقه و جهان 
موثر است. لذا باید دید که در آینده نیز کفه ترازو به سمت تاثیرات مخرب پارامتر های 
سیاسی، دیپلماتیک و امنیتی پیش خواهد رفت و یا این که کماکان این کفه به سمت 

همین قدرت کنترل کننده دولت و بانک مرکزی سنگینی پیدا خواهد کرد.
استاد دانشگاه تهران، اقتصاددان

ضرورت رسیدگی به حساب 
آقازاده های خارج نشین 

 از این فرصت ارزشمند استفاده می کنم و ضمن 
اینکه برای سلامتی ایشان که انسان سلیم النفس و قاطع 
و عادل و محکم و پای کار هستند ، دعا می کنیم که 

سخنان جناب آقای دکتر رئیسی فقط جنبه خبری نداشته باشد و عملی و اجرایی 
و ملموس هم باشد . یعنی مصداق »لم تقولون ما لا تفعلون« نباشد و نشود .اما 
برای حسن شروع، اولین واکنش به صحبت های جناب آقای رئیسی را می توانم به 
سمت و سوی مصاحبه جناب آقای بهمنی نماینده محترم مجلس شورای اسلامی و 
عضوکمیسیون اقتصادی مجلس و رییس کل سابق بانک مرکزی که عملا جعبه سیاه 
مالی دولت های جناب آقای احمدی نژاد بودند راهنمایی می کنم .نزدیک به یک سال 
است که خبری بر روی سایت ها منتشر شده و گوینده آن مشخص و مشهور است و 
علی الظاهر نیازی هم به جایزه و تشویق ندارد و جایزه اش را می توانید در بین اقشار 
نیازمند جامعه تقسیم و توزیع نمایید .متن خبر این است: جناب آقای بهمنی، عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس در مصاحبه ای که در ۱۵ تیر سال ۱۳۹۷ داشتند این 
گونه گفت: »دو سال ارز ناشی از صادرات به کشور ما بازنگشته است.« امروز پایان 
تیرماه ۹۷ اعلام می کنند مبلغ ۱۴۸ میلیارد دلار موجودی حساب آقازاده های ما در 
بانک های خارجی است. ذخایر کشورما این قدر نیست. این موضوع نشان می دهد 
بیش از ذخایر ارزی کشور ما موجودی حساب آقازاده ها در خارج از کشور است. این ۵ 
هزار آقازاده در خارج از کشور چه می کنند؟ گفته می شود ۳۰۰ نفر از آنها درس می 
خوانند. بقیه آنها چه می کنند؟ دولت باید به این موضوع رسیدگی کند. قانون، تکلیف 
را روشن کرده است. نظارت بر موسسات پولی و بانکی با بانک مرکزی است و مسئول 
نظارت بر دولت نیز سازمان بازرسی و دیوان محاسبات است. باید گزارش شفاف در 
این خصوص ارائه شود.خوب این متن یک مصاحبه رسمی و منتشر شده با یک مقام 
و کارشناس و کاردان مطلع از امور بانکی و مالی و پولی کشور است و قطعا و حتما 
می تواند خبر مستند هم باشد . برای اینکه حرف جناب آقای رئیسی هم اجرایی شود 
مستند به خبر می توان به این موضوع ورود کرد و نیازی هم به جایزه و بوق و کرنا هم 
ندارد . این روزها اخبار خوشی از گرفتن تعدادی اشخاص شنیده می شود که با زور و 
زدودند و تقلب مبالغ کلانی از اشخاص و یا بانک ها پول گرفتند و پایه ها و زنجیره 
های فساد را در جامعه ایجاد کرده بودند  که از این بابت و برقراری عدالت از جناب 
آقای دکتر رئیسی سپاسگزاریم.جناب آقای رئیسی عزیز! این اشخاصی که گرفتید و ان 
شاءالله علنا محاکمه می کنید نسبت به آن ۱۴۸ میلیارد دلار  پول که در حساب های 
تعداد ۵۰۰۰ آقازاده در خارج از کشور است، خرده پا هم حساب نمی شوند. تکلیف آنها 
و شفافیت این کار ها. را کی می خواهید روشن کنید؟ یا رسیدگی به واگذاری های اصل 

۴۴ قانون اساسی و خصوصی سازی ها را کی می خواهید شروع و مشخص نمایید؟ 

موانع واگذاری سرخآبی  ها
و  استقلال  شرکت  دو  واگذاری  موانع  از  یکی 
پرسپولیس آن است که این دو صورت های مالی مورد 
تایید را ندارند و این مسئله به دلیل کوتاهی سهام دار 
فعلی است؛ همچنانکه در پرونده تحقیق و تفحص از 

باشگاه های زیر نظر وزارت ورزش نیز موضوع شفاف نبودن مدیریت منابع در این 
باشگاه ها مورد اشاره قرار گرفت.درآمدها و نحوه هزینه کرد دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس سالهاست که مشخص نیست؛ بنابراین نبود صورت های مالی یکی از موانع 
ارائه آن ها در بورس است.مدعیانی در خصوص برند این باشگاه ها وجود دارند بنابراین 
این پرونده ها باید به نتیجه برسد زیرا ممکن است پس از بررسی آنها در دادگاه، سرمایه 
خریدار از بین رود.سومین مانع آن است که این دو باشگاه سهامی خاص هستند و 
دولت برای اینکه زمینه واگذاری آنها در بورس را فراهم کند، باید آنها را به سهامی عام 
تبدیل کند.اگر صرفا مشکل مالیات وجود می داشت، این مساله قابل حل بود ولی دولت 
باید این موانع را ساماندهی و به نوعی جمع  بندی کند تا امکان واگذاری فراهم شود.: 
مادامی که هیچ قدمی برای حل موضوع برداشته نشود، نمی شود آن را واگذار کرد اما 
نکته جالب آن است که سالهاست صحبت واگذاری این دو باشگاه می شود ولی تاکنون 

زمینه آن فراهم نشده و فقط در حد شعار بوده است.
* سخنگوی فراکسیون ورزش مجلس

سخنگوی سپاه تشریح کرد

چرایی و چگونگی توقیف
 نفتکش انگلیسی 

سخنگوی سپاه با اشاره به نقض قانون توسط نفتکش انگلیسی و دخالت و حمایت 
ناوچه جنگی اسکورت این نفتکش از آن در ماجرای روز گذشته، تاکید کرد: در اعمال 

قانون و حاکمیت ملی در خلیج فارس و تنگه هرمز قاطعانه عمل می کنیم. 
سردار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در تشریح چرایی و چگونگی توقیف نفتکش انگلیسی در عصر جمعه)۲۸ تیر( 
در تنگه هرمز، اظهار کرد: نفتکش انگلیسی »Stena Impero« تحت اسکورت ناوچه 
جنگی بریتانیایی که با بی توجهی به قوانین و مقررات دریایی و در مسیر معکوس 
در حال ورود به تنگه هرمز و برخورد احتمالی با کشتی های دیگر قرار داشت، با 
درخواست سازمان بنادر و دریانوردی استان هرمزگان، توسط یگان شناوری منطقه 

یکم نیروی دریایی سپاه توقیف شد.
وی افزود: نفتکش انگلیسی بر خلاف قوانین و مقررات دریانوردی دستگاه 
موقعیت یاب خود را خاموش و به جای حرکت به سمت ورودی خلیج فارس در 
تنگه هرمز از مسیر خروجی در جنوب در حال ورود بود که پس از بی توجهی به 
هشدارها و تذکرات یگان دریایی سپاه و حتی مقاومت و نیز دخالت ناوچه جنگی 
نیروی دریایی سلطنتی انگلستان و به پرواز در آوردن ۲ فروند بالگرد و تلاش برای 
بازداشتن تکاوران دریایی سپاه از اجرای مأموریت خود، با قاطعیت و سرعت عمل 
نیروهای خودی متوقف و جهت بررسی ها و اقدامات لازم قانونی به لنگرگاه ساحلی 

هدایت شد.
سخنگوی سپاه، رعایت دقیق قوانین و مقررات بین المللی و دریانوردی توسط 
کلیه شناورهایی که قصد تردد در خلیج فارس و تنگه هرمز دارند را  ضامن حفظ 
امنیت و آرامش این منطقه راهبردی توصیف و تصریح کرد: این قوانین تنها 
اختصاص به این منطقه ندارد و در آبراه های دیگر جهان نیز جاری است و به 
طور طبیعی به دلیل حساسیت های موجود ناشی از حضور تحریک کننده و غیر 
حرفه ای نیروهای فرامنطقه ای در این منطقه ، اعمال این قوانین از اهمیت بیشتری 

برخوردار شده است.
سردار شریف با هشدار نسبت به رفتارهای متکبرانه، تحریک کننده و تهدید آمیز 
برخی شناورهای بیگانه و عدم تمکین رعایت مقررات بین المللی دریایی، تاکید کرد: 
نیروی دریایی سپاه همراه با سایر نیروهای مسلح، به نمایندگی از ملت ایران، در اعمال 
قوانین جاری بین المللی و نیز حاکمیت ملی در قلمرو های دریایی کشور در خلیج 
فارس و تنگه هرمز قاطعانه عمل  کرده و اجازه نخواهند داد منافع و مصالح ملی و 
نیز امنیت این منطقه که یک مطالبه جهانی است با رفتارهای نامتعارف بیگانگان 

خدشه دار شود.
سخنگوی سپاه در پایان یادآور شد: نفتکش توقیف شده انگلیسی هم اکنون در 
اختیار سازمان بنادر و دریانوردی استان هرمزگان است  و سیر مراحل رسیدگی 

قانونی و قضایی در جریان است.

محمدمهدی زاهدی:

 اصولگراها از اصلاح طلبِ مقبول 
و اصلح حمایت می کنند

 عضو جبهه یکتا می گوید اگر فردی انقلابی و ولایتمدار در بین اصلاح طلبان 

باشد با آن نگاه »کاندیدای اصلح« آیت الله مصباح حتما باید مورد حمایت اصولگرایان 
و جریان ولایی قرار گیرد.محمدمهدی زاهدی، چهره سیاسی اصولگرا در پاسخ به 
سوالی درباره چندصدایی در جریان اصولگرا و اینکه آیا این جریان در نهایت از دل 
این چندصدایی به لیست واحد خواهد رسید یا نه، گفت: من فکر می کنم در نهایت 
جریان ولایی و انقلابی کشور با هم متحد خواهند شد اشکال شما این است که دائما 
می گویید اصولگرا اصولگرا، اگر کمی تغییر ایده بدهید و بر جریان ولایی و انقلابی 
مانور بدهید مطمئن باشید که این جریان به موفقیت خواهد رسید و مشکلات حل 
خواهد شد. وزیر دولت احمدی نژاد درباره اختلاف طیف نزدیک به آیت الله مصباح 
با دیگر اصولگراها بر سر »کاندیدای اصلح« و »صالح مقبول« نیز گفت: من هم همین 
حرف آقای مصباح یزدی را می گویم؛ اگر جریان ولایی و انقلابی را در نظر بگیرید 
فقط و فقط افرادی که منتسب به جریان اصولگرایی تحت پوشش قرار نمی گیرد.

این چهره سیاسی عضو جبهه یکتا تصریح کرد: با این نگاه این حلقه وسیع تر خواهد 
شد و بله ممکن است فردی در میان اصلاح طلبان باشد اما فردی انقلابی و ولایتمدار 
باشد حتما ما به او افتخار می کنیم و اگر مقبولیت در انتخابات هم داشته باشد حتما 
از او حمایت می کنیم. چون این افراد منافع ملی را در نظر می گیرند. رئیس کمیسیون 
آموزش مجلس در پاسخ به این سوال که »آیا در حال حاضر چنین فردی را در میان 

اصلاح طلبان سراغ دارید؟« گفت: بله زیاد اما اسم نمی برم.

فلاحت پیشه:

 دید حداکثری در انتخابات 
پیش رو نیاز جامعه است

 عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: نهادهای مسئول در جریان 
انتخابات آینده با دید حداکثری باید عمل کنند تا مشارکت سیاسی افزایش پیدا کند.

»حشمت الله فلاحت پیشه« عضو فراکسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به شرایط خطیر کشور و ضرورت همراهی و همدلی 
میان قوای سیاسی گفت: مجلس واقعاً سعی کرده برای رفع مشکلات با دولت 
همراهی کند. در جامعه ما یکی از مؤلفه های محاسبه رأی توسط مردم همین بحث 
همراهی و همکاری میان قوا است و افرادی که روحیه همکاری جویانه تری دارند 
میان مردم بیشتر محبوبیت دارند تا کسانی که سعی بر مقابله جویی دارند.وی نزدیک 
بودن ایام انتخابات را تهدیدی برای تحقق این همراهی میان ارکان حاکمیت دانست 
و خاطرنشان کرد: معتقدم تهدید سیاسی امروز جامعه ما در شرایط انتخابات ایجاد 
فضای مقابله جویی سیاسی است. برخی برای اینکه رقیب را از میدان خارج کنند، 
سعی می کنند حداکثر اتهامات را به رقبا بزنند. این باعث می شود آن روحیه همکاری 
که باید شکل نگیرد.وی با بیان اینکه مردم به وظیفه خودشان عمل کرده اند و پای 
ثابت مقاومت مردم بوده اند، در خصوص وظیفه نهادهای مسئول در جریان انتخابات 
آینده گفت: در انتخابات آینده با دید حداکثری باید عمل شود تا مشارکت سیاسی 
افزایش پیدا کند. ملاحظات شورای نگهبان می تواند رعایت شود، اما دید حداکثری 

نیاز جامعه است.

کمالوندی:

 تاسیسات هسته ای فردو تعطیل نیست
 سخنگوی سازمان انرژی اتمی در واکنش به برخی اخبار درباره تعطیلی تأسیسات 

هسته ای فردو، گفت: این تأسیسات تعطیل نشده است.
»بهروز کمالوندی« روز شنبه در واکنش به برخی اخبار درباره تعطیلی تأسیسات 
هسته ای فردو، گفت: این تأسیسات تعطیل نشده و مرکز ملی خلاء در این مجموعه 
فعال بوده و تحقیق و توسعه را روی شیرآلات خلاء انجام می دهد.وی ادامه داد: 
شیرآلات خلاء در صنایع پیچیده هسته ای کاربرد دارد و دیوید آلبرایت تحلیلگر 
هسته ای آمریکایی نیز در گزارش اخیر خود به پیشرفت این فناوری اذعان کرده است.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اشاره به قرار گرفتن ایران در ردیف کشورهای دارای 
فناوری »کوانتوم« گفت: اتفاق مهم و ارزشمند دیگری که در سازمان انرژی اتمی 
در حال وقوع است ورود به دروازه های انقلاب فناوری دنیا یعنی کوانتوم بوده که در 
دهه های آینده تحول زیادی در توسعه ارتباطات و ساخت پردازشگرهای فوق سریع 
ایجاد خواهد کرد.کمالوندی ، خاطرنشان کرد: مرکز ملی کوانتوم به زودی آزمایش 
ارتباط ذرات کوانتومی با فاصله بیش از یک متر را انجام خواهد داد و ایران نخستین 
کشور خاورمیانه و جهان اسلام خواهد بود که به این فناوری دسته پیدا کرده است و 
جزو معدود کشورهای دنیا در عرصه مهار ذرات کوانتومی و فوتون ها قرار می گیرد.

محمد جواد ظریف: 

انگلیس از آلتِ دستِ آمریکا بودن دست 
بردارد 

وزیر امور خارجه کشورمان به انگلیس توصیه کرد از آلت دست آمریکا بودن در 
تروریسم اقتصادی دست برداردمحمدجواد ظریف در فضای مجازی نوشت: »برخلاف 
دزدی دریایی در تنگه جبل الطارق، اقدام ما در خلیج فارس برای برقراری قوانین 
بین المللی دریانوردی است. همان گونه که در نیویورک گفتم، این ایران است که 
امنیت خلیج فارس و تنگه هرمز را تضمین می کند. بریتانیا باید از آلت دست آمریکا 

بودن در تروریسم اقتصادی دست بر دارد.«
وزیر امورخارجه کشورمان همچنین در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
مردم و دولت ایران هیچ خصومتی با مردم آمریکا ندارند. تمام آنچه ما می خواهیم این 

است که هیچ کس در امور داخلی ما دخالت نکند.
وی در ادامه پیام خود لینک مربوط به مصاحبه اش با شبکه پی بی اس در برنامه 

"ساعت خبر" پیش از سفر به ونزوئلا را منتشر کرده است.

در  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر   
اظهارات مشاور  یادداشتی کوتاه نوشت: 
امنیت ملی ایالات متحده آمریکا که طی 
آن حقوق ایران برای غنی سازی اورانیوم 
بدعهدی،  از  نمادی  است،  کرده  نفی  را 
یکجانبه گرایی و نادیده گرفتن مجموعه 

هنجارهای بین المللی بوده و فاقد هرگونه 
ارزش و اعتبار حقوقی است .

به گزارش روز شنبه دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی، دریابان علی شمخانی 
در این یادداشت اظهار داشت: غنی سازی 
اورانیوم برای مصارف صلح آمیز، حق همه 

 NPTکشورهایی است که عضو معاهده
هستند و قابل سلب یا اعطاء نیست.

وی عنوان کرد: آمریکایی ها چنین 
در  ایران  و  نداشتند   NPT از تفسیری 
سال ۱۳۹۱ وادارشان کرد که به چنین 
حقی اعتراف کنند و بعد پای میز مذاکره 

بنشینند.
این  مقام معظم رهبری در  نماینده 
یادداشت بیان کرد: پذیرش حق قانونی 
از سوی  اورانیوم  ایران برای غنی سازی 
آمریکا، شرط وروداین کشور به مذاکرات 

هسته ای بود و نه نتیجه ان.

شمخانی در واکنش به اظهارات بولتون در نفی حق غنی سازی ایران:

اظهارات مشاور امنیت ملی آمریکا نمادی از بدعهدی است

رئیس جمهوری تلاش های بخش های 
مختلف برای بازسازی مناطق آسیب دیده از 
حوادث و بلایای طبیعی، بویژه سیل و زلزله 
را ارزشمند دانست و گفت: براساس وعده 
وزیر کشور و رئیس بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی تا نیمه مردادماه سال جاری در 
مناطق سیل زده همه منازل مسکونی که 
نیاز به ترمیم داشته تحویل مالکان خواهد 

شد.
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانی روز -شنبه- در نشست با مدیران 
ارشد بخش مسکن به منظور پیگیری 
اجرای طرح های دولت تدبیر و امید در این 
بخش، به اقدامات انجام شده در دولت های 
یازدهم و دوازدهم در حوزه های مختلف 
مرتبط با بخش مسکن از جمله مسکن 
شهری و روستایی، تکمیل پروژه های مربوط 
به طرح مسکن مهر و احیاء بافت فرسوده 
اشاره کرد و اظهار داشت: باید تلاش کنیم 
تا در ۲ سال باقیمانده از دولت گامی مهم 
در بخش مسکن به انجام برسانیم که در 
این راستا دولت باید از سرمایه هایی که در 
اختیار دارد، مانند ارایه خدمات ارزان قیمت، 
تسهیل در ارایه جواز، اعطای زمین و کمک 
ساخت  در  سرمایه گذاری  برای  بانک ها 

مسکن استفاده کند.
* ضرورت اهتمام بیشتر مسئولان 

در احیاء بافت های فرسوده 
رئیس جمهوری با تأکید بر ضرورت 
اهتمام بیشتر مسئولان در احیاء بافت های 
فرسوده، گفت: باید تلاش کنیم تا با تکمیل 
طرح های گذشته در زمینه مسکن و ایجاد 
و بازسازی خانه هایی که در مناطق مختلف 
کشور به واسطه بلایای طبیعی تخریب و یا 
دچار آسیب شده، مسکن مورد نیاز مردم 
را تأمین کنیم.رئیس جمهوری با اشاره به 
ضرورت افزایش هماهنگی و تمرکز میان 
دستگاه های مسئول در بخش مسکن، 
گفت: کمک به مردم در بخش مسکن 
موجب افزایش رفاه، آسایش و امنیت آنان 
شده و ضمن ایجاد سرمایه برای مردم، ارائه 
خدمات رفاهی و اجتماعی به آنان را تسهیل 

خواهد کرد.
* ابراز تأسف رئیس جمهوری از 
وقوع آتش سوزی در میدان حسن آباد 
روحانی با ابراز تأسف از وقوع حادثه 

تهران،  میدان حسن آباد  در  آتش سوزی 
اظهار داشت: آثار و ابنیه تاریخی نشان دهنده 
هویت ملی و تاریخی و هنر ایرانیان بوده و 
ارزشی ملی، فرهنگی و باستانی دارد که باید 

از آنها به خوبی حفظ و حراست کرد.
رئیس جمهوری افزود: باید هر آنچه که 
از گذشته برای ما باقیمانده را پاس بداریم، 
چرا که آثار و ابنیه تاریخی مانند میدان 
نقش جهان اصفهان نشان دهنده هنر و 
همت بلند ایرانیان با مهندسی و معماری 

دقیق است.
روحانی تصریح کرد: موضوع مسکن 
یکی از مسایل مهم اجتماعی، اقتصادی و 
رفاهی مردم بوده که کاهش دغدغه آنان 
در این بخش در توسعه اشتغال و رشد 

اجتماعی کشور هم تأثیرگذار است.
* میدان حسن آباد ظرف مدت ۶ 

ماه به حالت قبلی بازمی گردد
باید  شهرداری ها  اینکه  بیان  با  وی 
برنامه ای فوری برای بازسازی و مقاوم سازی 
ابنیه تاریخی و ساماندهی اماکن مجاور آنها 
که امکان حادثه آفرینی دارند، داشته باشند، 
گفت: براساس قول شهردار تهران میدان 
حسن آباد ظرف مدت ۶ ماه به حالت قبلی 
بازگشته و اقدامات بعدی برای حفاظت از 

این اثر تاریخی انجام خواهد شد.
ارایه  به گزارش های  اشاره  با  روحانی 
مسئولان  سوی  از  جلسه  این  در  شده 
مسکن،  بخش  در  ذیربط  دستگاه های 
اظهار داشت: در این راستا بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی در بخش مسکن روستایی 
۲۰۰ هزار مسکن در سال جاری و ۲۰۰ 
هزار مسکن سال آینده ایجاد و وزارت راه 

و شهرسازی نیز امسال و سال آینده در 
مجموع ۴۰۰ هزار مسکن را ایجاد و ۵۰۰ 

هزار مسکن نیز تکمیل خواهد کرد.
رئیس جمهور ادامه داد: ایجاد این تعداد 
مسکن رقم قابل توجهی است که باید بر 
مبنای قولی که دستگاه ها داده اند، تا پایان 

سال ۹۸ و ۹۹ تکمیل شود.
در  سرمایه گذاری  و  تلاش  روحانی 
زمینه احیاء بافت فرسوده در شهرها را 
اقدامی ارزشمند دانست و گفت: کارهایی 
نظیر احیاء بافت های فرسوده و ساماندهی 
رفاه  موجب  شهرها  در  حاشیه نشینی 
بیشتر و افزایش سرمایه زندگی برای مردم 

خواهد بود.
برنامه ریزی  ارزان  اجاره  برای   *

کنید
رئیس جمهوری با اشاره به اجرای طرح 
تأمین مسکن کارمندان توسط وزارت راه و 
شهرسازی، گفت: اگر بتوانیم با برنامه ریزی 
مناسب ظرف مدت چند سال واحدی 
مسکونی برای کارمندان ایجاد کرده و در 
اختیارشان قرار دهیم، اقدامی بسیار خوب 
برای جوانانی است که تازه مشغول بکار 
شده و با این کار دغدغه آنها در زمینه تأمین 

مسکن کاهش خواهد یافت.
روحانی با انتقاد از گزارش ها و اعداد 
و ارقامی که در زمینه افزایش اجاره بها از 
سوی برخی رسانه ها منتشر می شود، گفت: 
براساس آمار وزارت راه و شهرسازی در 
بخش مسکن استیجاری به طور متوسط 
در تهران میزان اجاره بها ۳۰ درصد افزایش 
یافته که این رقم امیدوارکننده است. البته 
آمار  با  اما در عین حال  نبوده،  مطلوب 

و ارقامی که این روزها منتشر می شود، 
متفاوت است.

رئیس جمهوری تصریح کرد: شهرداران 
کلان شهرها می توانند طرحی برای اجاره 
ارزان مسکن به اقشاری که تحت فشار 
اقتصادی هستند، داشته باشند که در این 

راستا باید برنامه ریزی کنند.
روحانی با اشاره به اهمیت اجرای طرح 
احیاء بافت فرسوده در نقاط مختلف کشور، 
گفت: هر کجا زمین دولتی مناسب برای 
ساخت و ساز وجود دارد، ضروری است 
که برای ساخت مسکن در اختیار دستگاه 

مربوطه قرار گیرد.
رئیس جمهوری با اشاره به تلاش های 
بخش های مختلف برای بازسازی مناطق 
آسیب دیده از حوادث و بلایای طبیعی، 
بویژه سیل و زلزله، گفت: براساس وعده 
وزیر کشور و رئیس بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی تا نیمه مردادماه سال جاری در 
مناطق سیل زده همه منازل مسکونی که 
نیاز به ترمیم داشته تحویل مالکان خواهد 

شد و این اقدامی ارزشمند است.
روحانی افزود: همچنین خانه هایی که 
نیاز به بازسازی کامل داشته اند نیز با تلاش 
دستگاه های مربوط تا پایان سال تکمیل و 
در اختیار مردم در این مناطق قرار خواهد 

گرفت.
رئیس جمهوری با بیان اینکه موضوع 
مسکن از نگرانی های مردم به شمار می رود، 
گفت: امروز آنهایی که مستأجر بوده و در 
بافت های فرسوده زندگی می کنند و مسکن 
مستقلی ندارند هر یک به گونه ای دچار 
مشکن هستند که دولت وظیفه دارد در 

این زمینه به آنها کمک کند.
روحانی افزود: اگر بتوانیم در منطقه ای 
که امکان ارایه خدمات گوناگون در آن 
وجود داشته باشد، یک شهر متوسط با 
معماری که یادی از معماری جمهوری 
اسلامی ایران را زنده کند، ایجاد کنیم، 

اقدامی حائز اهمیت خواهد بود.
این  داشت:  اظهار  جمهوری  رئیس 
جلسات از این پس به صورت فصلی برای 
بررسی دقیق و ساماندهی بخش مسکن 
برگزار می شود، چرا که معتقدیم باید تمرکز 
در بخش  میان دستگاه ها  و هماهنگی 

مسکن بیش از پیش تقویت شود.

رئیس جمهور:

منازل مسکونی ترمیمی در مناطق سیل زده تا نیمه مرداد تحویل می شود
اخبــار سرمقاله

یادداشت )۱(

یادداشت )۲(

مشاور پیشین وزارت دفاع تاکید کرد: اقدامات ایران موجب ایجاد تعادل در خلیج 
فارس، شکل گیری معادله جدیدی در منطقه شده است و اقدامات ایران نشان داد دیگر 
کسی نمی تواند بگوید ابرقدرت هستم و هر کاری که دلم می خواهد، انجام می دهم و 
کسی نمی تواند کاری بکند. ایران نشان داد که نمی تواند نسبت به تعرض و تجاوز به حقوق 
و حریمش بی تفاوت باشد.»امیر موسوی« با اشاره به اقدام روز گذشته نیروی دریایی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در توقیف یک کشتی انگلیسی گفت: ایران در توضیح 
علت توقیف این کشتی انگلیسی اعلام کرد عدم رعایت اصل عبور بی ضرر از تنگه هرمز 
با خاموش کردن سیستم »جی پی اس« و انحراف به آب های سرزمینی و همچنین وارد 
کردن پسماندهای نفتی به خلیج فارس که موجب آلودگی های محیط زیستی می شد، 
علت توقیف این کشتی شده است.وی ادامه داد: این دلایل از نظر حقوق بین الملل قابل 
پیگیرد است و اگر هر کشتی این تخلفات را انجام دهد، کشور مقابل می تواند اقدام به 
توقیف آن کشتی کند. در مقابل، انگلیس چند هفته پیش نفتکش حامل نفت ایران را در 
حالی که اصل عبور بی ضرر در آبراهه های بین المللی را رعایت می کرد، به بهانه تحریم های 
اتحادیه اروپا علیه سوریه توقیف کرد که بعداً مشخص شد این مساله به خواست آمریکا و 

نه تحریم های اتحادیه اروپا بوده است.
* ایران براساس مقررات بین المللی کشتی انگلیسی را توقیف کرد

این کارشناس مسائل سیاسی و نظامی با بیان اینکه ایران در اجرای مقررات بین المللی 
در آبراهه های بین المللی مقابله به مثل کرد، اظهار داشت: در سال های گذشته کشتی های 
ایرانی بدون مزاحمت انگلیسی ها و اروپایی ها در آبراهه های بین المللی عبور و مرور 
می کردند و ایران هم نسبت به عبور کشتی های آنها تسامح به خرج می داد و سخت گیری 
نمی کرد. به عبارت دیگر، شاید کشتی های انگلیسی یا کشتی بقیه کشورها قبلًا این کارها 

را می کردند ولی ایران به آنها فقط تذکر می داد و سخت نمی گرفت.
موسوی افزود: پس از اقدام انگلیس در توقیف کشتی حامل نفت ایران و تمدید زمان 
توقیف آن و طرح این ادعا که کشتی گریس۱ مقررات بین المللی را زیر پا گذاشته، ایران 

نیز بر اساس همین قوانین و مقررات بین المللی، اقدام به توقیف کشتی انگلیس کرد.
* دیگر کسی نمی تواند بگوید ابرقدرت هستم 

وی درباره اقدامات چند هفته اخیر ایران در برخورد با متجاوزان در خلیج فارس 

یادآورشد: اقدامات ایران موجب ایجاد تعادل در خلیج فارس و شکل گیری معادله جدیدی 
در منطقه شده است. اقدامات ایران نشان داد دیگر کسی نمی تواند بگوید ابرقدرت هستم 
و هر کاری که دلم می خواهد، انجام می دهم و کسی نمی تواند کاری بکند. ایران نشان 
داد که نمی تواند نسبت به تعرض و تجاوز به حقوق و حریمش بی تفاوت باشد و براساس 

عزت، حکمت و مصلحت با متجاوزان چه انگلیسی و چه آمریکایی برخورد می کند.
این کارشناس مسائل خلیج فارس اضافه کرد: این شرایط معادله جدیدی را در منطقه 
ایجاد کرده و موجب شده تا دیگران در نوع برخورد با ایران سردرگم و متحیر باشند چراکه 

ایران از ابزارهای اعمال قدرت به زورگویان برخودار است.
* نقش فرانسوی ها حساس تر از قبل شد

موسوی درباره اثرات توقیف کشتی انگلیسی در بر وضعیت خلیج فارس و احتمال افزایش 
تنش ها خاطرنشان کرد: فکر می کنم در شرایط جدید، فضا بیشتر به سمت گفت وگو و 
تعامل برود تا برخورد و درگیری، چراکه نه آمریکا و نه انگلیس از توان لازم برای برخورد 
نظامی برخودار نیستند. انگلیسی ها که دولت ندارند و آمریکا هم در حال ورود به فضای 
انتخاباتی است. از طرفی برخورد با ایران ساده نیست چراکه شرایط نسبت به گذشته 
تفاوت های بسیاری کرده و ترکیب قدرت هم عوض شده است. ایران هم از برگه های اعمال 
قدرت بیشتری برخودار است.وی با بیان اینکه نقش فرانسه در شرایط کنونی حساس تر و 
با اهمیت تر از گذشته شده است، ابراز داشت: فرانسوی ها از مدتی قبل برای حفظ برجام و 

کاهش تنش ها در منطقه پیش قدم شده و طرحی را هم در این رابطه ارائه کرده بودند.
* یا همه می بریم یا با هم ضرر می کنیم

مشاور پیشین وزارت دفاع در پاسخ به این پرسش که توقیف کشتی انگلیسی می تواند 
به معنای "یا همه با هم می بریم یا همه با هم می بازیم" باشد، بیان کرد: پایه و اساس 
برجام، دستیابی به توافقی برد - برد برای طرفین بود اما آمریکا با خروج از برجام و اعمال 
مجدد تحریم ها و همچنین بی عملی اروپا، برجام را به توافق برد - باخت تبدیل کرده است 
اگر چه ایران این شرایط را نمی پذیرد.موسوی با بیان اینکه "یا همه باهم می بریم یا اگر 
قرار است کسی ضرر کند، این ضرر باید دوطرفه باشد"، یادآور شد: در این شرایط، ایران 
اقدام به کاهش تعهدات براساس اقتدار و برنامه ریزی کرده است و نسبت به تعرض ها و 

تجاوزات منطقه ای هم قدرتمندانه برخورد می کند.

مشاور پیشین وزارت دفاع:

اقدامات ایران معادله جدیدی را در منطقه ایجاد کرده است

استاد برجسته حوزه علمیه قم با انتقاد از جنجال 
 آفرینی های بی مورد علیه دولت گفت: تخریب و خراب نشان 
دادن همه چیز، کارشکنی است و تضادهای حزبی و تخریب 
دولت به هر بهانه ای موجب آسیب به منافع ملی شده است.

آیت الله سید محمدجواد علوی بروجردی روز شنبه در 
دیدار با کامبیز مهدی زاده فرساد، مشاور امور برنامه ریزی 
و اجرایی ستاد عتبات عالیات با تاکیدبر ضرورت وحدت 
و انسجام داخلی در مقابل دشمن بیرونی ادامه داد: وجود 
اختلاف سلیقه و دیدگاه میان گروه ها و جناح های مختلف 
سیاسی در داخل کشور قابل قبول و پذیرفتنی است ولی 
باید در شرایط کنونی به جای تخریب یکدیگر و دولت به 

دنبال کمک برای رفع مشکلات کشور بود.
وی در ادامه با بیان اینکه نژادپرستی جزوی از فرهنگ 
آمریکایی است گفت: ترامپ با به آشوب کشیدن دنیا به 
دنبال بالا بردن درآمدهای آمریکا است و در این راه هیچ 

خط مرز اخلاقی را نمی شناسد.
آیت الله علوی بروجردی، با انتقاد از تعلل اروپایی در عمل 
به تعهدات خود در برجام، افزود: اروپا حاضر به هزینه دادن 

در برجام نیستند و به دنبال تعلل و خرید زمان هستند.
وی با اشاره به ادعای ترامپ در خصوص گرسنگی 
رئیس جمهوری  ادعای  این  برخلاف  ایران گفت:  مردم 
آمریکا، جمهوری اسلامی ایران در تولید گندم و بسیاری از 
محصولات کشاورزی دیگر خودکفا بوده و ظرفیت صادرات 
برخی از این محصولات نیز دارد.این استاد برجسته حوزه 
علمیه قم، مشکلات مدیریتی را مهم ترین چالش اقتصادی 
کشور دانست و افزود: ایجاد اتاق فکر از افراد متخصص و 
باتجربه در رشته های و صنایع مختلف، راه حل بهبود 
عملکرد مدیران ارشد کشور است که باید این موضوع در 
دستور کار قرار گیرد.آیت الله علوی بروجردی، با تاکید بر 

استفاده از ظرفیت های داخلی برای رونق تولید در کشور، 
گفت: بسیاری از محصولات تولید داخلی بسیار باکیفیت 
بوده و قابل رقابت با مشابه خارجی هستند که در برخی 
موارد مشاهده شده است که به جای خرید کالای داخلی، 
خرید کالاهای خارجی در اولویت دستگاه های دولتی است 

که باید این موضوع پیگیری و اصلاح شود.
داشت:  اظهار  قم  علمیه  حوزه  برجسته  استاد  این 
ظرفیت های صنعتی، تولیدی، گردشگری و معدنی و 
موقعیت خاص جغرافیایی ایران موجب شده است که 
ایران توان تبدیل به پیشرفته ترین کشورها را داشته باشد 
که باید با دور کردن افراد فاسد از دستگاه های اجرایی، 
بهبود مدیریت داخلی و اتکا به توان بومی، امکان شکستن 

تحریم ها و توسعه کشور وجود دارد.
وی، با بیان اینکه جوان گرایی به معنای حذف افراد 
باتجربه و متخصصان حرفه ها و صنایع مختلف نیست 
تاکید کرد: در به کارگیری افراد در مسئولیت های مختلف 
نباید تبعیض جنسی و سنی اولویت انتخاب افراد باشد بلکه 

اولویت جذب افراد متخصص و کاردانی آن ها باید باشد.
آیت الله علوی بروجردی با بیان اینکه در شرایط درهم 
تنیدگی اقتصادی کنونی جهان، خودکفایی در تمام ابعاد 
ممکن نیست، اظهار داشت: ایران اسلامی از نظر منابع بسیار 
غنی و دارای امکانات و منابع مختلف و متعدد است که باید 
با ایجاد هماهنگی و بسیج تمام ظرفیت های داخلی به دنبال 

تأمین نیازهای داخلی بود.
وی جمهوری اسلامی را فرصتی برای استقلال واقعی 
کشور دانست و گفت: باید در شرایط فعلی که کشور به 
استقلال واقعی دست یافته است، باتدبیر و تعقل در مدیریت 
کشور زمینه رفع محرومیت ها و افزایش توسعه اقتصادی 

را فراهم کرد.

استاد برجسته حوزه علمیه قم، با بیان اینکه مردم با 
تمام مشکلات، در برابر فشارها ایستاده اند، تاکید کرد: اگر 
فشارهای اقتصادی تحمیلی به ایران علیه هر کشور دیگری 
اعمال شده بود، به طور قطع نظم آن کشورها به هم و نظام 

مستقر در آن با چالش های مختلف مواجه می شد.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی دارای مرزهای وسیعی 
است که این موجب می شود که آمریکا توان توقف صادرات 
و واردات کشور را نداشته باشد که از این ظرفیت برای تامین 

نیازهای کشور باید به درستی استفاده کرد.
آیت الله علوی بروجردی، با انتقاد از قوانین دست و پا 
گیر موجود در مسیر تولید گفت: باید از تولیدکنندگان در 
شرایط فعلی اقتصادی حمایت جدی تری صورت گیرد، و 
با به تأخیر انداختن بازپرداخت وام ها، کاهش سود بانکی 
و ایجاد مشوق های مختلف به دنبال حمایت عملی از 
آن ها بود.آیت الله علوی بروجردی اظهار داشت: در شرایط 
اقتصادی کنونی اگر مسیر تولید در کشور تسهیل شود با 
توجه به ظرفیت های بسیار زیاد کشور، امکان رونق تولید و 

شکستن تحریم های آمریکا وجود دارد.
این استاد برجسته حوزه علمیه قم، با انتقاد از وضعیت 
نظام بانکی کشور گفت: تاخیر بسیار در پرداخت تسهیلات 
بانکی و نبود زیرساخت های مناسب در شهرک های صنعتی 
از جمله موانع تولید در کشور است که با رفع این چالش ها، 
شفافیت سازی تمام امور و همچنین بسیج تمام امکانات 
امکان تحقق رونق تولید در کشور وجود دارد.وی توسعه 
و حمایت از استارتاپ ها را ضروری دانست و افزود: صدور 
برخی مجوزها بیش از چهار سال به طول می انجامد و این 
در حالی است که همین مجوز در کشورهای دیگر کمتر از 
دو هفته صادر می شود که این موضوع موجب هدر رفت 

انگیزه ها و سرمایه ها می شود.

آیت الله علوی بروجردی:

تخریب دولت آسیب به منافع ملی است

آلبرت بغزیان

سید جمشید اوشال

سید فرید موسوی *
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تجهیزآیفونجدیدبهفناوریواقعیتافزوده

 پیش از این اعلام شده بود آیفون های عرضه شده در سال ۲۰۱۹ به دوربین های سه 
گانه عکاسی و فیلمبرداری مجهز خواهند بود، اما قرار است خدمات واقعیت افزوده هم از 

طریق این گوشی ارائه شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از آسین ایج، اپل که در یک سال اخیر نتوانسته با 
امکانات افزوده شده به مدل های جدید گوشی آیفون کاربران را راضی کند، قصد دارد 
یک حسگر جدید سه بعدی موسوم به ToF را به این گوشی بیفزاید که پیش از این برخی 

گوشی های اندرویدی از آن بهره مند بودند.
حسگر یادشده برای اندازه گیری دقیق مسافت با استفاده از تلفن های همراه به کار 
می رود و کارکرد دیگر آن در صورت افزوده شدن به پشت آیفون امکان پذیر شدن ارائه 

خدمات واقعیت افزوده به کاربران علاقمند است.
این حسگر برای ارتقای کیفیت عکس برداری نیز مفید بوده و عمق بیشتری به تصاویر 
تهیه شده می بخشد. گفته می شود اپل برای افزایش سازگاری گوشی آیفون با این 
حسگر، ویژگی های خاصی را در به روزرسانی سیستم عامل iOS ۱۳ در نظر گرفته است.

حسگر یادشده می تواند فاصله اشیا را تا فاصله حداکثر ۴.۵ متری به دقت اندازه گیری 
کند که این رقم بیشتر از توانایی محاسباتی گوشی های اندرویدی خواهد بود. اپل اخبار 

منتشر شده در این زمینه را رد یا تأیید نکرده است.

پوشکهوشمندخوابوغذایکودکرا
رصدمیکند

های  پوشک  گوگل  خواهر  شرکت  همکاری  با  پوشک  کننده  تولید  شرکت  یک   
هوشمندی ابداع کرده اند که شامل حسگرهای مختلف است و الگوهای خواب و غذا 

خوردن نوزاد را رصد و به والدین اطلاع می دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، شرکت پمپرز با همکاری »وریلی«، شرکت 
خواهر گوگل پوشک هوشمندی ابداع کرده که خواب و غذا خوردن نوزاد را رصد می کند.
محصول این همکاری »لومی« نام گرفته و شامل دو بسته پوشک، حسگرهای قابل 

استفاده چسبیدنی و نمایشگر ویدیویی با قابلیت اتصال به وای فای است.
حسگرهای مذکور هرگونه رطوبتی را در پوشک نوزاد ردیابی می کنند و به طور خودکار 

نوتیفیکیشنی به اپلیکیشن والدین یا پرستار کودک ارسال می کنند.
این اپلیکیشن همچنین الگوهای خواب نوزاد، غذا خوردن، رطوبت و دمای اتاق نوزاد 
را نیز ردیابی می کنند. اطلاعات مذکور را می توان بدون توجه به مسافت کاربر تا پوشک، 
برای او ارسال کرد. هر دو شرکت ادعا می کنند هرگونه اطلاعات خصوصی فقط به والدین 
ارسال می شود و داده های جمع آوری شده فقط برای ارتقای محصول استفاده می شود.
اما کارشناسان امنیتی نگرانی خود از افزایش اطلاعاتی که موبایل ها جمع آوری می 
کنند را ابراز کرده اند. قیمت این پوشک دیجیتال اعلام نشده اما به نظر می رسد در سال 

جاری برای فروش در آمریکا عرضه می شود.

یک شرکت دانش بنیان خط تولید اتصال سازه های خرپای تیرچه را با دستگاه های فناور 
با دانش فنی بومی ایجاد و با راه اندازی این خطوط تولید و استحکام ساختمان ها را یک گام 

به جلو رانده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، از آن جایی 
که دستگاه های صنعت ساختمان، باید از فناوری روز و معیارهای جهانی از حیث ایمنی و 
استاندارد بودن برخوردار باشند، بهره مندی از تجهیزات کارآمد و پیشرفته نیز یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر شده است. سقف های تیرچه یکی از سازه هایی است که در ساختمان ها مورد 
استفاده قرار می گیرد. این سقف ها متشکل از سازه ای فلزی که با میلگرد ساخته شده و در 
بتن سخت می شود از اتصال چند میلگرد خرپای تیرچه به دست می آید. اتصال بخش های 
میلگرد به یکدیگر به روال مرسوم با جوش دستی انجام می شود که اصولی نیست. زیرا در 
روش غیر اصولی، استفاده از جوش قوس الکتریکی، استحکام را در قسمت های جوش 

خورده به این روش از بین می رود و مقاومت در برابر زلزله کاهش می یابد.
حال یک شرکت دانش بنیان داخلی تجهیزات دانش بنیان تمام خودکارخط تولید خرپای 

تیرچه را با دانش فنی بومی ایجاد کرده است.
فرهاد لیاقتی مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با بیان این که روش به کار رفته در این 
فناوری، استحکام میلگرد را به همراه دارد گفت: از آن جایی که به لحاظ ایمنی تیرچه نباید 
به این روش جوشکاری شود چراکه استحکام را کاهش می دهد، در حال حاضر استفاده از 
فناوری »نقطه جوش« به عنوان یک شیوه کارآمد در اتصال میلگردها تایید شده است. در 
حال حاضر نیز استانداردها تأکید دارند که نباید از تیرچه های جوش داده شده به روش 

دستی استفاده شود.
این فعال فناور گفت: کار اصلی این شرکت، ساخت ماشین آلات کارامد در صنعت 

ساختمان است. توانمندی در راه اندازی خطوط تولید دستگاه های نقطه جوش که به 
فناوری پیشرفته و رعایت الزامات فنی و متعددی نیاز دارد، مهم ترین شاخصه این شرکت 

به شمار می رود.
وی با بیان این که فناوری نقطه جوش در صنایع خودرو، صنایع هوایی و نظامی نیز 
کاربردهای خود را نشان داده است، عنوان می کند: در این فناوری، نقطه ای که قرار است 
جوش داده شود، ذوب می شود و در فاز پلاسما قرار می گیرد تا دو قطعه به شکل یکپارچه 
و هم بافت اتصال یابد. در ساخت این دستگاه بایدضمن توانمندی تامین ولتاژ بالا به فعل 
و انفعالات پنوماتیکی و جوشکاری توجه شود که خوشبختانه این فناوری در کشور ساخته 
شده است. لیاقتی به منحصر به فرد بودن این فناوری در کشور اشاره کرد و گفت: در تمامی 
دنیا تعداد ۴ کشور هستند که این دستگاه را می سازند. با فعالیت این شرکت دانش بنیان و 

ایران نیز در جمع اندک کشورهای برخوردار از این فناوری قرار گرفته است.
وی از اختصاص سهم قابل توجهی از بازار میلگرد و صنعت فولاد به این خطوط تولید 
گفت و ادامه داد: در حال حاضر، بیش از ۱۲۰ خط تولید ساخت خرپای تیرچه که توسط 
این شرکت ایجاد شده است، بخش قابل توجهی از تولیدات میلگرد کشور را پذیرا هستند. 
این شرکت ها با مصرف میانگین ماهانه ۳۰۰ تن میلگرد به بازار فولاد کشور نیز رونق بخشیده 
اند. این حوزه همچنین بیش از ۶۰۰ شغل مستقیم و هزاران شغل غیر مستقیم را در صنایع 

فولاد، ساختمان و حمل و نقل و دیگر حوزه ها به ارمغان آورده است.
لیاقتی از کیفیت بالا و قیمت رقابتی این محصولات گفت و ادامه داد: نمونه های خارجی 
این دستگاه برای هر خط بالغ بر ۱۸۰ میلیارد ریال معادل ارزی هزینه دارد و دستگاه های 
چینی که از کیفیت مطلوبی برخوردار نیست با قیمت حدوداً ۴۰ میلیارد ریال به فروش 
می رسد. این در حالی است که دستگاه های تولید این شرکت با قیمت حدود ۳۵۰ میلیون 
تومان تا حداکثر ۱ میلیارد تومان و با کیفیتی هم پای نمونه های خارجی در اختیار صاحبان 

صنعت قرار می گیرد.
این فعال فناور ادامه می دهد: اختلاف قیمت با نمونه خارجی قابل توجه است و با 
توجه به افزایش تحریم ها و محدودیت های وارداتی همچنین افزایش چشمگیر قیمت دلار، 
نگاه ها به سوی تولیدات داخلی بیش تر شده است و شناخت مزیت های محصولات داخلی 

استقبال از خرید محصولات ایران ساخت نیز رشد داشته است.
وی با بیان این که بخش قابل توجهی از صنعت سازه تیرچه از این خطوط تولید استفاده 
می کند، ادامه می دهد: ماشین آلات این مجموعه علاوه بر این که در بیش از ۴۰ نقطه 
از کشور فعالیت می کند و دو سوم از ماشین آلات تولید خرپای تیرچه موجود در کشور را 
ساخته است. این فعال فناور، از ظرفیت صادراتی این تجهیزات گفت و ادامه داد: به عنوان 
اولین صادرکننده دستگاه های خرپای تیرچه شناخته شده ایم. ماشین آلات ما هم اکنون 
در کشورهای تاجیکستان، گرجستان، آذربایجان، ارمنستان، عراق، افغانستان و بحرین به 

بهره برداری رسیده اند.

ساختمانهابافناوریبومیمستحکمشدند

علمیوسلامت

چرا خون  دماغ می شویم
بهتریندرمانبرایزمانیکهخوندماغمیشویم

سطح داخلی بینی حاوی صدها مویرگ خونی است که مقدار زیادی از خون بدن 
از طریق این مویرگ ها در بینی نیز در حال گردش است. این مویرگ ها بسیار ظریف 
و حساس بوده و عوامل مختلفی سبب پاره شدن آن ها و درنهایت خونریزی از بینی 

می شود. 
علل خون  دماغ

۱. یکی از مهم ترین عوامل ضربات شدیدی است که هنگام بازی و یا در اثر برخورد 
شی محکمی با بینی به خصوص دریچه ها و یا در ورزش های مختلف بر روی بینی وارد 

می شوند.
۲. تحریک غشا مخاطی بینی توسط جسمی خارجی و یا هنگام سرماخوردگی و 
خشکی مخاط در فصل زمستان و یا زیر آفتاب تابستان و همچنین به دنبال آن ها تخلیه 

شدید بینی ازجمله دیگر موارد ایجادکننده خونریزی بینی به حساب می آیند.
۳. مصرف بعضی از داروها مانند داروهای ضد انعقاد خون، ضدالتهاب ها، آسپرین، 
ایبوبروفن و افشانه های کورتونی مخصوص بینی نیز شرایط را برای خونریزی بینی 

مساعد می کند. 
۴. افراد با فشارخون بالا و یا دارای بیماری تصلب شرایین هم مستعد خونریزی بینی 
هستند. این مشکل در میان افراد مسن و به خصوص زنان مسن که یائسگی موجب جمع 

شدن و خشک شدن بافت های بدن ازجمله مخاط بینی می شود، رایج تر است.
۵. گاهی اوقات آلرژی ها، عطسه های شدید و مکرر و عفونت های بینی و پولیپ و 
همچنین داخل شدن جسم خارجی در بینی نیز می تواند عواملی برای پاره شدن 

مویرگ ها و خونریزی محسوب شوند. 
حال صرف نظر از آنکه خونریزی در اثر کدام یک از عوامل فوق ایجادشده باشد آنچه در 
میان همه آن ها یکسان است، انجام راهکارهایی جهت جلوگیری از خروج هر چه بیشتر 

خون از بدن و همچنین اساساً ایجاد خونریزی بینی است. 
درمان خون  دماغ

- قسمت نرم بینی تان را با دو انگشت فشار دهید. برای این منظور از دو انگشت شست 
و اشاره استفاده کنید و محکم فشار دهید. این فشار را برای مدت ۵ تا ۷ دقیقه نگه دارید 

اگر خونریزی پایان نیافت، دوباره برای مدت ۵ تا ۷ دقیقه دیگر این کار را تکرار کنید.
- صاف بنشینید. اگر هنگام خونریزی به حالت دراز کشیده قرارگرفته و بنا به تصور افراد 
عادی سرتان را به عقب خم کنید، مقدار زیادی از خون وارد حلقتان شده و امکان دارد 

احساس خفگی در شما ایجاد کند. لذا بهترین وضعیت صاف نشستن است.
- از پنبه استفاده کنید. درصورتی که از بسته نگه داشتن پره های بینی با دست خسته 
شدید، تکه پنبه ای را به صورت فشرده درآورده و در سوراخ بینی در حال خونریزی قرار 
دهید. برخی ها معتقدند آغشته کردن این پنبه به قطره فنیل افرین و محکم نگه داشتن 
پره های بینی با دست و به مدت ۵ الی ۱۰ دقیقه در جلوگیری از ادامه خونریزی بسیار 

مثمر ثمر خواهد بود.
- بینی تان را کمپرس یخ کنید. قرار دادن کیسه یخ بر روی تیغه میانی بینی و حتی 
پیشانی می تواند در قطع خونریزی تأثیرگذار باشد. سرما سبب انقباض رگ ها شده، لخته 

سریع تر تشکیل شده و بالاخره خونریزی پایان می یابد.
- بینی تان را تخلیه نکنید. برای مدت چند روز از تخلیه شدید بینی تان صرف نظر کنید. 
این کار را با دقت و به آرامی انجام دهید. رگ های خونی به چند روز زمان برای ترمیم نیاز 

دارند.
- آهن مصرف کنید. درصورتی که مشکل خونریزی بینی شما به صورت مکرر پیش آمده 
و با از دست دادن مقدار زیادی خون همراه است احتمال بروز کم خونی در شما افزایش 
می یابد. لذا ابتدا، با دادن آزمایش خون میزان هموگلوبین و آهن خونتان را اندازه گیری 

کرده و در صورت نیاز با تجویز پزشک از قرص آهن استفاده کنید. 
- مراقب مصرف آسپرین باشید. ازآنجاکه آسپرین جزء رقیق کننده های خون محسوب 
می شود ممکن است از بروز لخته شدن و انعقاد خون جلوگیری کرده و خونریزی های 
بینی پیاپی را سبب شود. لذا درصورتی که مشکل خونریزی بینی به صورت مکرر در شما 
ایجاد می شود و در ضمن برای کاهش درد مجبور به مصرف آسپرین هستید، به جای 
آسپرین از استامینوفن به عنوان مسکن و تب بر استفاده کنید ولی در صورتی  که تجویز 
آسپرین توسط پزشک برای بیماری قلبی و عروقی شما انجام گرفته است با پزشک 

مشورت کنید. 
- ویتامین C مصرف کنید. به منظور تشکیل کلاژن، ماده ای حیاتی که برای سلامتی 

بافت های بدن موردنیاز است، ویتامین C مصرف کنید. 
- مخاط بینی را مرطوب کنید خشک شدن مخاط بینی به هر علتی که باشد سبب 

خون دماغ می شود لذا برای جلوگیری از آن چند راهکار وجود دارد: 
۱- بینی خود را با سرم فیزیولوژیک به طور مرتب شست وشو دهید.

۲- از پمادهای نرم کننده مخاط مانند ویتامین آ استفاده کنید. 
۳- رطوبت هوای خانه را با دستگاه های مرطوب کننده افزایش دهید. خون دماغ 
می تواند به دنبال عفونت بینی مثل سرماخوردگی سینوزیت عفونت سیستمیک مثل 
تب مخملک، تب تیفوئید، خشکی مخاط بینی، ضربه و انگشت یا ضربه به بینی، تصلب 
انعقادی، اختلالات خونی و بیماری های کبدی رخ  شرایین، فشارخون، اختلالات 

می دهد.
البته به طورمعمول شایع ترین علت؛ عفونت بینی و خشکی مخاط بینی، دست کاری 
و ضربه به بینی است؛ بنابراین درمان علت زمینه ای خودداری از ضربه و دست کاری 
بینی و نیز نرم کردن بینی با پماد ویتامین آ می تواند مانع خونریزی شود. در صورت وجود 

بیماری پس از درمان، خون دماغ نیز برطرف خواهد شد.

6مکملغذاییبرایمقابلهباافسردگی
زمانی که در چاه سیاه افسردگی گرفتار شده اید، احساس تنهایی کامل و گرفتار شدن 
در چرخه معیوبی که به نظر می رسد هرگز نمی توانید از آن خارج شوید را تجربه می 

کنید.
برای افراد مبتلا به افسردگی ممکن است این گونه به نظر برسد که دیگران شرایط 
آنها را درک نمی کنند. خود فرد مبتلا به افسردگی نیز ممکن است حتی به طور کامل 
متوجه نباشد که این شرایط چرا و چگونه آغاز شده و چرا نمی تواند خود را از این شرایط 
نجات دهد. داروهایی که برای درمان افسردگی تجویز می شوند نیز ممکن است با برخی 
عوارض جانبی همراه باشند. در همین راستا، مواردی مانند افزایش وزن، اختلال در 
عملکرد جنسی، بی خوابی، یبوست و دوبینی ممکن است به فهرست علائم ناخوشایند 

افسردگی اضافه شوند.
خبر خوب این است که داروهای رایج برای درمان افسردگی تنها راه حل موجود برای 
غلبه بر این بیماری نیستند. برخی مکمل های غذایی نیز می توانند به طور طبیعی در 
کاهش علائم نقش داشته و به فرد بیمار برای در اختیار گرفتن دوباره کنترل زندگی خود 

کمک کنند.
اسیدهای چرب امگا-3

اسیدهای چرب امگا-۳ فواید سلامت مختلفی را ارائه می کنند و نقش آنها در مقابله 
با بسیاری مشکلات سلامت از نظر علمی تایید شده است. این مساله درباره افسردگی 

نیز صادق است.
اسیدهای چرب امگا-۳ همانند آنچه در روغن ماهی یافت می شود به بهبود و تقویت 

عملکرد مغز کمک کرده و حتی التهاب مغز را کاهش می دهند.
چندین مطالعه ثابت کرده اند که این مواد مغذی علائم افسردگی را کاهش می دهند.

پروبیوتیک ها
آیا می دانستید که سلامت روده شما ارتباط مستقیمی با سلامت مغز و از این رو با 

علائم افسردگی شما دارد.
بر همین اساس بازگرداندن وضعیت سلامت مطلوب روده برای غلبه بر افسردگی و زیر 

کنترل گرفتن دوباره شرایط زندگی اهمیت دارد.
برای تحقق این هدف افزایش مصرف پروبیوتیک ها یکی از روش های مفید است. 
پروبیوتیک ها به افزایش جمعیت باکتری های خوب روده که در گوارش غذا، تقویت 

سیستم ایمنی و حتی کنترل قند خون تقش دارند، کمک می کنند.
برای دریافت پروبیوتیک ها می توانید از مکمل های غذایی استفاده کرده با مصرف 
غذاها و نوشیدنی های تخمیر شده مانند کیمچی، کامبوچا، کلم ترش، کفیر و ماست 

)نمونه هایی که حاوی باکتری های زنده هستند( را مد نظر قرار دهید.
D3 ویتامین

ویتامین D که به نام ویتامین آفتاب نیز شناخته می شود یکی دیگر از مکمل هایی است 
که می تواند ابرهای سیاه افسردگی را کنار زده و نور خورشید را به زندگی شما بازگرداند.

زمانی که پوست بدن انسان در معرض نور خورشید قرار می گیرد، ویتامین D به طور 
طبیعی در بدن تولید می شود. مطالعات نشان داده اند که این ماده مغذی می تواند به 

اندازه داروهای ضدافسردگی در مقابله با علائم این بیماری موثر عمل کند.
ویتامین B کمپلکس

ویتامین های B بیشتر به واسطه توانایی خود در تقویت سطوح انرژی شناخته شده 
هستند و همچنین برای عملکرد مطلوب مغز نیز اهمیت دارند. سطوح پایین این مواد 
مغذی با افسردگی پیوند خورده است. ویتامین B۱۲ و اسید فولیک مهم ترین اعضای 
 B برای مقابله با افسردگی هستند، اما شما می توانید از مکمل های B خانواده ویتامین

کمپلکس با کیفیت بالا نیز استفاده کنید.
جینسنگ

جینسنگ یک گیاه دارویی است که قرن ها در پزشکی سنتی چینی مورد استفاده قرار 
گرفته و توانایی خود در کنترل افسردگی و استرس را نشان داده است.

مخمر سنت جان
مخمر سنت جان یک گیاه دارویی دیگر است که توانایی خود در مقابله با افسردگی و 
اثربخشی به اندازه داروهای شایع ضد افسردگی مانند داروهای ضدافسردگی سه حلقه 

ای و مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین )SSRIs( را نشان داده است.
این در شرایطی است که مخمر سنت جان عوارض جانبی کمتری نسبت به داروهای 
شیمیایی دارد. اما از آنجایی که این گیاه دارویی می توانند با برخی داروها تداخل داشته 

باشد، پیش از آغاز مصرف باید با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید.

در این مطلب به چند سبزی و میوه تابستانی اشاره خواهیم کرد 
که به خنک شدن بدنتان، تغذیه آن، کاهش قند خون بالا و کنترل 

وزن کمک می کنند، با ما همراه باشید...
دیابت یکی از شایع ترین بیماری هاست که به نوع ۱، نوع ۲ 
دیگر شرایط  با  دیابت  تقسیم بندی می شود.  بارداری  دیابت  و 
و  است  همراه  نیز  قلبی  بیماری های  و  چاقی  مانند  سلامتی 
خوردن  زندگی،  سبک  تغییر  معتقدند  بهداشتی  کارشناسان 
غذاهای سالم و فعالیت های جسمی متناسب، اگر نتوانند به 
طور کامل آن را درمان کنند، می توانند به بهبود آن کمک قابل 
توجهی کنند. با این که رژیم غذایی خاصی وجود ندارد که برای 
افراد دیابتی پیشنهاد شود؛ اما توصیه می شود بیشتر از غذاهای با 
شاخص گلیسمی پایین، غنی از فیبر و پرپروتئین استفاده کنند تا 

باعث کنترل بهتر قند خون  شوند.
تعریق،  مانند  سلامتی  مشکلات  برخی  با  تابستان 
 ... و  از گرما، لکه های پوستی  بثورات ناشی  آفتاب سوختگی، 
همراه است. در این فصل بعضی از شرایط مزمن، از جمله دیابت 
نوع ۲، ممکن است توسط خورشید و گرما و مخصوصاً کم آبی 
بدن تشدید شوند؛ بنابراین، افراد مبتلا به دیابت باید مراقبت های 
خاص خود را برای حفظ سطح قند خون در محدوده سالم به کار 
برند و از کم آبی پیشگیری کنند. کم آبی ممکن است موجب 
کتواسیدوز دیابتی شود. داشتن یک رژیم غذایی سالم که غنی از 
میوه ها و سبزیجات تازه باشد می تواند قند خون بالا و علائم دیابت 

را کنترل کند.
در ادامه به چند سبزی و میوه تابستانی اشاره خواهیم کرد که 
به خنک شدن بدنتان، تغذیه ی آن، کاهش قند خون بالا و کنترل 

وزن کمک می کنند، با ما همراه باشید...
1. خیار

یکی از خوراکی های محبوب فصل تابستان که اتفاقاً می تواند 
یک انتخاب سالم برای بیماران دیابتی هم باشد، خیار است. 
مطالعات حیوانی نشان می دهد که عصاره خیار می تواند برای 
کاهش قند خون مفید باشد. خیار کربوهیدرات و کالری پایینی 
دارد؛ اما از نظر ویتامین ها و مواد مغذی ای که ممکن است به 
کاهش سطح قند خون و بهبود سلامت عمومی کمک کنند، 
غنی است. خیار یک منبع عالی از فیبر رژیمی است که فواید 
زیادی دارد؛ از جمله کنترل اشتها و کمک به کنترل قند خون. 
علاوه بر این، شاخص گلیسمی خیار ۱۵ است و این یعنی شما 

می توانید تقریباً هر مقداری که می خواهید از آن بخورید!

2. گوجه فرنگی
گوجه فرنگی یک ماده ی غذایی فوق العاده برای دیابتی هاست 
منگنز،  رژیمی،  فیبر  فولات،  پتاسیم،  لیکوپن،  داشتن  با  که 
منیزیم، ویتامین B۶ و ویتامین E فواید زیادی به بدن می رساند. 
تحقیقات نشان می دهد که مصرف گوجه فرنگی به دلیل اندیس 
گلیسمی پایین آن می تواند به کاهش خطر ابتلا به عوارض دیابت 

مانند بیماری های قلبی و عروقی کمک کند.
3. کدو سبز

مواد  و  ویتامین ها  دارای  سبزیجات،  از  بسیاری  مانند  کدو، 
مغذی بالایی است. این سبزی تابستانه حاوی آنتی اکسیدان های 
مفیدی است که می توانند به کاهش قند خون و بهبود سطح 
انسولین کمک کنند.  البته این را بدانید که کدوی زمستانی در 
مقایسه با کدوی تابستانی یا همان کدو سبز کربوهیدرات بالاتری 
دارد.  بسیاری از مطالعات حیوانی نشان می دهد ترکیبات موجود 
در کدوی تابستانی می توانند به حفظ تعادل متابولیسم انسولین و 
قند خون کمک کنند و بدین ترتیب از بدن در برابر ابتلا به دیابت 

نوع ۲ محافظت کنند.
4. توت ها

توت ها مانند بلوبری، توت فرنگی، تمشک و شاتوت مملو از انواع 
مواد مغذی مانند فیبر، پتاسیم، کلسیم، منیزیم، فولات، ویتامین 
C، ویتامین E و ویتامین K و یک انتخاب عالی برای افراد مبتلا به 
دیابت هستند. یک مطالعه ی منتشر شده در مجله تغذیه نشان 
داد که نوشیدن اسموتی های بلوبری می توانند موجب افزایش 
پاسخگویی بدن به انسولین در بزرگسالان چاق دارای پیش دیابت 

شوند.
5. بادمجان

بادمجان هم یک سبزی غیر نشاسته ای است که کم کالری و کم 
کربوهیدرات است. این سبزی شاخص گلیسمی کمی )۱۵( دارد 
و از نظر فیبر غذایی، پتاسیم، ویتامین K، منیزیم، مس، ویتامین 

B۶، ویتامین C، فولات و نیاسین بسیار غنی است.
بادمجان دارای آنتی اکسیدان های زیادی است که ادعا می شود 
با  مبارزه  و  التهاب  کاهش  به  می توانند  آنتی اکسیدان ها  این 

سطوح  که  شد  مشخص  تحقیقی  در  کنند.  کمک  بیماری ها 
بالای فنول موجود در بادمجان می تواند موجب بهبود متابولیسم 
کربوهیدرات و محافظت از سلول های بتا )سلول های تولیدکننده 
و ترشح کننده ی انسولین( شود؛ همان طور که می دانید انسولین 

هورمون مسئول تنظیم سطوح گلوکز در خون است.
6. کدو تلخ

این گیاه تند و تلخ که به نام خربزه تلخ نیز شناخته می شود یکی 
آنتی اکسیدانی است  و غنی ترین مواد غذایی  از سلامت ترین 
که می توانید به رژیم غذایی تان اضافه کنید. این گیاه دارای اثر 
کاهش دهندگی قند خون و ترکیبات شبه انسولینی است که 
نقش مهمی را در کنترل سطح قند خون شما ایفا می کند. گفته 
می شود آب خربزه تلخ یک اکسیر شفابخش برای بیماران دیابتی 

است که اغلب توصیه می شود هر روز صبح از آن بنوشند.
7. بروکلی

آن قدر  و  است  تغذیه ای  فوق العاده ی  نیروگاه  یک  بروکلی 
خاصیت دارد که بخشی از رژیم غذایی تان را به آن اختصاص 
دهید. بروکلی یک منبع منحصربه فرد فیبر است که باعث می شود 
بخشی اجتناب ناپذیر از رژیم غذایی دیابتی باشد. بسیاری از 
مطالعات این واقعیت را ثابت کرده اند که سولفورفان موجود در 

بروکلی از سلول ها در برابر آسیب محافظت می کند.
8. مارچوبه

مارچوبه به طور گسترده در غذاهای ایتالیایی مورد استفاده 
دارای  و  کالری  کم  غیرنشاسته ای،  سبزی  این  می گیرد.  قرار 
تقریباً دو گرم فیبر در هر واحد است. مارچوبه به طور ویژه دارای 
آنتی اکسیدانی است به نام گلوتاتیون که برای تنظیم قند خون و 

افزایش تولید انسولین کاملًا شناخته شده است.
9. گل کلم

ماده ی غذایی فوق العاده، با پروتئین، فسفر، پتاسیم و منیزیم 
بالا که همه ی این ها برای افراد دیابتی مفید هستند. این سبزی 
شاخص گلیسمی پایینی دارد که برای افراد دیابتی بسیار امن 
است. علاوه بر این، محتوای بالای فیبر موجود در آن به حفظ 
سطح قند خون کمک می کند. افراد مبتلا به دیابت باید به شدت 
به آنچه در رژیم غذایی شان وجود دارد و چگونگی تأثیر آن بر میزان 
قند خونشان توجه داشته باشند. به غیر از رژیم غذایی، به افراد 
دیابتی توصیه می شود تا فعالیت های فیزیکی بیشتری مانند 
ورزش، پیاده روی، دویدن و ... را تحت نظر پزشک معالجشان، 

انجام دهند.

توصیه های تابستانی برای مبتلایان به قند خون بالا
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چندتوصیهبرایمراقبتازکلیهها
بیماری های کلیوی گاهی ممکن است منجر به از کار افتادگی کامل کلیه ها شوند 
و پیامدهای جدی به دنبال داشته باشند در حالی که می توان تنها با چند تغییر ساده و 
کوچک در رژیم غذایی روزانه، سلامت این عضو حیاتی و مهم را بهبود بخشید. به گزارش 
ایسنا، برای این منظور کافی است برخی از مواد غذایی را از رژیم روزانه خود حذف و برخی 
دیگر را به آن اضافه کنید. کلیه ها، خون را تصفیه و مواد زائد را از بدن دفع می کنند. این 
عضو حیاتی همچنین به کنترل تعادل مایعات در بدن کمک می کند. هر کلیه دارای تعداد 
بسیار زیادی فیلترهای بسیار ظریف و کوچک است که مداوم در حال پاکسازی بدن هستند 
و به همین خاطر اگر این عضو حیاتی نتواند به درستی کار کند، کل بدن با مشکل جدی 
مواجه می شود و تعادل مایعات بدن به هم می خورد.  برخی از عادت ها و مواد غذایی 
در کاهش عملکرد مطلوب کلیه  نقش دارند و در صورتی که هر گونه اختلال در عملکرد 
کلیه ها، بدون درمان رها شود می تواند به ازکارافتادگی کامل این عضو حیاتی منتهی گردد.

چند توصیه برای پیشگیری از بیماری کلیوی
در این مقاله به نقل از سایت تخصصی "ان دی تی وی" به برخی از تغییرات ساده در رژیم 
غذایی اشاره شده که می توان با دنبال کردن آنها، سلامت کلیه ها را تا مدت زمانی طولانی 

تضمین کرد.
- حذف سودا و نوشابه های گازدار از برنامه غذایی

نوشابه های گازدار به شکل های مختلف به بدن شما آسیب وارد می کنند. این نوشابه ها 
حاوی مقادیر زیادی قند هستند که اگرچه مصرف آنها موقتا منجر به افزایش سطح انرژی 
می شود اما در بلندمدت آسیب های جدی به بدن وارد می کند. سودا همچنین نوشیدنی 
مضری برای کلیه ها محسوب می شود. به جای آن می توانید از شربت آبلیموی تازه یا آب 

نارگیل به عنوان یک نوشیدنی سالم و مطبوع استفاده کنید.
- کنترل مصرف نمک

میزان نمک مصرفی روزانه خود را کنترل کنید. مصرف زیاد سدیم یکی از عوامل اصلی 
بروز بیماری ها و مشکلات کلیوی است و به همین دلیل به بیماران کلیوی توصیه می شود 
که فورا مقدار مصرف روزانه نمک را در رژیم غذایی خود کاهش دهند یا آن را حذف کنند. 
اگر می خواهید تمام طول عمر کلیه های سالم داشته باشید توصیه می شود که همواره به 

میزان متعادلی نمک مصرف کنید و بهتر است نمکدان را از سر سفره بردارید. 
- حذف مواد غذایی فرآوری شده

این دسته از مواد غذایی به هر شکل برای سلامتی مضر هستند. اگر ناچار شوید از غذای 
خانگی دست کشیده و به غذاهای آماده وابسته شوید،  سلامت خود را از جنبه های مختلف 
به خطر می اندازید. غذاهای فرآوری شده سرشار از چربی های ناسالم و نمک هستند و 
مصرف مداوم آنها برای سلامت قلب، دستگاه گوارش و همچنین کلیه ها بسیار مضر است.

- نوشیدن مایعات بیشتر
یکی از شاخص های تعیین کننده برای سلامت کلیه، نوشیدن حجم بیشتری از مایعات 
سالم در طول روز است. آب به پاکسازی بدن از مواد سمی کمک می کند و همچنین 
افزایش مصرف مایعات سالم و طبیعی به معنای کاهش خطر ابتلا به بیماری های کلیوی 

است.
- مصرف بیشتر میوه ها و سبزی ها 

میوه و سبزی از جمله سالم ترین انتخاب غذایی برای تمام افراد هستند که می توان به 
برنامه غذایی روزانه اضافه کرد. میوه ها و سبزی ها سرشار از املاح و ریزمغذی های حیاتی 
برای بدن از جمله کلیه ها هستند و برخی از انواع مفیدتر آنها برای کلیه عبارتند از گل کلم، 

بلوبری، انگور، سیر، کلم، فلفل، پیاز، تربچه، ذغال اخته و آناناس.

آگهی ابلاغ 
آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیات موضوع قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳۹۰/۰۹/۲۰

برابر رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۰۱۰۵۷۰۰۲۷۵۹ مورخ ۱۳۹۸/۰۴/۰۶ صادره از هیأت رسیدگی به اسناد عادی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی، املاک و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ تصرفات مالکانه آقای قاسم نورزاده حمید فرزند علی محمد در شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 
۱۸۵/۷۴ متر مربع از پلاک ۲۸۰ فرعی از ۵۰ - اصلی محرز گردیده و برابر محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه سند مالکیت شش دانگ یک قطعه باغ به شماره پلاک ۲۸۰ 
فرعی از ۵۰ اصلی فاقد مساحت باحقابه از رودخانه کرج مطابق معمول محل واقع در قریه کرشته حوزه ثبتی شهریار ذیل ثبت ۱۲۹۹ صفحه ۶۱۷ دفتر ۱۱ املاک بنام حاج محمد 
رهنما ثبت و صادر و تسلیم گردیده است. سپس مع الواسطه طبق سند شماره ۸۲۳۹ مورخ ۱۴/ ۱۲ / ۴۶ دفتر خانه ۷شهریار به دوشیزه شمسی رهنما صلح محاباتی شده است 
و در ادامه نسبت به مورد ثبت سندالمثنی صادر شده است وطبق دفتر املاک و سیستم جامع املاک مقادیری در اجرای ماده ۱۴۷ به غیر انتقال یافته است. و تصرفات متقاضی 
از مالکیت دوشیزه شمسی رهنما بوده که ایشان در هیات حضور نیافته لذا هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ قانون مذکور و نیز ماده ۱۳ آیین نامه اجرایی آن مصوب ۲۵ / ۴ / ۹۱ 
نسبت به صدور سند مالکیت بنام متصرف فوق الذکر اقدام شود و بدینوسلیه مفاد رای صادره به مالک و نیز اشخاص ذینفع جهت اطلاع آگهی تا چنانچه به مفاد رای صادره اعتراض 
دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید آن را دریافت دارند بدیهی است در صورت عدم اعتراض ظرف 

مهلت مقرر این اداره نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
 نوبت اول : 15 / 4 / 1398 __ نوبت دوم : 30 / 4 / 1398

م الف : 6271- سید مرتضی موسوی  رئیس ثبت اسناد و املاک شهریار 
آگهی فقدان سند مالکیت اصلاحی -------------------------------------------------------------------

پیرو آگهی مورخه ۳۰ خرداد ماه ۹۸ منتشره در روزنامه آفرینش بعلت اشتباه در متن آگهی متن زیر بعنوان اصلاحی درج میگردد : 
آقای بهمن نظری دارابخانی بموجب درخواست وارده به شما ره ۱۰۷۶۴ مورخه ۹۸/۳/۲۱ و با تقدیم برگ فرم استشهادیه محلی مصدق شده دفتر اسناد رسمی ۹۶ مدعی است که 
سند مالکیت شش دانگ ۲۱۴۰ فرعی از ۹۳ اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشاه که ذیل ثبت ۳۶۹۴۰ صفحه ۱۸۳ دفتر ۱۷۱/۱ بنام وی صادر و تسلیم گردیده مفقود شده است 
لذا طبق مراتب ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله و یا وجود سند مالکیت در نزد خود میباشند از تاریخ انتشار این 

آگهی به مدت ده روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر این صورت پس از انقضای مده ده روز نسبت به صدور سند مالکیت اقدام و سند اولیه از درج اعتبار ساقط خواهد گردید . 
رونوشت : ستاد محترم اجراییی فرمان حضرت امام ) ره ( جهت اطلاع و اقدام لازم 

جعفر نظری 
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت اسناد و املاک کرمانشاه ناحیه یک 
از طرف علیرضا محمدیان 
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مدیرکل بهزیستی استان قم:

21 هزار معلول در قم تحت پوشش خدمات 
بهزیستی هستند

 مدیرکل بهزیستی قم، با بیان اینکه در استان ۶هزار و ۵۰۰ معلول تحت پوشش مستمری 
بگیری این سازمان هستند،گفت: ۲۱ هزار معلول دارای پرونده هستند که به آنان انواع 

خدمات به صورت مستمر ارائه می شود.
هادی کریمی اصلی، در سخنرانی پیش از خطبه های نمازجمعه قم در مصلای قدس 
این شهر، افزود: بهزیستی، خدمت رسانی به افراد محروم، کم توان و دارای معلولیت و یا 

دچار آسیب های اجتماعی از جمله وظایف ذاتی خود می داند.
وی با اشاره به خدمات توان بخشی بهزیستی به افراد دارای معلولیت، گفت: ۱۰ درصد 
جوامع دنیا دچار نوعی معلولیت و ۲ درصد دارای معلولیت های شدید از جمله نابینایی 

مطلق، ناشنوایی شدید، ضایعه نخاعی شدید و انواع نقص عضو های شدید هستند.
وی، خدمات کلینیکی درمانی، خدمات پیشگیرانه، مددکاری، مناسب سازی محیط و 
خدمات مشاوره ای را از جمله اقدام های بهزیستی دانست و گفت: بهزیستی با همکاری 
و همراهی استانداری و شهرداری قم، مطالبه گر مناسب سازی تمام معابر شهری برای 

تردد معلولان است.
وی با بیان اینکه متاسفانه آمار آسیب ها در تمام جوامع رو به افزایش است گفت: به 
طور قطع اقدام های پیشگیرانه در کاهش آسیب های جسمانی به ویژه جلوگیری از تولد 

کودکان دارای معلولیت هیا شدید مادرزادی می تواند موثر باشد.
وی با تاکید بر اینکه حدود نیمی از معلولیت ها، ناشی از بیماری های ژنتیکی و مادرزادی 
است، تصریح کرد: یکی از راه های جلوگیری و کاهش این آمار، مشاوره های ژنتیکی 
قبل از ازدواج، مراقبت های قبل، حین و بعد از بارداری است که سال گذشته ۴ هزار مورد 
خدمات مشاوره ژنتیک در قم صورت گرفت که این امر، جلوی تولد فرزند دارای معلولیت 
شدید را گرفته است. مدیر کل بهزیستی قم، گفت: سال گذشته ۹۰ درصد کودکان متولد 
شده در این استان با کمترین هزینه تحت غربالگری شنوایی قرارگرفتند که ۵۰ تا ۷۰ 
کودک دارای ناشنوایی مادرزادی شناسایی که این موجب شد با مداخله و تشخیص به 

موقع، از ناشنوا شدن این کودکان جلوگیری شود.
وی، همراهی مردم با سازمان بهزیستی را ضروری دانست و گفت: پیشگیری، مراقبت 
های قبل، حین و بعد از بارداری، مشاوره ژنتیک به ویژه در ازدواج های فامیلی اهمیت 
بیشتر داشته و زوج های جوان و خانواده ها با مشارکت در برنامه های پیشگیرانه و شرکت 

درکلاس های مهارت های زندگی و پیش از ازدواج به سالم سازی جامعه کمک کنند.
کریمی اصل با تاکید بر ضرورت همراهی مردم برای کمک به مددجویان اظهار داشت: 
برای ارائه خدمات خوب به مددجویان نیازمند کمک مردم به ویژه افراد توانمند جامعه 

هستیم تا با کمک آنان امکان کمک رسانی به مددجویان بیش از گذشته فراهم شود.
وی افزود: در جنگ فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی به سر می بریم که از افراد توانمند 
تقاضا داریم که در تامین مسکن معلولان، کمک به تامین هزینه های درمانی معلولان به 

کمک بهزیستی بیایند.
 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم اعلام کرد

صدور پروانه تأسیس و بهره برداری از 
2۰۰ هکتار گلخانه در قم

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم گفت: با توجه به 
شرایط اقلیمی استان، سیاست تغییر الگوی کشت با محوریت کشت های گلخانه ای طی 

سال های گذشته موردتوجه مسئولان بخش کشاورزی قرارگرفته است.
عباس خرمی بیان کرد: در همین رابطه سازمان نظام مهندسی کشاورزی قم برای تشویق 
و هدایت کشاورزان استان به سمت کشت های گلخانه ای و صدور مجوزهای لازم برای 

احداث گلخانه وارد عمل شد.
و  تأسیس  پروانه  قم  در  گلخانه  هکتار  از ۲۰۰  بیش  برای  هم اکنون  داد:  ادامه  وی 
بهره برداری صادرشده است و این روند با توجه به سیاست های استان برای گسترش 

کشت های گلخانه ای با سرعت بیشتری ادامه می یابد.
وی افزود: فرآیند دادن مجوز به متقاضیان تأسیس گلخانه برای تشویق کشاورزان بسیار 
آسان شده است و بهره برداران می توانند با تائید کارشناسان نظام مهندسی کشاورزی از 

تسهیلات بانکی مناسبی که برای ایجاد گلخانه پرداخت می شود، استفاده کنند.
خرمی گفت: کاهش قابل توجه مصرف آب، عامل مهم دیگری است که ضرورت توسعه 
کشت های گلخانه ای در قم را نشان می دهد و می تواند بستر خوبی برای مدیریت منابع آبی 

در بخش کشاورزی استان باشد.
وی بیان کرد: درکشت های گلخانه ای علاوه بر کاهش مصرف آب ، میزان تولید محصول 

افزایش می یابد و این به معنای بالا رفتن درآمد سرانه کشاورزان استان است.
وی ادامه داد: کارشناسان سازمان نظام مهندسی کشاورزی قم بر فرآیند ساخت وساز و 
همچنین روند تولید محصول در گلخانه های استان نظارت کامل دارند تا فعالیت گلخانه ها 

در قم با بالاترین سطح استانداردهای تعیین شده در این بخش صورت گیرد.
رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم گفت: با توجه به شرایط 
مطلوب پیش آمده برای احداث گلخانه در استان و استقبال بسیار خوب کشاورزان، در 
سال های آینده، قم به عنوان یکی از استان های پیشرو کشور درکشت های گلخانه ای 

مطرح خواهد شد.
وی بیان کرد: توسعه صادرات محصولات کشاورزی به خصوص در بخش کشت های 
گلخانه ای یکی از سیاست های اقتصادی استان است که در این رابطه سه اتحادیه با حضور 
تولید کنند محصولات گلخانه ای با همکاری سازمان جهاد کشاورزی و نظام مهندسی قم 

تشکیل می شود.
وی ادامه داد: توسعه اشتغال برای فارغ التحصیلان رشته های کشاورزی، از دیگر مزایای 
استفاده از کشت های گلخانه ای در قم است که می تواند به صورت مستقیم و غیرمستقیم 

در فرآیند تکمیل زنجیره تولید، فرصت های شغلی بسیاری ایجاد کند.
 

 مدیرکل مدیریت بحران استان قم:

1۰۰ هکتار از مراتع قم دچار آتش سوزی شد
 مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: آتش سوزی ۱۰۰ هکتار از مراتع روستای 
زواریان نزدیک کوه پیرمحمود قم که عصر جمعه آغاز شده بود، ساعت ۲:۳۰ بامداد دیروز 

مهار شد.
محسن اوروجی افزود: این آتش سوزی با تلاش نیروهای منابع طبیعی استان های قم 
و مرکزی و همچنین نیروهای مردمی روستاهای اطراف مهار که خوشبختانه خوشبختانه 

خسارت جانی گزارش نشده است.
وی با بیان اینکه وسعت و علت آتش سوزی در دست بررسی است، در عین حال بیان 

کرد: عامل بیشتر آتش سوزی هایی که در فصل تابستان رخ می دهد، انسانی می باشد.
وی افزود: به دلیل پوشش خوب گیاهی مراتع استان به دلیل بارندگی های بسیار مناسب 
ابتدای امسال، و تبدیل این گیاهان به هیزم های خشک و آماده اشتعال درفصل گرما، 

کوچک ترین بی دقتی می تواند خسارت های سنگینی به مراتع استان وارد کند.
اوروجی از همشهریان و مسافران درخواست کرد: درروزهای تعطیل که به دامن طبیعت 
سفر می کنند، در مناطقی که علف های خشک وجود دارد، آتش روشن نکنند و در صورت 

روشن کردن قبل از ترک محل، از خاموش شدن آتش اطمینان حاصل نمایند.
وی ادامه داد: حفظ حریم مراتع، توجه به تبعات آتش زدن بقایای محصولات کشاورزی، 
موجب  که  است  اقدام هایی  جمله  از  مکان ها  این  در  آتش  کردن  روشن  از  جلوگیری 

پیشگیری از وقوع حوادثی می شود.
فرمانده یگان حفاظت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم نیز در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا، افزود: این آتش سوزی در بیش از ۱۰۰ هکتار از مراتع روستای زواریان رخ 

داده و میزان خسارت آن در دست بررسی است.
سرهنگ علی درودیان افزود: ۲۰ تَن از پرسنل یگان اداره کل منابع طبیعی استان قم و 

مرکزی در مهار آتش سوزی حضور داشتند.
روستای زواریان از توابع بخش سلفچگان است و در دهستان راهجرد قرار دارد؛ سلفچگان 
از بخش های پنج گانه استان قم و دارای ۲ دهستان راهجرد و نیزار و ۴۰ روستاست. فاصله 

این بخش تا شهر قم ۴۶ کیلومتر است.
  

رئیس اداره روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی قم :

اطلاعات موردنیاز کشاورزان قمی 
آنلاین منتشر می شود

رئیس اداره روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت:  اطلاعات حوزه کشاورزی 
قم به صورت آنلاین در سایت این سازمان منتشر شده و در اختیار بهره برداران قرار می گیرد.
علی قاسمی ورجانی بیان کرد: با ارتقا ساختار سایت سازمان جهاد کشاورزی قم طی 
۲ سال گذشته، نیازی به مراجعه حضوری کشاورزان استان به سازمان نیست و تمام 
فرآیندهای اداری و دستورالعمل ها به صورت آنلاین در سایت سازمان منتشر و در اختیار 

بهره برداران قرار می گیرد.
وی افزود: این اطلاعات علاوه بر موضوع های اداری شامل سایر موارد همچون آموزش 
مراحل کاشت ، داشت و برداشت گیاهان مختلف و ترویج سبک های نوین کشت در استان 

نیز می شود و تأثیر فراوانی در افزایش سطح آگاهی کشاورزان دارد.
وی ادامه داد: همچنین نشریات به روز حوزه ترویج و جدیدترین دستاوردهای کشاورزی 
برای استفاده در شرایط آب و هوایی قم نیز به صورت آنلاین در سایت سازمان بارگذاری و 
در اختیار علاقه مندان قرار می گیرد. ورجانی گفت: انتشار آخرین اخبار حوزه کشاورزی و 
برجسته سازی تلاش کشاورزان استان برای تولید محصولات متنوع در شرایط آب و هوایی 

خاص قم، از دیگر امکانات این سایت است.
وی بیان کرد: سایت سازمان جهاد کشاورزی قم آمادگی کامل دارد تا آخرین دستاوردهای 
علمی و عملی کارشناسان و بهره برداران بخش کشاورزی استان را در اختیار مخاطبان قرار 

دهد و تاکنون در این زمینه گزارش های بسیاری را منتشر کرده است.

گزارش /هیفاء پردل

 طبق اعلام مسئولان قم، سهم بخش گردشگری در 
که  است  درصد  فقط ۵۵  استان  این  اقتصادی  توسعه 
از  بهره گیری  برای  مسئولان  کلان  برنامه ریزی  به  نیاز 

فرصت های طلایی گردشگری دارد.
در شرایط کنونی که دشمنان سخت ترین شرایط تحریم 
یا به عبارتی »جنگ اقتصادی« را تحمیل ایران اسلامی 
کرده اند و کشور ما وابستگی شدیدی به »صنعت نفت« 
بیمار  اقتصاد  ناجی  می تواند  گردشگری  صنعت  دارد 

کشور باشد.
البته اگر از این فرصت طلایی به خوبی استفاده شود؛ 
وابستگی به نفت بخش های دیگر اقتصاد کشور را تنبل 
کرده است، متوسط فروش تنها یک بشکه نفت در بهترین 
کارشناسان  نظر  طبق  اما  است  دلار  کشور ۷۰  شرایط 
درآمد و ارزآوری حاصل از ورود تنها یک گردشگر خارجی 
معادل ۳۰ بشکه نفت است که می تواند ارزآوری داشته 

باشد.
در شرایط کنونی که وابستگی شدید کشور به صنعت 
و  تهدید  برای  این فرصت  از  باعث شده دشمنان  نفت 
تحریم صنعت نفت استفاده کنند و به دنبال ماجراجویی 
اقتصادی و جنگ بی رحمانه اقتصادی در کشور باشند، 
می تواند  توریسم  صنعت  عبارتی  به  یا  و  »جهانگردی« 

آرمانی برای شکوفایی اقتصاد کشور باشد.
آرمانی که مقام معظم رهبری بارها بر آن تأکید داشتند 
و بر قدم نهادن بر »اقتصاد مقاومتی« سفارش کردند که 
رونق و توسعه صنعت گردشگری از مصادیق تحقق اقتصاد 
پایداری  و  اشتغال زایی  رونق  و  باشد  مقاومتی می تواند 

اقتصادی را به دنبال خواهد داشت.
ایران اسلامی با توجه به تنوع آب و هوایی، وجود تمدن 
بی بدیل  فرهنگ غنی، جاذبه های  چندین هزار ساله، 
گردشگری و تنوع اقلیمی و اقوام مختلف هم چنین وجود 
شهرهای مذهبی مانند قم و مشهد جزو ۱۰ کشور مهم و 
مقصد گردشگری است ولی هنوز نتوانسته از این ظرفیت 

به خوبی استفاده کند.
نگین  عبارتی  به  یا  و  کشور  مذهبی  شهر  دومین  قم 
گردشگری مذهبی کشور است؛ این شهر مقصد مهم 
گردشگرانی از کشورهای اسلامی و حتی غیرمسلمان 
اولویت  استان  این  مسئولان  همیشه  شعار  و  است 
هیچ  هنوز  ولی  است  استان  توسعه  برای  گردشگری 
سوی  از  زیرساخت ها  توسعه  برای  کلی  برنامه ریزی 
سهم  استان  مسئولان  گفته  طبق  و  نگرفته  صورت  آن 
گردشگران  ورود  بالای  حجم  به  توجه  با  قم  اقتصادی 

خارجی و داخلی تنها ۵۵ درصد است.
اخیراً طبق تفاهم نامه های همکاری صورت گرفته بین 
ایران و کشور عراق روادید بین گردشگران ایران و عراق 
پذیرای  قم  مقدس  شهر  سال  طول  در  و  شده  حذف 
گردشگران عراقی است هم چنین گردشگران هندی و 

پاکستانی در رده بعدی و تعدادی هم از حوزه خلیج فارس 
و اروپا قم را برای سیاحت و زیارت انتخاب می کنند.

آیا این استان توانسته ارزآوری مطلوبی از این فرصت 
با  برابر  مناسب  زیرساخت هایی  باشد؟  داشته  طلایی 
ظرفیت های بالای گردشگری در آن وجود دارد؟ چرا از 
مزیت های بخش خصوصی استفاده نشده و کاری برای 

جذب بیشتر سرمایه گذاری انجام نشده است؟
به برکت وجود بارگاه حضرت معصومه )س( و مسجد 
مقدس جمکران هم چنین وجود ۴۴۴ امامزاده استان قم 
را در ردیف دومین شهر مذهبی کشور و یا به عبارتی نگین 

گردشگری مذهبی کشور تبدیل کرده است.
ورود خیل زائران در طول سال به ویژه در اعیاد شعبانیه 
به عنوان مقصدی  را  و دیگر مناسبت های مذهبی قم 
به  اسلام  جهان  از  زائرانی  و  داخلی  گردشگران  برای 
ویژه کشورهای همسایه مانند عراق، پاکستان و هند و 
اضافه گردشگران  به  فارس  از حوزه خلیج  یا شیعیانی 

غیرمسلمان اروپایی تبدیل کرده است.
غفلت از فرصت های طلایی گردشگری مذهبی

صدر  در  پاکستانی  و  عراقی  گردشگران  آمارها  طبق 
گردشگرانی هستند که به قم سفر می کنند؛ با سفر رئیس 
جمهور به عراق و امضای توافقنامه های بزرگ اقتصادی، 
گردشگری و غیره روادید بین دو کشور لغو شد و این امر 
باعث شد که قم بعد از شهر مقدس مشهد به عنوان هدف 
گردشگری زیارتی گردشگران این کشور قرار گیرد و این امر 

فرصتی برای ارزآوری هم برای استان و هم کشور باشد.
آمار بالای ورود گردشگران عراقی برای زیارت و سیاحت 
بهسازی  و  برنامه ریزی  با  که  است  طلایی  فرصتی 
زیرساخت های آن می توان برای ترمیم اقتصاد قم بهره 
گرفت و فرصتی را برای رونق اشتغال و خدمات ایجاد کرد.
گردشگری قم نیازمند اصلاحات و ترمیم تدریجی است

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
نیازمند  را  قم  گردشگری  گفت وگویی،  در  قم،  استان 
می گوید:  و  می داند  تدریجی  ترمیم  و  اصلاحات 
گردشگری قم نیاز به اصلاحات تدریجی و قانونمند دارد 
و این امر نیاز به همکاری دیگر دستگاه های اجرایی دارد 
و برای افرایش ماندگاری گردشگران نیاز به برنامه ریزی 
اصولی و آموزش هم چنین ساماندهی طرح جامع آماری 

در گردشگری استان داریم.
حمید یزدانی می افزاید: در قم ۱۱ هزار و ۵۳۰ تخت 
اقامتی وجود دارد و این استان از بزرگ ترین مجتمع های 
افزایش  با  باید  ولی  است  بهره مند  هم  گردشگری 
را  گردشگران  ماندگاری  مدت  گردی  بوم  اقامتگاه های 

افزایش داد.
وی افزود: در این چند ماه آمار گردشگران مذهبی با 
رشد بالایی روبرو بوده که گردشگرانی از کشور عراق در 
صدر این گردشگران هستند و میزان ماندگاری آن ها به 

۱۰ روز اقامت افزایش یافته است.
یزدانی با بیان اینکه باید از فرصت گردشگری مذهبی 

ورود  رشد  به  توجه  با  سلامت  گردشگری  رونق  برای 
گردشگران خارجی استفاده کرد، گفت: اکنون بعضی 
مراکز درمانی این استان پذیرای گردشگرانی هستند که 
برای درمان به قم سفر می کنند و با نشست هایی که با وزیر 
بهداشت برگزار شده کمیسیونی برای تعامل با ادارات که 
در توسعه گردشگری سلامت نقش دارند تشکیل شده 

است.
این ظرفیت ها  به همه  توجه  با  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
هنوز از این فرصت ها استفاده نشده و نیاز به انسجام و 
حجم  داشت:  اظهار  داریم،  دستگاه ها  دیگر  همکاری 
سرمایه گذاری در بخش گردشگری ۱۴۶ میلیارد تومان 
است و حجم ورود گردشگران مذهبی خارجی تا ۵ میلیون 

نفر هم رسیده است ولی ساماندهی خوبی نشده است.
لزوم آسیب شناسی ضعف های گردشگری مذهبی

یک پژوهشگر در عرصه گردشگری دینی که خود در این 
زمینه فعالیت های بسیاری را در قم داشته، بیان می کند: 
قم مقصد و قطب گردشگری مذهبی است و نه تنها صرفاً 
زیارتی و این نوع گردشگری تنها به زیارت از بارگاه کریمه 
اهل بیت )ع( و مسجد جمکران ختم نشود در این شهر 
ظرفیت و جلوه های مطلوبی برای گردشگری مذهبی و 

حتی گردشگری سلامت، طبیعی و تاریخی وجود دارد.
حجت الاسلام سید مصطفی میرفندرسکی می افزاید: 
گردشگری در قم را باید از زوایای بیشتری مورد بررسی قرار 
دارد این استان دارای تمدن و تاریخی بالایی است و باید 
در همه شاخه های گردشگری در این شهر بهره مند شد 
در اسناد بالادستی قم هم به رونق گردشگری این استان 

تأکید شده است.
وی با بیان اینکه شهر قم قابلیت پذیرش گردشگران 
غیرمسلمان هم دارد، می گوید: با وجود این همه فرصت 
گردشگری قم آسیب هایی دارد که مهم ترین آن جزیره ای 
بودن فعالیت مسئولان در این زمینه گردشگری و نبود 
هماهنگی در بین برنامه ریزان دولتی و یا خصوصی است 
و باید در زمینه گردشگری بسته هایی متناسب با شأن و 

منزلت شهر قم استفاده شود.
به گفته حجت الاسلام میرفندرسکی، زیرساخت هایی 
مانند بهره گیری از وسایل حمل و نقل خاص گردشگران 
که متأسفانه اتوبوس های گردشگران فرسوده و قادر به 
ندارند  گردشگران  به جایی  جا  برای  شهر  مرکز  در  تردد 
هم چنین اطلاع رسانی و تبلیغ هم ضعیف است؛ اسکان 
در قم آسیب هایی دارد که باید تخت های اقامتی افزایش 
یابد و از فعالیت خانه های مسافر غیر مجاز جلوگیری شود.
و  شود  تقویت  قم  گردشگری  اگر  می افزاید:  وی 
سرمایه گذاری در این بخش بیشتر جذب شود به یقین نه 
تنها اقتصاد این استان به طبع اقتصاد کشور در سطح ملی 
را هم می تواند تقویت کند باید زیرساخت سخت افزاری 
مانند اسکان، اقامت، آموزش نیروی انسانی و فرهنگ 
و  باشد  داشته  آمادگی  گردشگری  برای  قم  مردم  خود 
زیرساخت نرم افزاری هم برای تبلیغ و معرفی بهتر این 
شهر تقویت شود. باید دست اندرکاران گردشگری بیشتر 
آموزش داده شود  یک عضو مرکز نوآوری گردشگری که 
خود از لیدرهای گردشگری است نیز می گوید: با توجه 
تجربه هایی  به عرصه گردشگری  ورود من  و  برخورد  به 
اینکه  جمله  از  دارم  گردشگران  خاطرات  و  احساس  از 
بسیاری از بانوان گردشگر که اغلب سنی و یا بودایی بودند 

خاطرات خوبی از حضور در شهر قم داشتند.
الهام ندافیان می افزاید: این بانوان به قدری حضور در 
شهر مقدس قم برای آن ها جذاب بود که چادری را برای 
خود به یادگار برده و در خاطرات خود اینکه قم را با ناراحتی 

وداع کرده و با آن خداحافظی کرده اند.
به گفته این فعال گردشگری، موازی کاری های صورت 
گرفته در زمینه گردشگری مسئولان آسیب ساز است و از 
نگاه تک بعدی به گردشگری قم که تنها بعد زیارتی و یا 
مذهبی است جلوگیری شود در این استان گردشگری 
طبیعی، سلامت، تاریخی هم می تواند فرصتی برای قم 
قم،  اصناف  گردشگر  بیشتر  ماندگاری  برای  باید  باشد 
رانندگان و دست اندرکاران گردشگری بیشتر آموزش داده 

شود.

معاون سیاسی امنیتی استاندار ایلام:

مرز مهران برای قاچاق کالا ناامن است
 معاون سیاسی امنیتی استاندار ایلام گفت: مرز مهران یک مرز نا امن برای قاچاق کالا و 

گذرگاهی ایمن برای تردد زوار و صادرات کالاهای مجاز است.
محمد نوذری روز شنبه در نشست اعضای کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز اظهار 
داشت: همه دستگاه های استان در حوزه قاچاق کالا خوب عمل کردند و طبق گزارش 

وزارت کشور، مهران، مرزی موفق با عملکرد خود در مبارزه از قاچاق کالا بوده است.
وی ادامه داد: سال ۹۸ گمرکات استان، تعداد ۳۸ پرونده به ارزش چهار میلیارد ریال، 
نیروی انتظامی ۴۲ پرونده به ارزش ۸۱ میلیارد ریال با تعداد دستگیر شدگان ۲۶۰ نفر و 
مرزبانی استان ۲۶ پرونده به ارزش ۵۷ میلیارد ریال و ۲۸ نفر دستگیر شده که بیشتر قاچاق 
سوخت، لوازم خانگی و دیگر اقلام اساسی بوده اند، در زمینه قاچاق تشکیل داده اند. 
معاون استاندار ایلام به راهبردهای حمایتی در مورد مبارزه با قاچاق کالا تاکید کرد و افزود: 
یکی از عوامل اساسی در برقراری امنیت مرز استقرار مرزنشینان و حمایت از آنان است به 
عنوان مثال بحث توزیع سهمیه سوخت مرزنشینان در شعاع ۲۰ کیلومتری مرز برای ۶ هزار 
و ۷۰۰ خانوار مرزنشین به صورت یارانه ای به حساب خانوارها مبلغ ۲۰۰ الی ۳۰۰ هزار 
ریال واریز شود. نوذری ادامه داد: همچنین از محل ۲ درصد درآمدهای نفتی بخشی از 
این اعتبارات را در حوزه اشتغال زایی مرزنشینان اختصاص می دهیم. وی گفت: در بحث 
کالاهای اساسی با توجه به تحریم ها و شرایط خاص اقتصادی نیازمند افزایش تدابیر امنیتی 
و قضایی هستیم و باید در مقابل افرادی که به دنبال قاجاق کالاهای اساسی که نیاز اصلی 
مردم کشور هستند، برخورد کنیم. معاون سیاسی ، امینیت استاندار ایلام ادامه داد: باید به 
شکلی عمل کنیم که مرز و پایانه مرزی برای قاچاق چیان نا امن شود و از خروج کالاهای 
اساسی از مرز جلوگیری به عمل آید. وی، نواسانات ارزی و بحث تحریم ها را باعث بروز پدیده 
قاچاق و ترغیب به انجام این کار برشمرد و افزود: سود بیشتر و نوسانات ارزی در این مقوله 
بسیار موثر است. وی ادامه داد: وقتی قیمت ارز افزایش می یابد قاچاق کالا از داخل به 
خارج رونق می گیرد و وقتی قیمت ارز کاهش می یابد بحث قاچاق کالا از خارج به داخل 
بیشتر می شود که ما امروزه با توجه به افزایش قیمت ارز و سود بالای قاچاق کالا از داخل 
به خارج این امر بیشتر شده است و آمار نشانگر این مهم است. وی تاکید کرد: قاچاق گندم 
هم یکی از مهمترین مواردی است که باید مد نظر قرار گیرد که ما در استان خلاء هایی در 
مرز برای قاچاق این کالا داریم که تاکنون به خوبی کنترل شده است. نوذری افزود: ما در 
چند ماه آینده بحث اربعین را داریم و امسال متفاوت از سال های گذشته است زیرا ویزا 
حذف شده و همه با گذرنامه می توانند از مرز مهران خارج شوند. وی بیان کرد: سال گذشته 
۲ میلیون و ۳۵۰ هزار نفر از مرز مهران در ایام اربعین خارج شدند، امسال پیش بینی ها 
به بیش از ۵ میلیون نفر رسیده و برای کنترل افراد کار سختی در پیش است که باید همه 

آماده باشیم.
 

درسه ماهه نخست سال رونق تولید؛

افزایش 23 درصدی مصرف گاز طبیعی در 
صنایع استان اصفهان

میلیون  و ۶۶۷  میلیارد  از۳  بیش  مصرف  از  اصفهان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 
مترمکعب گاز طبیعی،طی سه ماهه نخست سالجاری خبر داد و گفت: مصرف گازصنایع 
در مدت مشابه سال قبل بالغ بر ۲میلیارد و ۹۸۱میلیون بود که با مقایسه این مصارف، رشد 

۲۳ درصدی در سالجاری مشاهده می شود.
مهندس علوی ، با اشاره به میزان مصرف گاز خانگی و تجاری درسطح استان افزود: 
حجم گازمصرفی در این بخش، طی سه ماه نخست سالجاری بیش از یک میلیارد و 
۹۵۴میلیون و۶۳۲هزار مترمکعب بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۴درصد 
افزایش یافته است. مهندس علوی، تصریح کرد: بطور کلی در سه ماهه نخست امسال 
بالغ بر۵میلیارد و ۶۲۲میلیون مترمکعب گاز طبیعی درسطح استان مصرف شده است که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۳ درصد افزایش مصرف داشته ایم. مدیرعامل شرکت گاز 
استان اصفهان،علت اصلی افزایش مصرف بخش صنعتی را رونق تولید در سطح استان 
و توسعه فعالیت های صنعتی و کارخانجات دانست و اظهار خرسندی کرد: گاز طبیعی 
به عنوان انرژی اصلی تامین کننده سوخت کارخانجات نقش مهمی در رونق تولید در 
راستای تحقق منویات مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( دارد . وی، افزود: همچنین به 
علت توسعه گازرسانی در سطح استان و کاهش دمای هوا نسبت به مدت مشابه سال قبل 
بخصوص در ابتدای سال موجب مصرف بیشتر بخش خانگی و تجاری در استان شده 
است. لازم به ذکر است، استان اصفهان داری ۴ اقلیم؛ ۱،۲،۳و ۴ بوده و برخی از نقاط 
استان مثل شهرستانهای سمیرم و خوانسار دارای اقلیم ۲ بوده که به علت طولانی شدن 

فصل سرما عمده مردم منطقه متقاضی اصلاح نوع اقلیم مربوطه می باشند.
 

مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس البرز :

البرز ۷۰۰ مدرسه کم دارد
مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس البرز اعلام کرد: این استان برای تحت پوشش قرار 

دادن جمعیت دانش آموزی خود بر اساس شاخص های آموزشی، ۷۰۰ مدرسه کم دارد.
محمد دلاوریان اظهارداشت: اگر به طور متوسط برای هر مدرسه ۱۰ کلاس درس در 
نظر بگیریم، حدود ۷۰۰ مدرسه در استان البرز باید ساخته شود که این مهم در کنار تامین 

اعتبارات ملی و خیری نیازمند اختصاص زمین است.
وی با اشاره به اینکه حدود ۴۰ درصد مدارس البرز نیاز به ترمیم، تخریب و بازسازی دارند، 
خاطرنشان کرد: مقاوم سازی این بناها باید در دستور کار قرار گیرد. مدیرکل نوسازی و 
تجهیز مدارس البرز بیان داشت: در صورت وقوع زمین لرزه در البرز، مدارس قدیمی آسیب 
پذیر تخریب می شود. دلاوریان با بیان اینکه سالانه به دلیل مهاجرت پذیری ۱۲ هزار نفر به 
جمعیت دانش آموزی البرز اضافه می شود، تصریح کرد: برای دانش آموزان تازه وارد ۴۰۰ 
کلاس درس جدید نیاز است. وی ادامه داد: برای ساخت کلاس های درس جدید در البرز 
نیاز به مشارکت و همراهی دستگاه های اجرایی در استان همانند اداره های استاندارد، 
راه و شهرسازی، شهرداری و دیگر دستگاه های اجرایی داریم. مدیرکل نوسازی و تجهیز 
مدارس البرز با بیان اینکه البرز از نظر سرانه آموزشی در جایگاه سی و یکم کشور قرار دارد، 
یادآورشد: کمبود فضای آموزشی موجب شده تا ۴۸ درصد مدارس این استان به صورت 
دو شیفته فعالیت کنند. دلاوریان عنوان کرد: امسال اعتبارات تخصیص یافته به فضاهای 
آموزشی البرز ۱۰ برابر افزایش یافته است که همکاری دستگاه های مربوطه در استان برای 
جذب این اعتبار ضروری است. وی گفت: سال گذشته با جذب اعتبار ۱۰۰ میلیارد ریالی 
توانستیم تعدادی از پروژه های نیمه تمام مربوط به سال ها قبل را به سرانجام برسانیم و 
۱۶۰ کلاس درس را به اداره کل آموزش و پرورش البرز تحویل دهیم. وی اضافه کرد: 
وجود مشکلات در آموزش و پرورش نواحی سه و چهار کرج، فردیس و مناطق محمدشهر و 
کمالشهر موجب می شود تا امر نوسازی، مقاوم سازی و بازسازی این مناطق در اولویت قرار 
گیرد. این مسئول یاد آورشد: در البرز مدارس ۲۰ کلاسه با قدمت ۵۰ سال وجود دارد که 

فاقد استانداردهای لازم از جمله فضاهای کتابخانه، آزمایشگاه و کارگاه هستند.
  

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای گیلان خبرداد

برپایی اولین نمایشگاه نهضت مهارت افزایی در 
پیاده راه رشت

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای گیلان از برپایی نخستین نمایشگاه نهضت مهارت افزایی 
در سال رونق تولید در پیاده راه فرهنگی رشت خبر داد.

محمد حسینی افزود: نخستین نمایشگاه نهضت مهارت افزایی در سال رونق تولید 
دوشنبه هفته جاری همزمان با آغاز هفته ملی مهارت با هدف ارائه توانمندی های اداره 
کل آموزش فنی و حرفه ای گیلان و به منظور معرفی رشته ها و آموزش های مهارتی و با 
مشارکت آموزشگاههای آزاد فنی و حرفه ای استان گشایش می یابد. وی اظهار داشت: 
برپایی نمایشگاه نهضت مهارت افزایی فرصت مغتنمی است تا همه اقشار جامعه بتوانند 
ضمن آگاهی از رشته ها و فعالیت های آموزشی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان، 
با حرفه های مهارتی که در مراکز دولتی و بخش خصوصی آموزش داده می شود، آشنا 
شوند. وی ضمن دعوت از مردم برای بازدید از نمایشگاه نهضت مهارت افزایی خاطر 
نشان کرد: نمایشگاه نهضت مهارت افزایی از ششم مرداد ماه سال جاری از ساعت ۱۸ 
تا ۲۲ در میدان شهدای ذهاب )میدان شهرداری( پیاده راه فرهنگی رشت دایر می شود 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای گیلان بیان داشت: در هفته ملی مهارت دو نمایشگاه 
دیگر با عنوان نمایشگاه تخصصی هنر فاخر رشتی دوزی در مجتمع خاتم الانبیاء رشت 
و نمایشگاه آموزشی محصولات مهارت آموختگان فنی و حرفه ای در روستای سقالکسار 
گشایش می یابد. وی در خاتمه به اهمیت نقش آموزش های مهارتی در اشتغال اشاره و 
اضافه کرد: فراگیری آموزش های مهارتی نقش موثری در رونق اشتغال و کارآفرینی دارد و 
هفته ملی مهارت بستر مناسبی برای افزایش ارتقای فرهنگ مهارت آموزی و ترویج آموزش 

های مهارتی است.
    

مدیر کل بیمه سلامت استان قم  خبرداد

پرداخت مبلغ 14۰ میلیارد ریال از مطالبات
 مراکز طرف قرارداد 

مدیر کل بیمه سلامت استان قم گفت :۱۴۰میلیارد ریال مطالبات مراکز و موسسات 
طرف قرارداد استان پرداخت شد .

دکتر محمد رضا فخاریان قمیبا اعلام این خبر اظهارداشت :مطالبات اردیبهشت ماه 
مراکز درمانی و بهداشتی دولتی طرف قرارداد استان به مبلغ ۱۰۰ میلیارد ریال و مطالبات 

خرداد ماه داروخانه های خصوصی  بالغ بر۳۷ ملیارد  ریال پرداخت شد .
وی افزود:مطالبات فروردین ماه بیمارستانهای خصوصی و موسسات پاراکلینیک شامل 
)فیزیوتراپی،آزمایشگاه ،مراکز تصویر برداری( و مطالبات درمانگاههای خیریه وخصوصی 
نیز تا مقطع اردیبهشت ومراکزجراحی محدود وسطح یک روستائی تا مقطع فروردین ماه 

سالجاری تسویه گردیده است . 

زیرساخت های گردشگری قم باید تقویت شود

گردشگری، فرصتی برای ترمیم اقتصاد قم

یکی از عناصر نامطلوب فرهنگی در فرهنگ ایرانی، تملق و چاپلوسی است که به نظر می 
رسد امروز بیش از پیش از فضای درونی به فضای بیرونی کشیده شده و در شکلی آشکار نمود 

یافته است.
یکی از عناصر فرهنگی در کشور ما چاپلوسی و تملق است، عنصر نامطلوبی که به نظر 
می رسد امروز بیش از گذشته مورد پذیرش قرار گرفته و در نمودهایی بیرونی به چشم می خورد. 
در واقع به نظر می رسد این رفتار در گذشته بیشتر مذموم بود و به رغم تمایل درونی بسیاری 
از افراد برای دریافت اغراق آمیز تمجید و تملق، این رفتار بیشتر در خفا صورت می گرفت؛ در 

حالی که امروز بیشتر به صورتی آشکار شاهد این جنس از رفتارها هستیم.
»رضا صفری شالی« جامعه شناس و هیأت علمی دانشگاه در گفت وگویی در توضیح 
این مطلب بیان داشت: چاپلوسی از گذشته در فرهنگ ایرانیان بوده است؛ یعنی اگر ما به 
ادبیات کلاسیک خود مراجعه کنیم )خصوصاً مطالبی که سعدی در گلستان و بوستان آورده(، 
می بینیم که به وفور درباره چاپلوسی صحبت شده؛ در نتیجه این موضوع مختص زمان معاصر 
نیست. در سریال »شب های برره« )اگر به خاطر بیاورید( یکی از تم های اصلی این سریال )که 
بر اساس حقایقی ساخته شده بود( که مورد توجه قرار گرفته، چاپلوسی است و نمایش اینکه 

افراد به چه ترتیب آن دو خان را مورد چاپلوسی و تملق قرار می دهند، برجسته گشته است.
در باب دغل دوستان این استاد دانشگاه در اشاره به کارکردهایی که چاپلوسی برای افراد 
دارد، بیان داشت: برخی از افراد هستند که زمانی که به جایگاه و موقعیتی می رسند )مثلًا یک 
جایگاه اقتصادی( چون به لحاظ عزت نفس یا شخصیت، آن کمال و پختگی را که نیاز دارند، 
ندارند، دوست دارند که از آنها تعریف بی جا شود؛ چرا که رشد و پیشرفت مادی یا پست و مقام 
آنها به اندازه پیشرفت شخصیت و خصایص معنوی شأن شکل نگرفته است؛ یعنی نیاز دارند که 

از آنها تعریف و تمجید بیش از حد و در موردشان چاپلوسی شود.
»وقتی افرادی که چاپلوسی می کنند پاداش می بینند، این رفتار را تکرار می کنند؛ قضیه 
مبادله هومنز )جامعه شناس آمریکایی( هم مبتنی بر تحلیل این نکته است که پاداش موجب 
تکرار رفتار می شود. در واقع فردی که چاپلوسی می کند، چون می بیند که کارش راه افتاده 
یا پاداش مورد نظرش را گرفته است، پس این رفتار را تکرار می کند. از طرف دیگر، فردی که 
از چاپلوسی حمایت می کند، کسی است که شاید بخشی از شخصیتش تکامل پیدا نکرده 
است؛ یعنی به لحاظ موقعیت و جایگاه اقتصادی یا ارتقا مقام، پیشرفت کرده است ولی به 
لحاظ شخصیت و عزت نفس تکامل پیدا نکرده؛ این آدم ها دنبال ادم هایی هستند که تعریف و 
تمجید بیش از حد از آنها کنند. پس این رابطه ای دو طرفه است؛ یعنی هم کسی که چاپلوسی 

می کند و هم کسی که مورد ستایش قرار می گیرد، هردو خواهان این رفتار هستند«.
*بخش دولتی مستعد چاپلوسی

این استاد دانشگاه در ادامه خاطر نشان کرد: اگر سوال کنید مشکل از کجاست، به شما 
خواهم گفت که مشکل از سلامت اجتماعی است؛ یعنی ما در بسیاری از موارد افرادی را که 
ذینفع یا مناسب جایگاه هایی نیستند، در برخی از پست ها و موقعیت ها قرار می دهیم، در 
حالی که آن فرد دائماً شک دارد که واقعاً این پست حق وی بوده است یا خیر. پس از آن از 
طریق تعریف و تمجیدهای بیش از حد و بی جایی که دیگران برایش می کنند )یا به اصطلاح 
چاپلوسی وی را می کنند( آن فرد کم کم به خود می قبولاند که این پست حق من است و 
من شایسته آن هستم. در نتیجه افرادی که ایشان را مورد ستایش قرار می دهند، حمایت 
می کند، پاداش می دهد )یا به صورت نقدی یا به صورت تأیید کردن(، کارشان را راه می اندازد تا 

رفتارشان را تکرار کنند. در نتیجه چاپلوسی به واسطه کارکردی که دارد دوام دارد.
زمانی که سلامت اجتماعی در جامعه وجود نداشته باشد )جامعه مانند بدن است و باید 
سلامت باشد تا درست کار کند( انتخاب ها و انتصاب ها گاهی بر اساس شایسته سالاری 
صورت نمی گیرد و افراد مستحق برخی از جایگاه ها نیستند و اینها همان کسانی هستند که 

این فرهنگ چاپلوسی را ترویج می دهند چرا که از موقعیت و نیاز آنها حمایت می کند«.
وی افزود: چرا در بخش خصوصی خیلی شاهد چاپلوسی نیستیم؟ اگر یک دفتر خصوصی 
داشته باشید آبدارچی شما هرچقدر که چاپلوسی کند، اتفاقی نمی افتد چرا که شما می دانید 
که تمام حق و حقوقی که باید بدهید را باید از جیب خودتان بدهید؛ اما این رفتار در فرهنگ و 
ادارات دولتی بسیار زیاد رواج دارد چون کسی که چاپلوسی می کند و کسی که مورد چاپلوسی 
قرار می گیرد، اگر چیزی این وسط )پست، هدیه، پاداش یا حتی نیم نگاهی( رد و بدل می شود 
از امکانات بیت المالبخشیده می شود، نه از امکانات شخصی؛ در نتیجه این مساله در بخش 

دولتی نمود و وفور بیشتری دارد.

*معاصر اما تاریخی
صفری شالی در ادامه و ضمن توصیف تاریخی این پدیده تصریح کرد: ادبیات ما نشان 
از حضور قدیمی این مساله دارد، مصداق جمله »مگسانند گرد شیرینی« یا بسیار ضرب 
المثل های فراوان دیگر در ادبیات ما نشان می دهد که این مساله، مسأله ای تاریخی است و در 
هر مرحله ای از جامعه، همواره عده ای بوده اند که اینگونه رفتار یا این رفتار را تأیید می کرده اند.
»جامعه ما همواره به این شکل بوده است که همواره عده ای آمده اند قدرت را در دست 
گرفته اند و گروه دیگری را کنار زده اند. گروهی که قدرت را در دست می گیرند، عمل چاپلوسی 
بخشی از مشروعیت بخشی به قدرت آنان را هم برایشان فراهم می کند. این نکته را در بسیاری 
از متن ها، کتاب ها و سفرنامه هایی که حتی بزرگان ادب ما نوشته اند، می بینید که نوشته ها و 
کتاب هایشان را تقدیم کرده اند به شاهان زمان خودشان. چرا تقدیم کرده اند؟ دلیلش نوعی از 

چاپلوسی است یعنی چاپلوسی صرفاً در بین لمپن ها نیست.
وی افزود: البته یک بخشی از این کار با این عنوان توجیه می شود که مثلًا دیوان خود را 
تقدیم شاه »سلطان مسعود غزنوی« کرده ایم که حفظ شود و در تاریخ بماند. بله یک بخشی 
این هست ولی بخشی هم چاپلوسی است. چون چاپلوسی در اشکال مختلف وجود داشته 
است؛ از طرف دیگر چون قدرت در کشور ما دائماً در حال تغییر بوده و هر ۷۰ یا ۸۰ سال یک 
قدرت جدید روی کار می آمده است، این آدم ها برای مشروعیت بخشی به قدرت خود نیاز به 

چاپلوسی داشته اند، در نتیجه از افراد چاپلوس حمایت می کرده اند.
*تقابل با شایسته سالاری

این جامعه شناس در پاسخ به این سوال که آیا می توان استمرار این موضوع در زمان معاصر را 
در تقابل با شایسته سالاری دید، خاطر نشان کرد: بله چون اگر فردی تمام جنبه های موقعیتی 
و شخصیتی اش به موازات هم رشد کرده باشند و پس از آن یک پستی را تصاحب کند، نیاز به 
چاپلوسی ندارد. فردی نیاز به این کار دارد که تمام ابعاد شخصیتی و اجتماعی و تخصصی و 
اقتصادی اش، متناسب هم رشد پیدا نکرده باشد. در نتیجه برای پوشاندن خلاءهای خودش 
از چاپلوسان حمایت می کند. »در باب چاره اندیشی برای این مساله به لحاظ فرهنگی باید 
شایسته سالاری وجود داشته باشد؛ یکی از مؤثرترین مکان ها برای یاددهی و اجرای رفتار 
درست، نهاد آموزش و پرورش است؛ در نتیجه ما باید در فرایند جامعه پذیری آموزش بدهیم و 
بچه ها این را در مدارس یاد بگیرند که کسی که تلاش می کند، مستحق پاداش است و کسی که 
تلاش نمی کند، مستحق پاداش نیست«. وی افزود: از طرف دیگر وقتی در نهادهای عمومی 
و در سازمان های ما عدالت در معنای کامل خودش رعایت بشود، معمولًا چاپلوسی رنگ می 
بازد. ما می گوئیم »نابرده رنج، گنج مسیر نمی شود« ولی چاپلوسی می خواهد ره صد ساله )یا 
دهساله و پنج ساله( را یک شبه طی کند و ما باید این گونه طرز فکر و رفتارها را در جامعه طرد 
کنیم »به عنوان مثال: وقتی پلیس ما رشوه بگیرد، باعث می شود تا حق را احقاق نکند و زمانی 
ما در جامعه می توانیم حق را به درستی احقاق کنیم که پلیس )مانند راهنمایی و رانندگی( ما 
رشوه نگرفته باشد و این رفتار حذف شده باشد. در نتیجه عدالت نقش اول را در تقویت شایسته 
سالاری دارد و افرادی که متناسب هر شغل هستند )چه به لحاظ تحصیلات و چه تخصص( و 
می توانند با اشکال مختلفی مشاغل را بگیرند چون عزت نفس و توان مدیریتی پست ها را دارند، 

نیازی به چاپلوسی ندارند؛ افراد کوته که مناصب عالی را می گیرند نیاز به چاپلوسی دارند«.

چراچاپلوسی و تملق بیش از گذشته مورد پذیرش قرار گرفته است؟
این دغل دوستان که می بینی
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اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی  مطرح کرد

وامودیعهمسکنفقطبرایبافتفرسوده
 وزیر راه و شهرسازی گفت: آنچه در قانون برای وام رهن پیش بینی شده، صرفا برای 
افرادی است که قصد نوسازی واحد فرسوده را دارند تا در زمان ساخت و ساز در مسکن 

اجاره ای سکونت کنند.
محمد اسلامی در گفت وگویی در خصوص تسهیلات ودیعه مسکن تصریح کرد: وام 

ودیعه اجاره مسکن را باید از خود وزیر اقتصاد سوال کنید.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا شما به عنوان وزیر راه و شهرسازی با طرح وزیر اقتصاد 
مخالفید؟ گفت: ما مخالف این طرح نیستیم بلکه می گوئیم این طرح وزارت اقتصاد 
است. دژپسند می تواند از جایگاه خود به عنوان وزیر اقتصاد از منابع بانک ها به این طرح 

تخصیص بدهد.
وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: در قانون وام برای ودیعه مسکن تنها برای بافت های 
فرسوده پیش بینی شده که کسانی که قصد نوسازی واحد مسکونی خود را دارند، ما وام 
ودیعه مسکن به آنها می دهیم تا زمانی که واحد آنها احداث می شود، بتوانند مکان دیگری 
را برای خود اجاره کنند که این موضوع در قانون پیش بینی شده است اما آنچه وزیر اقتصاد 
اعلام کرده را باید از خودش بپرسید که از کدام منابع می خواهد پرداخت کند. اسلامی 
درباره مسکن استیجاری با بیان اینکه این نوع از اسکان در قانون ذکر شده، اما در سال های 
گذشته به آن از سوی انبوه سازان و سرمایه گذاران اقبالی نبوده است، اظهار داشت: برای 
افرادی که بخواهند مسکن استیجاری تولید کنند، شرایط ساده تری فراهم می کنیم. وی 
ادامه داد: ما آمادگی داریم زمین را بدون آنکه وجهش را مطالبه کنیم، در اختیار انبوه سازان 
قرار دهیم تا خانه های استیجاری بسازند؛ متأسفانه در سال های گذشته سازندگان از این 
موضوع استقبال نکردند. اما اگر اقدام کنند، حتماً به سازنده ها زمین رایگان می دهیم. وزیر 
راه و شهرسازی در پاسخ به این پرسش که آیا تشکیل کمیته تعیین سقف اجاره بها منتفی 
شده، گفت: هیچ موقع قرار نبوده کمیته تعیین سقف اجاره بها تشکیل بدهیم؛ دولت هیچ 
گاه مداخله ای در تعیین اجاره بها نداشته است. با این حال جامعه ما حق دارد که از دولت 
انتظار داشته باشد. اما در قانون هیچ حقی برای دولت ایجاد نشده که در نرخ اجاره بها 
دخالت کند. وی یادآور شد: موضوع اجاره بها همواره یک رابطه بین موجر و مستأجر بوده 
و قوانینی که در این زمینه وجود دارد، صرفاً رژیم حقوقی میان موجر و مستأجر است. ما 
به دنبال آن هستیم که بر اساس ماده ۲ قانون ساماندهی و ماده ۲ آئین نامه آن، مؤسسات 
اجاره داری تشکیل دهیم. وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: به زودی فراخوان آن )تشکیل 
مؤسسات اجاره داری( را صادر می کنیم تا افرادی که توانایی دارند، مؤسسات اجاره داری را 
راه اندازی کنند. به خصوص با کمک استارتاپ ها، بازار اجاره بها را بر اساس شیوه نامه ای 

که برای این مؤسسات تنظیم خواهیم کرد، ساماندهی می کنیم.

مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن:

برگشتقیمتمسکنبعیداست
 مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن با بیان اینکه برگشت قیمت ها بعید است 
و باید واقع نگر باشیم و این گونه اظهارنظرها برای مردم انتظار ایجاد می کند و زندگی آنها را 
مختل خواهد کرد، گفت: خود مشاوران املاک از اولین کسانی هستند که آتش افزایش 

قیمت ها دامن آنها را می گیرد چرا که با افزایش قیمت ها میزان معاملات کمتر می شود.
عباس فرهادیه درباره مشاوران املاکی که به افزایش قیمت ها دامن می زنند گفت: از 
سوی نهادهای متولی به اتحادیه و اصناف تذکر جدی داده شده است اما واقعیت این است 
که سطح تذکر و حجم تذکر رابطه مستقیم باهم دارند و وقتی تعداد تذکر از یک حدی بالاتر 

می رود اثرگذاری خود را از دست می دهد و بازار خود را با آن سازگار می کند.
وی با بیان اینکه دادن تذکر و هشدار به اتحادیه های املاک در حیطه اختیارات وزارت راه 
و شهرسازی نیست گفت: خود مشاوران املاک از اولین کسانی هستند که آتش افزایش 

قیمت ها دامن آنها را می گیرد چرا که با افزایش قیمت ها میزان معاملات کمتر می شود.
مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن با تاکید بر اینکه مشاوران املاک از قاعده 
تره باری مستثنی نیستند، گفت: همواره برد با کسی است که کار حجمی می کند و قطعا 
مشاوران املاک منصف هم کم نیستند که اعتماد به این مشاوران املاک، بیشتر از افرادی 

است که قصد افزایش درآمد خود از طریق افزایش قیمت ها هستند.
وی با تاکید بر اینکه عده ای از مشاوران املاک اطلاعات جعلی به بازار می دهند گفت: 
این اقدام آنها موجب آشفتگی بازار می شود و سعی دارند با گل آلود کردن شرایط از آن 
ماهی بگیرند و اصولا در آ ن ماهی وجود ندارد. فرهادیه در پاسخ به این سوال که امکان 
برگشت قیمت در بازار مسکن وجود دارد گفت: برگشت قیمت ها بعید است و  باید واقع نگر 
باشیم و این گونه اظهارنظرها برای مردم انتظار ایجاد می کند و زندگی آنها را مختل خواهد 
کرد. مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن با بیان اینکه به طور قطع با این اقدامات 
وزارت راه و شهرسازی جلوی افزایش قیمت مسکن گرفته می شود گفت: باید بازار مسکن 

را مدیریت کرد و احتمالا به ثبات قیمت خواهیم رسید.
وی تاکید کرد: بازار مسکن به اندازه کشش تقاضا رشد کرده است و اگر اقتصاد کلان 

پایدار شود التهاب بیرونی که بازار مسکن را هم تحت فشار گذاشته کاهش پیدا می کند.
 

وصول ۹۲۹ هزار فقره چک رمزدار

۹۲۹هزارفقرهچکرمزداردرخردادماه۹۸
درکلکشوروصولشد

براساس تازه ترین آمار بانک مرکزی، حدود ۹۲۹ هزار فقره چک رمزدار به ارزشی بالغ بر 
۱۳۷۱ هزار میلیارد ریال در خردادماه ۱۳۹۸، در کل  کشور وصول شد که نسبت به ماه 
قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۲۲.۱ درصد و ۴۷.۸ درصد کاهش داشته است. در ماه 
مورد بررسی در استان تهران معادل ۲۹۹ هزار فقره چک رمزدار به ارزشی بالغ بر ۷۸۸ هزار 

میلیارد ریال وصول شد.
در این ماه ۴۸.۲ درصد از تعداد چک های رمزدار وصولی در سه استان تهران )۳۲.۲ 
که  است  شده  وصول  درصد(   ۷.۹( اصفهان  و  درصد(   ۸.۱( رضوی  خراسان  درصد(، 
بیشترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند. همچنین ۶۸.۵ درصد از ارزش 
چک های فوق در استان های تهران )۵۷.۵ درصد( ، اصفهان )۵.۷ درصد( و خراسان 

رضوی )۵.۳ درصد( وصول شده است.
* چک های وصولی بر حسب عادی و رمزدار 

حدود ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار فقره چک در خردادماه ۱۳۹۸، در کل کشور وصول شد که 
از این تعداد بالغ بر ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار فقره عادی و بالغ بر ۹۰۰ هزار فقره رمزدار بوده 
است. بر این اساس در کل کشور ۸۶.۴ درصد از کل تعداد چک های وصولی، عادی و 
۱۳.۶ درصد رمزدار بوده است. در ماه مورد بررسی، در کل کشور حدود ۲۱۲۰ هزار میلیارد 
ریال چک وصول شد که بالغ بر ۷۴۸ هزار میلیارد ریال چک عادی و بالغ بر ۱۳۷۱ هزار 
میلیارد ریال چک رمزدار است. به عبارتی در کل کشور ۳۵.۳ درصد از کل ارزش چک های 

وصولی، عادی و ۶۴.۷ درصد رمزدار بوده است.
 

 وزیر صنعت اعلام کرد

فروشتمامداراییخودروسازانتاسال۹۹
 وزیر صنعت با بیان اینکه تمام دارایی خودروسازان تا سال ۹۹ به فروش می رسد، گفت: 

پنج محور مهم در ارتباط با صنعت خودروسازی هر هفته پیگیری می شود.
رضا رحمانی صبح دیروز در میزگرد تخصصی تعمیق ساخت داخل در صنعت خودرو 
با بیان اینکه رفع افت تولید را جبران کردیم؛ چراکه یک میلیون خودرو معوق داشتیم، 
گفت: مردم عادی خریداران این خودرو بودند که البته نقدینگی خودروسازان را نیز قفل 
کرده بودند؛ این در حالی است که ما در یک حرکت اورژانسی، تولید خودروهای پرتیراژ را 
بالا بردیم. وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در چنین شرایطی تعمیق ساخت داخلی 
را نیز گسترش داده و وابستگی خود را به خارج کم کردیم؛ ضمن اینکه تمام جوانب کار 
را دیدیم و تلاش کردیم که قیمت را هم کاهش دهیم؛ البته هر هفته نیز جدول تولید و 
فروش را رصد کرده ایم و گزارشات را با هفته های قبل مقایسه می کنیم. وی با بیان اینکه ٨٠ 
درصد تولید صرف انجام تعهدات می شود، تصریح کرد: در پنج محور آمار تولید، تعهدات 
فروش، خودروهای ناقص، فروش اموال و مازاد دارایی خودروسازان و ساخت داخل، کار 
را به صورت روزانه رصد خواهیم کرد. رحمانی با بیان اینکه فروش دارایی های مازاد با 
اولویت هایی که برای آنها تعیین شده در حال انجام است، تصریح کرد؛ اموال و دارایی های 

خودروسازان باید ظرف سالهای ٩٨و ٩٩ واگذار شده و فروش آنها تکمیل شود.
وی با بیان اینکه توان خوبی در حوزه قطعه سازی در کشور ایجاد شده است، خاطرنشان 
کرد: رابطه خودروسازان و قطعه سازان باید برد- برد باشد؛ البته وزارت صمت نیز نقش 

تسهیل گر دارد و ما نمی خواهیم دولت به خودروساز و قطعه ساز امر و نهی کند.

براساس مصوبه دولت

ترخیص۶هزارو۶5۳خودرووارداتی
معاون امور گمرکی گمرک، از ترخیص ۶ هزار و ۶۵۳ خودرو وارداتی براساس مصوبه 

هیئت وزیران خبر داد
به گزارش  ایبِنا، مهرداد جمال ارونقی با اشاره به آخرین آمار ترخیص خودرو از گمرک 
اظهار داشت: بر اساس مصوبه هیئت وزیران مبنی بر ورود خودروی خارجی از تاریخ 
۱۶/۱۰/۱۳۹۷ تا تاریخ ۱۶/۰۴/۹۸ در این مدت ۶۶۵۳ دستگاه خودروی وارداتی از 
گمرک ترخیص شده است. وی افزود: تاکنون ۳۴۰ دستگاه از خودرو های اظهار شده 
منجر به صدور پروانه نشده و به دلایلی نتوانسته اند مجوز های لازم را برای ترخیص اخذ 
کنند. معاون امور گمرکی گمرک به یکی از دلایل عدم ترخیص خودرو های اشاره کرد و 
گفت: علاوه بر آمار فوق بالغ بر ۱۰۴۸ دستگاه خودرو نیز با وجود آنکه اظهارشده و پروانه 
گمرکی دریافت کرده اند امکان خروج آن ها فراهم نیست؛ به دلیل آنکه در مهلت یاد شده 

نتوانستند از گمرک خارج شوند.
ارونقی ادامه داد: برای این خودرو ها قرار شد پیش نویسی از سوی دستگاه های مربوطه 
مبنی بر تمدید مهلت زمانی تهیه و به تصویب هیئت وزیران برسد تا این مانع برطرف شود.

 رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو می گوید: بازار لوازم یدکی پر از قطعات بی کیفیت شده 
و از همین رو، تعمیرکاران مسئولیت نصب آنها را نمی پذیرند.

یک تعمیرکار خودرو برای تهیه یک گیربکس دستی برای یک خودروی سواری توصیه 
می کند آن را در بسته بندی های منسوب به شرکت های ایران خودرو خریداری کنیم. دلیل 
این توصیه را هم وجود فزاینده لوازم تقلبی و دست دوم در بازار عنوان می کند که به عنوان 
فابریک فروخته می شود. حتی برخی تعمیرکارها زیر بار نصب این گونه لوازم یدکی هم 

نمی روند، زیرا نمی خواهند در صورت بروز حادثه ای، مسئولیتی متوجه آنها شود.
بالطبع وقتی چنین اتفاقی رخ می دهد، می توان حدس زد که بازار لوازم یدکی دچار 
مشکلاتی شده است. گیربکس یاد شده را نمی توان به راحتی در بازار یافت. یک تعمیرکار 
گیربکس برای پیدا کردن این محصول دو روز فرصت می خواهد و می گوید اگر بگردیم پیدا 

می شود، اما تقریباً کمیاب است.
راننده دیگری می گوید باتری ساز از تعویض دریچه گاز خودرو به دلیل اطمینان نداشتن 

به اجناس خودداری و توصیه کرده ابتدا وسیله روی خودرو تست و بعد خریداری شود.
*ثبات قیمت یا کیفیت؟

به نظر می رسد تحریم و مشکلات دیگر صنعت خودرو، موجب کمیابی این محصولات 

شده است. تحریم و رشد قیمت ارز باعث شده قطعات باکیفیت با قیمت های سابق 
فاصله زیادی بگیرند و از این رو، بسیاری از عرضه کنندگان این محصولات برای از دست 
ندادن مشتری و بازار خود، به سمت نمونه های درجه دوم رفته اند تا بتوانند از طریق ارائه 
یک ثبات نسبی قیمت، مشتریان خود را در بازار پرتلاطم حفظ کنند. اما در مقابل برخی 
خرده فروش ها نمی خواهند به هر قیمتی مشتریان خود را نگه دارند و تلاش می کنند حتی 
با قیمت های بالا نیز همان لوازم یدکی درجه یک سابق را در فروشگاه خود عرضه کنند. 
اینها اعتبار خود را نه در ثبات و ماندگاری روی نرخ های سابق، بلکه در کیفیت می جویند. 
یک فروشنده لوازم یدکی وقتی درباره قیمت تسمه تایم از او سؤال می پرسم، می گوید ما 
فقط تسمه های فرانسوی ارائه می کنیم و قیمت آن هم ۲۲۰ هزار تومان است. می گوید 

نمی توانیم با دادن یک تسمه بی کیفیت خودمان را شرمنده مشتری ها کنیم.
یک فروشنده لوازم یدکی موتورسیکلت هم می گوید که همیشه در بازار قطعات درجه 
چندم موجود بوده، اما فروش آنها در مراکزی که اعتباری میان مشتریان داشتند، باب نبود. 

ولی حالا با افزایش قیمت ها این گونه قطعات خواهان بیشتری یافته است.
*قطعات با کیفیت به ندرت پیدا می شود

علیرضا نیک آیین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران در رابطه با این مسئله 

توضیح داد: در حال حاضر قطعات باکیفیت در بازار به ندرت یافت می شود و از آنجایی 
که یک مکانیک برای حفظ اعتماد و ایمنی مشتری باید نسبت به کیفیت و کارکرد قطعات 
اطمینان داشته باشد، تعویض قطعات را مشروط به کیفیت آن می کند، چرا که در غیر این 
صورت با بروز هر مشکلی، اولین اقدام صاحب خودرو، شکایت از آن تعمیرکار و تقاضای 

خسارت از اوست.
وی گفت: مراجعان، تعمیرکاران و حتی فروشندگان و واردکننده های لوازم یدکی، دانش 
لازم را برای تمیز دادن قطعات باکیفیت و بی کیفیت ندارند؛ موضوعی که می تواند یکی از 
عوامل ورود این گونه قطعات به کشور باشد. این ناآگاهی به همراه قیمت ارزان و به تبع سود 

بیشتر، واردکننده را وا می دارد که به بازار قطعات تقلبی و بی کیفیت وارد شود.
*نظارتی بر تولیدات داخل وجود ندارد

به گفته نیک آیین، تاجر و برخی تولیدکنندگان قطعات داخلی تنها دنبال سود بالا هستند 
و رضایت مردم برای آنها اهمیتی ندارد.

وی البته ادامه داد: ما نمی گوییم تولید داخل بی کیفیت است، اما نظارتی بر آنها وجود 
ندارد. دور اول تولید، جنس با کیفیت می سازند، ولی سطح کیفی آن در دورهای بعدی 
کاملًا متفاوت می شود. مثلًا شاهد این موضوع بوده ام که از یک مهره، دو گرم کم کرده تا 

سود خود را بیشتر کنند. این مهره ها با یک آچار شکسته می شود.
نیک آیین درباره نحوه ورود این قطعات بی کیفیت به بازار گفت: در گذشته پیش از اینکه 
خودرویی وارد شود، قطعات آن وارد می شد. در حال حاضر بهترین قطعات، آلمانی هستند 
و با اینکه چین هم قطعات درجه اول دارد، اما این واردکننده های ما هستند که اجناس 
بی کیفیت و ارزان خریداری می کنند. قبلًا بولبرینگ هایی وجود داشت که ۱۰ سال کار 

می کرد، اما الان نوع چینی آن وارد شده که در روزهای اول کار صدایش درمی آید.
وی درباره اینکه مشتریان چگونه می توانند میزان کیفیت قطعات را تشخیص دهند، 

گفت: در حال حاضر بازار پر از این گونه قطعات شده و چاره ای برای آن وجود ندارد.
*نرخ های غیرقانونی از سوی بی مجوزها

رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران درباره نرخ های متفاوت ارائه شده از سوی 
تعمیرکاران هم توضیح داد: آنهایی که از اتحادیه جواز دارند، هر سال لیست قیمتی شامل 
نرخ تعمیر همه خودروها به آنها داده می شود. این نرخ ها با سازمان حمایت از مصرف کننده 
و طی جلساتی که با آنها برگزار می کنیم، تدوین می شود و در نهایت به قیمتی یکسان برای 

همه تعمیرکاران می رسیم.
*علت رشد قارچ گونه تعمیرگاه های فاقد مجوز

وی گفت: یک سری تعمیرکار فاقد مجوز هستند که تخصص و اطلاعات فنی ندارند. 
اینها از مردم دستمزد گرانی هم می گیرند و ما هر هفته حدود ۲۰ تا ۳۰ شکایت از آنها داریم. 
خوشبختانه سازمان اماکن هم با ما همکاری می کند، ولی متأسفانه این تعمیرگاه های 

بی مجوز مثل قارچ سبز می شوند که دلیل آن هم عدم تعادل بین عرضه و تقاضا است.
نیک آیین افزود: ما برای شناسایی اینها بازرس داریم و با شکایت مردم آنها را پلمپ 

می کنیم.

رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو مطرح کرد:

گسترش لوازم یدکی تقلبی و بی کیفیت در بازار

در حالی که مستاجران از سوء استفاده برخی مالکان از وضعیت گرانی مسکن برای اجاره خانه های بازسازی نشده گلایه دارند، رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک تهران می گوید: به قانونی نیازمندیم که بر اساس آن هیچ موجری اجازه رهن و اجاره خانه بازسازی نشده خود را 

نداشته باشد.
امین، یکی از مستاجران ساکن در منطقه شهرآرا در تهران می گوید: خانواده ای ۵ نفره هستیم به همین خاطر بیشتر به دنبال خانه هایی 

با سال ساخت بیشتر اما بزرگتر هستیم که امکان سکونت ۵ نفر در آنها وجود دارد.
وی اضافه می کند: تا سال گذشته شرایط این گونه بود که موجران این خانه ها را حداقل رنگ می کردند یا سرویس بهداشتی آن را نوسازی 
کرده بودند و بعد در معرض رهن و اجاره قرار می دادند. اما هفته گذشته حداقل با دو مورد خانه قدیمی ۲۶ سال و ۱۸ سال ساخت مواجه 

شدیم که کف آن موکت کهنه، دیوار آن گچ و کابینت های آن کهنه و فلزی بود.
به گفته او در یکی از فایل های پیشنهادی رنگ روغن داخل کمدهای دیواری به صورت ورقه ای از روی دیوارها آویزان بود اما صاحبخانه با 
این تعبیر که می توانید کل پوسته های آویزان را بتراشید اصرار بر اجاره خانه خود بدون تعمیر داشت. امین می گوید: موجران این حق را به 
خود می دهند که با هر نوع پیشنهادی بازار اجاره را از حداقل استانداردها دور کنند و در این میان ما مستاجران هیچ قانون و بندی و تبصره 
ای برای حمایت از خود نداریم. مستاجران در کشورهای اروپایی هرگز خانه ای که به تعبیر عامیانه دستی روی آن کشیده نشده است را رهن 
نمی کنند چرا که اجاره خانه بازسازی نشده تخلف محسوب می شود و هیچ موجری این حق را ندارد که بدون بازسازی، آپارتمان خود را اجاره 
دهد. این در حالی است که افزیش فایل های بازسازی نشده در تابستان امسال که به گفته بسیاری از واسطه های ملکی معنایی جز سوء 

استفاده صاحبان ملک از کمبود عرضه نسبت به تقاضا ندارد؛ مستاجران را وارد دردسرهای تازه ای کرده است.
پیش تر نیز یکی از مستاجران ساکن محله ۵ تهران به خبرنگار ایرنا گفته بود: خانه های بازسازی نشده به قیمت خانه های نوساز اجاره 
داده می شود و واسطه های ملکی بدون در نظر گرفتن سال ساخت و تجهیزات مربوط به خانه، قیمت های پیشنهادی سرسام آور موجران را به 
مستأجران منتقل می کنند. این در حالی است که وزیر راه و شهرسازی ماه گذشته اعلام کرد که مالک و مستأجر هر خانه ای نسبت به یکدیگر 
تکالیفی دارند و هر خانه ای بر اساس دارایی های خود از معیارهایی برای ارزش گذاری برخوردار است؛ این درست نیست که مالک فقط بهای 
اجاره خانه را هر سال افزایش دهد بدون آنکه به ارزش خانه یا تجهیزات و زیباسازی آن چیزی بیفزاید. در همین راستا مصطفی قلی خسروی، 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران روز شنبه به خبرنگار ایرنا گفت: تا زمانی که قانون مالک و مستاجر در ایران به ضرر مستاجر است شاهد 
افزایش کیفی فایل های رهن و اجاره نخواهیم بود. وی افزود: در شرایطی که تعادل در بازار عرضه و تقاضا وجود ندارد موجران هم از این 

وضعیت آشفته سوء استفاده می کنند و خانه های بازسازی نشده خود را بدون کوچکترین تغییری وارد بازار اجاره می کنند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران ادامه داد: عمر این خانه ها بیشتر از ۱۰ سال است و تنها مخارج موجر و مستاجر را بالا می برد.

قلی خسروی اضافه کرد: به مصوبه مجلس شورای اسلامی برای تغییر این شرایط نیازمندیم. قوانین باید این گونه باشد که موجران فقط در 
صورت تعمیر و افزایش و بهبود تجهیزات خانه بتوانند قیمت اجاره را نسبت به مستاجر قبلی افزایش دهند.

وی ادامه داد: قیمت متوسط مسکن شهر تهران در خرداد به رقم بی سابقه ۱۳.۳ میلیون تومان در هر مترمربع رسید که نسبت به ماه مشابه 
سال قبل ۱۰۴ درصد و نسبت به ماه قبل پنج درصد افزایش داشت و این وضعیت شرایط را برای مستاجران سخت تر می کند.

به گفته قلی خسروی خریداران جامانده به صف مستاجران می پیوندند و بازار اجاره را برای صاحبخانه ها داغ تر و داغ تر می کنند.

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به دیدار اخیر خود با  رئیس کل بانک مرکزی در حاشیه جلسه 
هفته پیش هیات دولت، از قول »عبدالناصر همتی« برای پرداخت ارزی ۸۴۴ میلیون یورویی قطعه سازان خودرو خبر داد.

بهمن پارسال مقرر شد برای تخصیص نقدینگی به خودروسازان با محوریت بانک مرکزی، ۱۱ هزار میلیارد تومان در دو بخش 
ریالی و ارزی پرداخت شود که شامل چهار هزار میلیارد تومان و ۸۴۴ میلیون یورو بود. تاکنون بخش عمده مبلغ چهار هزار 

میلیارد تومان نقدینگی ریالی پرداخت شده است، اما خبری از پرداخت های ارزی نیست.
در این پیوند، »فرشاد مقیمی« معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: مهلت پرداخت ۸۴۴ میلیون یورو 

نقدینگی ارزی به قطعه سازان تا ۳۱ خرداد امسال بود و اکنون باید این مهلت تمدید شود.
به گفته وی، دولت دوست دارد همین امروز این مبلغ در اختیار صنعت قطعه سازی قرار بگیرد، اما مشکلاتی در کار وجود 

داشته که تاکنون حل نشده باقیمانده است.
معاون وزیر صنعت یادآور شد: هرچند زمانی برای پرداخت این نقدینگی ارزی هنوز مشخص نشده، اما مقرر شده »اکبر 

کمیجانی« قائم مقام بانک مرکزی با اعلام فراخوان به بانک های عامل، جلساتی در همین خصوص با آنها برگزار کند.
مقیمی با اشاره به بیش از نیم قرن سابقه صنعت قطعه سازی در کشور، تاکید کرد: روی مشکلات این دسته از صنعتگران 
تمرکز کرده ایم، زیرا جزو سرمایه های کشور هستند. اجازه نخواهیم داد فعالان این بخش به دلیل برخی مشکلات مجبور به 

ترک این صنعت شوند.
وی بیان داشت: خواسته وزارت صنعت، پرداخت این تسهیلات به صورت ریالی به قطعه سازان است.

جایگزینی برندهای لوازم خانگی خارجی
معاون وزیر صنعت در ادامه، صنعت لوازم خانگی را از جمله پتانسیل های خوب کشور برشمرد و گفت: آن دسته از برندهای 

خارجی که با کوچکترین فشار بدخواهان این کشور، بازار ایران را ترک کردند با محصولات داخلی جایگزین خواهند شد.
مقیمی خاطرنشان کرد: در برخی موارد، حتی از وزارت صنعت در خصوص پیگیری موارد و افزایش سرعت کار بازخواست 
می شود، به طوری که این مسائل در شورای هماهنگی دولت هم مطرح شده و هماهنگی هایی را شخص »محمد 

نهاوندیان«، معاون اقتصادی رئیس جمهوری انجام می دهد تا شرایط در همه حوزه های صنعتی و تولیدی مساعدتر شود.
وی تصریح کرد: امروز یکی از ماموریت های وزارت صنعت، جایگزین کردن درآمدهای ارزی صنعتی، معدنی و بازرگانی با 

درآمدهای نفتی است تا بتوانیم به صنایع با ارزش افزوده بالا بیشتر بها داده و امکان صادرات برایشان مهیا کنیم.
معاون وزیر صنعت در ادامه در خصوص ساخت قطعات با فناوری بالا )High Tech( و همکاری با وزارت دفاع نیز گفت: 
تاکنون علاوه بر وزارت دفاع، با وزارت علوم، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، دانشگاه ها و مراکز دانش بنیان 

جلساتی برگزار و تفاهم نامه های همکاری امضا کرده ایم و این موضوع دیگر نه یک انتخاب، بلکه یک اجبار است.
وی بیان داشت: قراردادهایی در آینده نزدیک بین وزارت صنعت و وزارت دفاع برای استفاده از ظرفیت های این وزارتخاته 
منعقد می شود و در حوزه هایی نظیر الکترونیک نیز پتانسیل های خوبی در وزارت دفاع، معاونت علمی و فناوری ریاست 

جمهوری و دانشگاه ها وجود دارد که در تلاشیم حداکثر استفاده را از این امکانات انجام دهیم.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران:

خانههایبازسازینشدهنبایداجارهدادهشود
معاون وزیر صنعت:

۸۴۴میلیونیوروبهقطعهسازانپرداختمیشود

گردش مالی سینما در سال ۹۷، ۲۳۱ میلیارد تومان و در بهار امسال، ۱۱۴ میلیارد 
تومان بوده است. با این وجود، تنها ۱۱ میلیون و ۱۴۲ هزار نفر از جمعیت بالای ۱۵ 
سال ایران تاکنون سینما رفته اند و سهم تفریح و امورفرهنگی در سبد هزینه خانوار 

کمتر از دو درصد است.
»بیش از هزار شهر در کشور از امکان سینما بی بهره هستند و بر اساس آمارها حدود 
۸۸ درصد مردم کشور تاکنون به سینما نرفته اند.« این دو جمله از سید عباس صالحی، 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دو هفته گذشته بسیار مورد بحث قرار گرفته است.
آخرین گزارش مرکز آمار ایران در اسفند ماه گذشته نیز تایید می کند که ۸۱.۱ درصد 
از افراد بالای ۱۵ سال، در یک سال به سینما نرفته اند. به بیانی دیگر، تنها ۱۸.۹ درصد 
از افراد در یک سال سینما رفته اند. بر اساس گزارش رفتار فرهنگی خانوار، تنها نزدیک 
به ۱۱ میلیون و ۱۴۲ هزار نفر از جمعیت بزرگسال ایران، سینما رفتن را تجربه کرده اند. 

سهم تفریح و امور فرهنگی نیز در سبد هزینه خانوار، کمتر از ۲ درصد است.
اما با این وجود گزارش های سازمان سینمایی نشان می دهد که در یک سال اخیر، 
مصرف فرهنگی در حوزه سینما رشد داشته است. تنها در نیمه نخست سال ۹۷، ۴۷ 
سالن سینما ساخته شد، ۳۰ درصد تعداد بیننده ها افزایش یافت و فروش سینماها 

نیز ۴۱ درصد بالا رفت.
در بهار امسال بازار سینما رشد کرد، رشدی که البته بیشتر بخاطر افزایش قیمت 

بلیت سینما بود.
بر اساس آمار منتشر شده از سوی معاونت توسعه فناوری و مطالعات سینمایی 
سازمان سینمایی، بازار سینما در ۳ ماهه نخست سال ۹۸، ۱۱۴ میلیارد و ۱۶۲ میلیون 
و ۸۳۹ هزار تومان فروش داشته و در کل ۹ میلیون و ۸۴۶ هزار و ۶۲۳ مخاطب به 
تماشای فیلم ها نشسته اند. این در حالی است که گردش مالی سینما ایران در کل 

سال ۹۷، ۲۳۱ میلیارد تومان بوده است.
در ۳ ماه نخست سال ۹۷ نیز میزان فروش ۸۴ میلیارد و ۷۵۳ میلیون و ۷۹۲ هزار 
تومان با ۹ میلیون و ۸۱۷ هزار و ۷۹۶ بود. بر این اساس میزان افزایش فروش فیلم ها 
در ۳ ماهه ابتدایی امسال )سال ۹۸( نسبت به سال گذشته، ۳۵ درصد افزایش و تعداد 
تماشاگران نیز ۳ درصد رشد داشته است. همین دو عدد نشان می دهد که افزایش 

فروش سینمای ایران بیش از آنکه به خاطر افزایش تعداد تماشاگران باشد، بخاطر 
افزایش قیمت بلیت بوده است.

میزان فروش سینمای ایران در خردادماه سال ۹۸ معادل ۲۸ میلیارد و ۸۷۲ میلیون و 
۶۱ هزار تومان بوده است و ۲ میلیون و ۵۰۸ هزار و ۲۷۳ نفر به تماشای فیلم های اکران 
شده نشستند که در مقایسه با خردادماه سال گذشته که میزان فروش ۱۳ میلیارد و 
۶۸۹ هزار و ۶۴۸ هزار تومان بوده و یک میلیون و ۷۴۳ هزار و ۴۸۳ نفر به تماشای 
فیلم ها نشسته بودند، خردادماه امسال ۱۱۱ درصد افزایش فروش و ۴۴ درصد افزایش 
بیننده اتفاق افتاده است که باز هم اختلاف آماری افزایش فروش و افزایش تعداد 
بینندگان، نشان می دهد که بخش عمده افزایش فروش، بر اثر افزایش قیمت بلیت 

بوده است.
*مردم ایران چقدر برای تفریح و امورفرهنگی پول می دهند؟

بر اساس آخرین گزارش بانک مرکزی، رستوران و هتل ۲.۱ درصد از کل هزینه خانوار 
را به خود اختصاص می دهد. تفریح و امور فرهنگی هم ۱.۹ درصد در سبد هزینه 

خانوار جای دارد.
به این معنا که خانواده های ایرانی در کل یک سال از میانگین درآمد ۴۳ میلیون 
تومانی خود، تنها ۹۰۰ هزار تومان برای رستوران و هتل و ۸۰۰ هزار تومان برای تفریح 
وامور فرهنگی هزینه کرده اند. بیشتر این میزان را هم به رستوران ها پرداخته اند و هزینه 

برای هتل و مسافرخانه بدون تور، ۰.۱ درصد از کل هزینه های خانوار بوده است.
گزارش جدید بانک مرکزی از بررسی بودجه خانوار هنوز منتشر نشده است اما بر 
اساس آخرین نسخه آن، تا یک سال پیش، خانواده هایی که در آن ها یک نفر شاغل 

است، سالی حدود ۸۱۷ هزار تومان برای تفریح و امورفرهنگی هزینه می کردند.
خانواده هایی هم که در آن ها دو نفر سر کار می روند، حدود یک میلیون و ۱۶۲ هزار 
تومان پول برای فرهنگ می دادند. بررسی دیگر جزئیات گزارش بانک مرکزی، نشان 
می دهد که صاحبان خانه های سازمانی، نسبت به اجاره نشین ها و حتی مالکان 
خانه های شخصی بیشتر برای تفریح و امور فرهنگی هزینه می کنند. آن هایی که در 
خانه های در برابر خدمت می نشینند، سالی یک میلیون تومان پول تفریح و فرهنگ 
می دادند. اجاره نشین ها ۶۷۰ هزار تومان و مالک نشین ها هم ۸۸۷ هزار تومان در سبد 

هزینه شان پول برای تفریح و فرهنگ اختصاص داده بودند.
می دهد.  نشان  را  خودش  هم  فرهنگی  مصرف  حوزه  در  طبقاتی،  اختلاف 
خانواده های دهک دهم که ثروتمندترین طبقه جامعه به حساب می آیند، ۳ میلیون و 
۱۰۰ هزار تومان پول برای تفریح و امور فرهنگی می دهند. فاصله آن ها در این حوزه، 
حتی با دهک نهم بسیار زیاد است. دهک نهمی ها تا یک سال پیش، ۱ میلیون و ۵۰۰ 

هزار تومان سالانه برای تفریح و فرهنگ پول خرج می کردند.
دهک پنجم و ششم هم که طبقه متوسط جامعه به حساب می آیند، به ترتیب ۳۷۴ و 
۵۱۴ هزار تومان برای تفریح و فرهنگ پول می دادند. دهک اول هم که پایین ترین قشر 

درآمدی هستند، سالی ۶۲ هزار تومان برای این مخارج پول داشتند.
بررسی به تفکیک استان ها نیز نشان می دهد که مردم خراسان جنوبی، بیشتر از همه 
شهرهای دیگر برای مخارج فرهنگی شان هزینه می کنند. مردم این استان طبق نتایج 
آخرین بررسی بانک مرکزی، ۳.۶ درصد از هزینه های سالانه شان برابر با ۱ میلیون و 
۲۹۰ هزار تومان به تفریح و امور فرهنگی اختصاص داده اند. بعد از آن ها یزدی ها با 
اختصاص ۲.۸ درصد از کل هزینه شان برابر با ۱ میلیون و ۱۵۵ هزار تومان قرار دارند.

در »بازار سینما« چه می گذرد؟

گردشمالیسینمایایرانچقدراست؟

اگر چه در شرایط کنونی به استخراج بیت کوین به عنوان راهی 
برای درآمدزایی و ارزآوری نگاه می شود، اما در شرایطی که ضوابط 
صورت  به  روند  این  اگر  ندارد،  وجود  کار  این  برای  مشخصی 
زیرزمینی ادامه پیدا کند، نه تنها درآمدی نصیب دولت نخواهد 

کرد بلکه آماری هم از دخل و خرج آن به دست نمی آید.
موضوع ورود به عرصه ارزهای دیجیتالی داستان امروز و دیروز 
نیست و حتی در ایران هم علی رغم تعلل هایی که وجود دارد و 
تاخیرهایی که ممکن است هنگام ورود یک فناوری جدید به 
کشور مواجه شود، نزدیک به دو سال می شود استخراج این ارزها 
و در صدر آن ها بیت کوین برای فعالان این حوزه مطرح شده 

است.
جنجال های  بیت کوین  استخراج  اخیر،  ماه  چند  در  اما 
بیش تری به پا کرده است. از طرفی نبود قانون مشخص برای 
برخورد با فعالان این حوزه که از سوی بانک مرکزی فعالیتشان 
غیرقانونی اعلام شده و در مقابل آن دسته که استفاده از ارز 
دیجیتالی را راهی برای دور زدن تحریم ها و ارزآوری می دانند و از 
طرف دیگر واکنش مسؤولان وزارت نیرو کهافزایش مصرف برق 

را در فصل گرما به گردن استخراج کنندگان انداخته و هر روز یک 
مزرعه استخراج را با این ادعا شناسایی می کنند.

با وجود این، هنوز هم مشخص نیست با توجه این که بانک 
مرکزی اعلام کرده تولید و انتشار پول رایج و تعیین ابزارهای 
پرداخت در انحصار بانک مرکزی است و به همین دلیل فعالیت 
در این بخش غیرمجاز بوده و با متعاملان آن برخورد می شود، 
استخراج ارزهای دیجیتالی مانند بیت کوین که دستگاه های 
ماینر آن بعضاً توسط مجاری قانونی وارد کشور شده و فروش 
آن هم به صورت آنلاین در سایت ها انجام می شود، دقیقاً چه 

سرنوشتی دارد.
تلاش برای ضابطه مند کردن ماینینگ

در این باره محمدباقر اثنی عشری -رئیس سازمان نظام صنفی 
رایانه ای ایران- در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تصمیم بخش 
بیت کوین  استخراج  به  ورود  حوزه  با  برخورد  برای  خصوصی 
بیان کرد: کمیته ای وجود دارد که مسائل مربوط به این موضوع 
را بررسی می کند و ما با وزارت نیرو هم صحبت هایی داشتیم تا 
بتوانیم مدلی را مطرح کنیم که در ساعات غیرپیک، با شرایط و 

ضوابطی ماینینگ قانونی انجام دهیم.
وی ادامه داد: می توانیم از این حوزه درآمدزایی داشته باشیم، 
اما به صورت ضابطه مند؛ بدین ترتیب که کسی که این کار را 
می کند، درست مثل یک کسب وکار درآمد و خرید و فروشش را 
ثبت کند و مالیاتش را بدهد و از برق هم در ساعاتی که مازاد تولید 
داریم، استفاده کند. در چنین شرایطی این هم یک کسب وکار 

درآمدزاست و برای کشور مفید خواهد بود.
با  این که  به  پاسخ  در  رایانه ای  صنفی  نظام  سازمان  رئیس 
توجه به ارزش بیت کوین که نوسان دارد، آیا وارد شدن به این 
حوزه منطقی است، گفت: این موضوع مانند هر کسب وکاری 
ریسک های خودش را دارد و کسانی که وارد این زمینه می شوند، 
باید طرح تجاری مناسب داشته باشند و با توجه به نوسانات برای 

آن تصمیم بگیرند.
اثنی عشری با تاکید بر مزایای ارزآوری استخراج بیت کوین بیان 
کرد: با وجود این، ما معتقدیم هر کاری که زیرزمینی انجام شود، 
بد است، به همین دلیل به دنبال شفاف کردن و روشن سازی 

هستیم.

مشکلجدید؛زیرزمینیشدنبیتکوین!
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جوادزرینچه:

حق با تاج است، لیگ عقب بیفتد بهتر است
سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: به 
نظر من حق با مهدی تاج است و هرچقدر 
که لیگ عقب بیفتد ایرادی ندارد چون اگر 
اتفاقی برای تماشاگری بیفتد چه کسی 

می خواهد پاسخگو باشد؟
جواد زرینچه با اشاره به برگزاری اردوی 
آبی پوشان در کشور ترکیه گفت: ما اردوی 
خوبی را برگزار کردیم و با توجه به اینکه 
اختیار  در  را  بازیکنان  بعدازظهر  و  صبح 
داشتیم این اردو خیلی به ما کمک کرد. از 
امروز ساعت 6 بعدازظهر نیز تمریناتمان را 

در زمین تهرانسر  پیگیری خواهیم کرد و مطمئن باشید اثرات این اردو در لیگ مشخص 
می شود. زمان باقی مانده نیز فرصت برای اضافه شدن نفرات دیگر برای ما وجود دارد و 

تیم ما کامل تر خواهد شد. 
*حق با مهدی تاج است

وی در خصوص اینکه هنوز تاریخ برگزاری لیگ برتر مشخص نیست گفت: به هر حال 
فدراسیون و سازمان لیگ الزاماتی را تعیین کردند که باید تامین شود. برخی استان ها و 
تیم ها امکانات و چهارچوب هایی را که باید رعایت کنند در اختیار ندارند و شما دیدید که 
رعایت نکردن برخی الزامات در فصل گذشته چه ضربانی به فوتبال ما زد. آن اتفاقات در 
جام حذفی رخ داد و اگر خدای نکرده هموطنی از ما آسیب ببیند چه کسی پاسخگو 
خواهد بود. به نظر من حق با مهدی تاج است و هرچقدر که لیگ عقب بیفتد ایرادی 

ندارد. 
*تعویق لیگ به سود استقلال است

سرپرست تیم استقلال درخصوص اینکه دیدگاه کادر فنی این تیم پیرامون به تعویق 
افتادن لیگ چیست، گفت: عقب افتادن لیگ به نفع استقلال است چون ما تغییرات 
زیادی داشته ایم و از طرفی مربی جدید هم می تواند شناخت کاملی نسبت به بازیکنانش 

داشته باشد. ما باید از فرصتی که در اختیار داریم نهایت استفاده را ببریم. 
*در مورد حضور مصلح در استقلال چیزی نشنیده ام

زرینچه در ادامه گفت  وگو با فارس درخصوص شایعه حضور مصلح در استقلال گفت: به 
من درمورد این موضوع خبری ندادند و طبعا همه چیز در تمرین ا مروز مشخص می شود 

اما من اطلاعی از  این موضوع ندارم. 
وی با اشاره به برگزاری بازی دوستانه تیمش در روز پنج شنبه گفت: ما قطعا روز پنج شنبه 
یک بازی دوستانه داریم که احتمالا حریف ما بادران خواهد بود. درخصوص بازی دوستانه 

با قشقایی شیراز نیز چیزی نشنید ام و این موضوع اصلا در برنامه کاری ما نبوده است. 
*نگران تیم امسال نیستیم و نتایج خوبی می گیریم

به  چقدر  تیم  این  در  گسترده  تغییرات  اینکه  درخصوص  استقلال  تیم  سرپرست 
آ بی پوشان ضرر می زند، گفت: به هر حال با زور نمی شود برخی بازیکنان را حفظ کرد. 
پیشنهاد مالی باشگاه امسال چندان بالا نبود یا برخی ها هم از نظر فنی شرایط کادر فنی 
جدید را نداشتند. جوان های خوبی جذب استقلال شدند که آنها همگی عاشق این 
تیم هستند. به همین علت است که می گویم هر چه لیگ عقب تر بیفتد ما هماهنگ تر 
و آماده تر می شویم. نگران هیچ موضوعی هم نیستیم و انشاءالله استقلال نتایج خوبی 

کسب خواهد کرد. 
*حضور رحمان رضایی در استقلال صحت ندارد

وی در پایان درخصوص اینکه شایعه شده استراماچونی خواستار حضور رحمان رضایی 
در کادر فنی آبی پوشان است گفت: فکر نکنم چنین موضوعی صحت داشته باشد اگر 
او چنین درخواستی داشت قطعا به ما می گفت ضمن آنکه باشگاه هم صحبتی در این 

زمینه انجام نداده است. 

 ضیاء عربشاهی:

 دست های پشت پرده در پرسپولیس 
تصمیم گیرنده هستند

پرهوادار  تیم  در  پرده  پشت  دست های  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
پرسپولیس تصمیم گیرنده هستند و امیدوارم مسئولان ورزش به این موضوع به صورت 

جدی ورود کنند.
ضیاء عربشاهی در خصوص برگزاری اردوی تیم فوتبال پرسپولیس در ترکیه گفت: 
این وظیفه مدیران است که بیایند و بگویند که این اردو از نظر فنی چه فایده ای برای 
پرسپولیس داشت. بیشتر جلسات تمرینی که لغو شد و دیدار دوستانه ای هم در این اردو 

برگزار نشد.
وی افزود: در این شرایط اقتصادی و شرایط ارزی، برگزاری اردوی خارج از کشور نباید در 
اولویت باشد. اگر قرار به برگزاری اردو در خارج از کشور است حداقل مدیران باشگاه باید 
به فکر منافع تیم هم باشند نه اینکه ما هر وقت اخبار را دنبال کردیم تمرینات و بازی های 

دوستانه به خاطر شرایط آب و هوایی نامساعد لغو شده بود.
پیشکسوت پرسپولیس اضافه کرد: در ایران بهترین کمپ های تمرینی را در اختیار داریم 
و مربیان می توانند در هر شرایط آب و هوایی که علاقه دارند اردو خود را برگزار کنند. برایم 
جالب است که چرا باشگاه های ما به جای برگزاری اردو در داخل کشور به سراغ کمپ 
های درجه سه کشور های خارجی می روند. عربشاهی اضافه کرد: آقایان بیایند و توضیح 
دهند که فایده این اردو چیست؟ در شرایط بدنسازی مهم ترین مساله برگزاری تمرینات 
منظم و بازی های تدارکاتی است و جالب است که پرسپولیس در این اردو تمرین منظم و 
بازی تدارکاتی نداشته است. وی تاکید کرد: شیوه مدیریت و رفتار مدیرعامل باشگاه بزرگ 
و پرهوادار پرسپولیس صحیح نیست و به اعتقاد من او باید پاسخگوی هواداران باشد. به 
اعتقاد من دست های پشت پرده نقش اصلی را در تصمیم گیری های پرسپولیس دارند. 
عربشاهی گفت: هواداران و پیشکسوتان دلشان بیش از هرکسی برای این تیم می سوزد. 
یکی از سئوال های بسیار مهم و ناراحت کننده ای که ذهن من را مشغول کرده این است 
که چرا بازیکن با کیفیتی مانند سروش رفیعی باید در لیست مازاد قرار گیرد اما فرشاد 
احمدزاده باید مجدد به پرسپولیس بازگردد. وی ادامه داد: امیدوارم روزی نظارت روی 
تیم های پرهوادار بیشتر شود تا مدیران عامل هرکار نادرستی که دلشان می خواهد انجام 
ندهند. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: شرایط چندان خوبی را در باشگاه شاهد 
نیستیم و با این وضع مدیریت، کار بسیار سختی را پیش می کنم. در حال حاضر چندین 
ماه است که هیچ پولی خرج تیم های پایه باشگاه نشده است و باید هر چه زودتر فکری به 

حال مدیریت پرسپولیس شود.

ویلموتس: 

قرعه تیم ملی آسان نیست
 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در خصوص قرعه کشی دور دوم رقابت های انتخابی جام 
جهانی ۲۰۲۲ و جام ملت های آسیا ۲۰۲۳، گفت: قرعه ما آسان نیست، اما سعی می 

کنیم صدرنشین گروه لقب بگیریم.
مراسم قرعه کشی این رقابت ها چهارشنبه هفته گذشته در مقر کنفدراسیون فوتبال 
آسیا برگزار شد. در این قرعه کشی، تیم ملی فوتبال ایران در گروه C با تیم های عراق، 
بحرین، هنگ کنگ و کامبوج همگروه شد. »مارک ویلموتس« روز شنبه در پیامی، گفت: 
قرعه تیم ملی آسان نیست و به طور حتم، حریفان در این مسابقات با همه توان خود به 
میدان خواهند آمد و شاهد رقابت سطح بالایی خواهیم بود. وی افزود: البته ما به تک تک 
حریفان خود احترام می گذاریم. ولی هدف ما فقط یک چیز است و آن تلاش بی وقفه 

برای کسب عنوان نخست گروه است.

نایب رییس فدراسیون:

 حضور برخی باشگاه ها در لیگ والیبال زنان 
قطعی نیست

 سرپرست نایب رییسی زنان فدراسیون والیبال گفت: تاکنون با چند باشگاه برای حضور 
در لیگ برتر مذاکره کرده ایم اما هنوز برخی از آن ها پاسخی نداده اند.

»بدرالسادت زبردست« اظهار داشت: پیکان، ذوب آهن و نامی نو اصفهان که پیش از این 
در لیگ زنان حضور داشتند. پس از مذاکره با دانشگاه آزاد، سپاهان، سایپا و باریج اسانس 
کاشان هم تنها ۲ باشگاه برای تیم داری اعلام آمادگی کردند. وی افزود: تاکنون پاسخی از 
سپاهان اصفهان و دانشگاه آزاد در این زمینه دریافت نکرده ایم. اما سایپا اکنون در مرحله 
انتخاب مربی است. باریج اسانس کاشان نیز برای تیم داری در والیبال زنان اعلام آمادگی 
کرده است. نایب رییس فدراسیون والیبال بیان کرد: سوپرلیگ والیبال زنان نیز امسال 
زودتر از سال های گذشته آغاز خواهد شد. در فصل گذشته لیگ والیبال زنان باشگاه هایی 
چون پیکان، ذوب آهن، شهرداری سمنان، مبناتجارت کاسپین )تیم امید(، نامی نو و توپکا 

حضور داشتند.

»قطبی« به لیگ چین بازگشت
 »افشین قطبی« با انتشار پستی در صفحه شخصی خود از بازگشت به چین و پذیرش 

مجدد هدایت باشگاه شیجیاژوانگ اِور برایت خبر داد.
قطبی که سابقه هدایت تیم ملی ایران و باشگاه پرسپولیس را در کارنامه داشته و سال 
گذشته نیز برای یک نیم فصل هدایت تیم فولاد خوزستان را برعهده داشت، ۲ فصل پیش 
هدایت همین تیم را در لیگ دسته اول چین عهده دار بود. قطبی با انتشار پستی در توییتر 
با ضمیمه تصویر زیر، نوشت: بازگشتی همراه با عشق و لذت برای به اتمام رساندن هدفی 
ناتمام. پیش تر »یاسین پتروف« بلغارستانی سکان هدایت این تیم را در دست داشت که 

باشگاه با انتشار پستی از زحمات وی تشکر و با وی قطع همکاری کرد.

امیر مهدی زاده : 

قربانی اختلافات شخصی شدم
در  حضور  عدم  از  پس  جهانی  مسابقات  طلا  نشان  دارنده 
مسابقات قهرمانی آسیا گفت: فکر می کنم این موضوع یک 
به  تاختن  برای  اتفاق  این  از  تا  شده  انجام  آگاهی  با  مقدار 
فدراسیونی که الان سر کار است استفاده شود و این یک حرکت 

ناجوانمردانه است.
امیر مهدی زاده   در پاسخ به این سوال که در مسابقات قهرمانی 
آسیا چه اتفاقی افتاد که شما از جدول مسابقات کنار گذاشته 
شده اید و اجازه مبارزه در قهرمانی آسیا را پیدا نکرده اید، گفت: 
محرومیتی که برایم به وجود آمده به خاطر بازی های آسیایی 
جاکارتا است که من در آن رقابت ها به حریف میزبان باختم و با 
توجه به ناداوری که در اندونزی برایم صورت گرفته بود و با توجه 
به آن فشاری که در آن لحظه روی من بود و استرسی که وجود 
داشت و فشار عصبی که روی من بود، به خاطر باخت و ناداوری 
که رخ داد من در مراسم اهدای مدال یک واکنشی از خود نشان 
دادم.روی سکو به مدت 1۰ تا 15 ثانیه مدالم را از گردنم در آوردم 
و دوباره مدال را به دور گردنم انداختم اما این حرکت من باعث 
شد اتحادیه آسیا تصمیم بگیرد امیر مهدیزاده را محروم کند. من 

به خاطر این موضوع یک سال محروم شدم.
*فرجی فقط منت گذاشت!

وی در ادامه صحبت های خود در پاسخ به این سوال در آن 
را  مصاحبه هایی  کشورمان  کاراته  فدراسیون  مسئولان  مقطع 
انجام دادند مبنی بر اینکه پیگیر رفع محرومیت شما هستند 
چه اتفاقی رخ داد که موضوع شما حل و فصل نشد، گفت: در 
آن مقطع بعد از بازی های آسیایی ما مسابقات جهانی را پیش رو 
داشتیم فرجی رئیس سابق فدراسیون کاراته و محسن آشوری 
دبیر سابق فدراسیون اعلام کردند که ما تلاش می کنیم این 
محرومیت را برطرف کنیم. آنها با رایزنی که انجام دادند محرومیت 
من از مسابقه ندادن را تغییر دادند و جریمه نقدی در نظر گرفته 
شد. فدراسیون قرار شد در آن مقطع با پرداخت جریمه نقدی 
محرومیت من را برطرف کند. مصاحبه های فرجی و آشوری 
موجود است آنها در آن مقطع گفتند جریمه نقدی را پرداخت 
کردیم و بارها و بارها فرجی به خاطر حل این موضوع به سر من 
منت گذاشت. او  بارها مطرح کرد که اگر من جریمه نقدی را 
پرداخت نمی کردم تو نمی توانستی دیگر در لیگ های جهانی و 
مسابقات جهانی مبارزه کنی! او در صورتی که این منت سر من 
می گذاشت که این کار را انجام نداده بود حالا متوجه شدیم که 

فرجی جریمه نقدی را در آن مقطع پرداخت نکرده است.

از  بعد  ما  کرد:  خاطرنشان  خود  صحبت های  ادامه  در  وی 
یکسال حالا متوجه شدیم جریمه نقدی را رئیس سابق فدراسیون 
پرداخت نکرده و به خاطر اتلاف وقت که صورت گرفته اتحادیه 
آسیا تصمیم گرفته دوباره محرومیت من را از محرومیت نقدی به 
محرومیت مسابقه ندادن برگرداند. در صورتی که بعد از مسابقات 
بازی های آسیایی سال گذشته من در 6 مرحله لیگ جهانی 
حضور پیدا کردم و مسابقات جهانی اسپانیا نیز حضور داشتم 
اما در آن مسابقات خبری از محرومیت من نبوده است. وی در 
پاسخ به این سوال که گویا شما در مراسم وزن کشی نیز حضور 
پیدا کردید آیا تا آن لحظه از محرومیت خود خبر نداشتید، گفت: 
متأسفانه پیش از آغاز مسابقات قهرمانی آسیا من حتی آی دی  
کارتم را دریافت کردم و در مراسم وزن کشی نیز حضور پیدا کردم. 
یعنی تا اینجا هم مشکلی وجود نداشت اما فدراسیون آسیا به 
دلیل اینکه فدراسیون کاراته کشورمان جریمه نقدی را پرداخت 
نکرده است البته این طور که من شنیدم و متوجه شدم مثل اینکه 
یکی از دوستان می خواسته با روابطی که دارد  جریمه نقدی را 
کاهش بدهد و یا حتی صفر کند که او نیز موفق نشده است. به 
هر حال از دست دادن زمان باعث شد که من مسابقه را از دست 

بدهم.

*چیزی که برای من مانده حسرت است 
دارنده نشان طلا مسابقات جهانی کاراته در ادامه صحبت های 
خود خاطرنشان کرد: من متضرر شدم و چیزی که برای من 
مانده حسرت است، اتفاقی که باعث شده مسابقه را از دست 
بدهم و حسرت امتیاز از دست رفته را بخورم و اینکه من واقعاً 
تلاش  کشیده ام،  زحمت  گذاشته ام،  کاراته  برای  را  زندگی ام 
کرده ام، در انتخابی ها حضور پیدا کردم، از فیلترهای مختلف رد 
شدم تا در این رویداد آسیایی حضور پیدا کنم به هر حال اتفاقی 
است که رخ داده و به نظرم جای تأسف دارد و فقط می توان 
تأسف خورد که این اتفاق رخ داده است. فکر نمی کنم چیزی 
باشد که از کنارش به سادگی بتوانیم عبور کنیم. این قهرمانی 
آسیا تفاوت زیادی با قهرمانی های آسیایی دیگر دارد چون که 
آخرین قهرمانی آسیا قبل از المپیک است و امتیازی که اینجا 
دارد می تواند به عنوان سهمیه قاره به کشور ما کمک کند. به 
هر حال فرصت خیلی خوبی را از دست دادیم یعنی کشور ما 
و کاراته ما فرصت خیلی خوبی برای کسب امتیاز برای سهمیه 
المپیک و سهمیه قاره ای را از دست داد. اتفاقی است که رخ 
داده و من واقعا شوکه شدم به هر حال باید با این قضیه کنار 

بیایم.

*نبایدکسی را قربانی منافع شخصی کنیم 
مهدیزاده در ادامه صحبت های خود، عنوان کرد: فدراسیون قبل، 
فکر می کنم قربانی تنش ها و رقابت های نادرست که سال های اخیر 
در فدراسیون کاراته به وجود آمده بود شد. اگر نگاه کنید می بینید 
که فدراسیون گذشته تمام تلاش خود را می کردتا  باقی بماند؛ 
حالا به هر نحوی که نتوانست و سید حسن طباطبایی آمد هدایت 
فدراسیون را برعهده گرفت؛ فکر می کنم فدراسیون گذشته باید 
رئیس جدید و مجموع مدیریتی فدراسیون کاراته را در جریان ماجرا 
قرار می داد، این موضوع، موضوع ساده و پیش  پا افتاده ای نبود و 
من فکر می کنم این موضوع یک مقدار با آگاهی انجام شده که تا 
این اتفاق رخ دهد تا از آن برای تاختن به فدراسیونی که الان سر کار 
است استفاده شود. به نظرم این حرکت، یک حرکت ناجوانمردانه 
است. من احساسم این است که این موضوع را نباید قربانی منافع 
شخصی کنیم باید منافع ملی را در نظر بگیریم و اینکه بخواهیم 
یک موضوع و یک حاشیه ای را که شاید رئیس جدید فدراسیون 
در جریان  این موضوع نبوده را قرار دهیم و بعد از آن حاشیه سازی 
کنیم برای تاختن به فدراسیونی که الان روی کار است. من واقعاً 
ناراحتم و با تمام وجودم به طباطبایی اطمینان و اعتماد دارم و 
می دانم که او تمام تلاشش را کرد که تا این موضوع برطرف شود 
اما زمان کافی را نداشت تا این موضوع را حل کند. من از شخص  
طباطبایی انتظار دارم تا در این موضوع ورود کند و این موضوع را 
پیگیری کند. مسئولان قبلی فدراسیون ابتدا اعلام کرده بودند که 

این موضوع برطرف شده و بعد از آن باید در جریان می گذاشتند.
*هیچ چیزی نمی تواند مرا متوقف کند 

دارنده نشان طلای بازی های آسیایی در پایان صحبت های 
خود، گفت: آنهایی که روحیات، اخلاق و سختکوشی های امیر 
مهدی زاده را می شناسند که هیچ، اما آنهایی که امیر مهدی زاده 
را نمی شناسند، دوست دارم به آنها بگویم که من روزهای سخت 
تر و وحشتناک تر از این و کارهای سخت تر از این را خیلی خیلی 
راحت تر انجام دادم و از پس آن بر آمدم. من کسی هستم که 
در اولین حضورم در مسابقات جهانی ۲۰1۲ پاریس مدال طلا 
کسب کردم، من کسی هستم که در تاریخ کاراته کشورم توانستم 
نفر اولی باشم که دو طلای جهان را گرفته است. این امیرمهدی 
زاده از پس این کار برمی آید و با تمام وجود و قدرت به راه خود 
ادامه می دهد. هیچ چیزی نمی تواند او را متوقف کند و چیزی که 
برایم مهم است، این چیزی است که خودم می خواهم و برای آن 

تلاش می کنم و به آن میرسم.

وضعیت کنونی فدراسیون فوتبال و بحران های گریبان گیر این مجموعه امروز فرسنگ ها 
با شعارهای قبل از انتخاب سال ۹5 فاصله دارد. اکنون مهدی تاج نه راه پس دارد و نه راه 
پیش. او باید به سراغ راهی برود تا بدون کمترین هزینه فوتبال ایران از این مهلکه خارج کند.
سه سال قبل که مهدی تاج در سودای ریاست بر فدراسیون فوتبال بود، فکر نمی کرد امروز 
در گرداب مشکلات فرو برود و برای جان دوباره، در انتظار دستی جادویی باشد که یک شبه 

مشکلاتش را که حالا یکی، دوتا هم نیست، از بین ببرد.
رئیس فدراسیون فوتبال که این روزها آخرین ماه های ریاست بر این صندلی داغ را پشت 
سر می گذارد، شاید از همین حالا به این فکر افتاده باشد که آیا این همه دردسر، به سودای 

نشستن بر این صندلی می ارزید؟
مشکلاتی که اکنون فدراسیون فوتبال را احاطه کرده است، مربوط به خود او هم نمی شود 
و حل و فصل آن به دست افرادی فراتر از فدراسیون فوتبال است اما او برای گریز این مهلکه 

چه تدبیری اندیشیده است؟
*مشکلات مالی و بدهی به کی روش و ویلموتس

کارلوس کی روش پس از ۸ سال از هدایت تیم ملی کنار رفت تا جا برای مربی جدیدی 
در تیم ملی باز شود. با این وجود فدراسیون فوتبال نتوانست مطالبات او را در موعد مقرر 
پرداخت کند و با شکایت این مربی پرتغالی رو به رو شد. مهدی تاج اعلام کرد که مبلغ 
قرارداد کی روش آماده است اما مشکلاتی در نقل و انتقال پول از AFC به حساب این مربی 
پرتغالی وجود دارد. با این وجود به گفته فدراسیون فوتبال دو قسط از سه قسط این مربی 

پرداخت شده و قسط آخر هم در مراحل پایانی است.
اما مشکل جدی تر فدراسیون فوتبال به مربی فعلی فدراسیون فوتبال مربوط می شود که 
با وجود گذشت بیش از یک ماه از فعالیت ویلموتس در ایران، هنوز مطالبات و قسط اول او 

پرداخت نشده است.
در حالی که فیفا و AFC پاداش فدراسیون فوتبال را نمی دهند، مشخص نیست چطور 
حساب ویلموتس شارژ خواهد شد. در این شرایط فدراسیون فوتبال به دنبال گرفتن پول از 
دولت و وزارت ورزش است اما طبق منع قانونی، هیچ نهاد دولتی  نمی تواند حتی یک ریال 

به فدراسیون فوتبال کمک کند.
با توجه به این وضعیت، دست تاج حسابی در پوست گردو مانده است و منتظر کیفی 

جادویی و پر از پول است تا مربیان پیشین و فعلی را راضی نگه دارد تا مشکلات بیش تری 
برای فوتبال ایران درست نشود.

*اخطار فیفا به رفع موانع حضور بانوان در ورزشگاه ها
مسائل مالی فقط یک بعد مشکلات فدراسیون فوتبال است و فشارها و تهدیدهای فیفا 
برای ورود خانم ها به ورزشگاه ها به چالش و خطر جدیدی برای فوتبال ملی تبدیل شده 
است که حاصل قوانین داخلی است و کلید آن در اختیار مسوولان عالی رتبه کشوری 

است.
مهلت مقرر شده جیانی اینفانتینو، رییس فیفا روز سه شنبه به اتمام رسید و این در حالی 
بود که دوشنبه شب تاج اعلام کرد هنوز زیرساخت های حضور خانواده ها آماده نشده است 
و فدراسیون به دنبال پیگیری رفع این ممنوعیت است. هرچند در نامه ای به فیفا اعلام کرده 
که فدراسیون موافق حضور زنان در ورزشگاه هاست اما خودش هم به خوبی می داند که این 
مهم به همین راحتی قابل اجرا نیست. چالشی که اگر راهکار اجرایی قانونی نداشته باشد با 
مخالفت های احتمالی ممکن است حتی فوتبال ایران را معلق کند و تیم های مختلف ایران 
حسرت حضور در مسابقات المپیک، جام جهانی، لیگ قهرمانان آسیا و … را بخورند و به 

طور کلی فدراسیون فوتبال به مرز تعطیلی برود.
گذشته از این فدراسیون فوتبال ایران در مشکلات جدی تری مثل داشتن اسپانسر 
مشخص، قرارداد با برند مناسب برای تامین لباس های تیم های ملی، استفاده از کارکنان 

متخصص در پست های مختلف و … نیز لنگ می زند.
*تحریم های بانکی و مشکلات مالی فدراسیون فوتبال

فدراسیون فوتبال در نبود درآمدهای اقتصادی از محل تبلیغات این فدراسیون، نیازمند 
پاداش های FIFA و AFC اما با وجود تمام رایزنی هایی که تاکنون شکل گرفته، این نهاد 
بین المللی به دلیل تحریم های وزارت خزانه داری آمریکا، هنوز پولی به فوتبال ایران نرسیده 

و از طرفی بخشی از این پول هم صرف بدهی های گذشته شده است.
گذشته از این فدراسیون فوتبال به جهت مشکلاتش در اجرای قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان نمی تواند یک ریال هم از دولت و وزارت ورزش دریافت داشته باشد. موضوعی 

که بر دامنه مشکلات این فدراسیون افزوده است.
*بسته شدن حساب های بانکی

در کنار تمام این مشکلات و دردسرها که گریبان فدراسیون "تاج" را گرفته، باید به مسدود 
شدن حساب های بانکی داخلی فدراسیون نیز اشاره کرد که وضعیت فدراسیون را بدتر از 
قبل کرده است. اداره کل امور مالیاتی شمیرانات، حساب فدراسیون فوتبال را به خاطر 
قصور در پرداخت مالیات عملکرد مسدود کرد. با این حساب، دست فدراسیون فوتبال نه 

تنها به پول های خارجی اش بلکه حتی به جیب خودش هم نمی رسد.
به گزارش ایسنا، با وجود تمام این این قضایا و مشکلات، به نظر می رسد که مهدی تاج 
اکنون در مرز انفعال قرار گرفته و دیگری کمتر کاری از دستش بر می آید. قوانین دست و پا 
گیر داخلی و فشارهای آمریکا و نهادهای فوتبالی بین المللی، فدراسیون فوتبال را عملا در 

بحران قرار داده است.
با  هم  آن ها  از  برخی  روزها  این  که  همکاران"  و  "تاج  ریاست  به  فوتبال  فدراسیون 
محرومیت های ابتدایی از سوی کمیته اخلاق مواجه شده اند و مورد اتهام هستند و برخی 
به دلیل بازنشستگی جایی در فوتبال ندارند، به معنای واقعی کلمه در بحران هستند و معلوم 

نیست با این روند و با مشکلات متعدد موجود، تا کجا می توانند ادامه دهند؟

نگاهی به مشکلات این روزهای سئول نشینان

»تاج و همکاران« و فوتبالی که به "بحران" خورده است!

سرمربی اتلتیکو مادرید از آرزوی خود 
برای هدایت لیونل مسی در تیم ملی 

آرژانتین صحبت کرد.
به گزارش "ورزش سه"، پس از جام 
خورخه  برکناری  و   ۲۰1۸ جهانی 
سلسته،  آلبی  هدایت  از  سامپائولی 
بسیاری معتقد بودند که دیگو سیمئونه 
بهترین گزینه برای جانشینی اوست اما 
ال چولو در مصاحبه با تیک اسپورتس 
فاش ساخت که هرگز در این زمینه با صحبتی نشده است. در نهایت نیز لیونل 
اسکالونی سرمربی آرژانتین شد و در کوپا آمه ریکا با این تیم عنوان سومی را کسب 
کرد.  سیمئونه در مورد شانسش برای هدایت مسی در تیم ملی گفت:» همیشه 
گفته ام که مسی بهترین بازیکن دنیاست و ارزوی من هم این است که روزی با او کار 
کنم ولی همه چیز به من بستگی ندارد. واقعیت این است که هرگز برای مربیگری 
تیم ملی با من تماسی گرفته نشده است. از لحاظ احساسی رویای کار در تیم ملی 
را دارم ولی الان همه تمرکزم روی اتلتیکو است و می خواهیم تاریخ باشگاه را عوض 
کنیم. می خواهم روزانه با بازیکنان کار کنم و فعلا به کار در عرصه ملی فکر نمی 

کنم؛ با این حال معتقدم قطعا روزی می رسد که سرمربی تیم ملی کشورم شوم.«

رئیس باشگاه ناپولی از هواداران این 
به فعالیت های  تا نسبت  تیم خواست 
تابستانی  نقل وانتقالات  در  باشگاه 
نقل وانتقالات  فصل  در  باشند.   صبور 
تابستانی جاری از چند بازیکن هجومی 
باشگاه  احتمالی  به عنوان خریدهای 
باشگاه  این  اما  است  شده  یاد  ناپولی 
آنها  از  هیچیک  جذب  به  موفق  هنوز 
نشده که شاخص ترین آنها هم خامس 

رودریگس، هافبک کلمبیایی رئال مادرید است که سابقه بازی زیرنظر کارلو آنچلوتی 
در رئال مادرید و بایرن مونیخ را دارد. آئورلیو دلورنتیس در مراسمی در شهر کارچاتو 
ایتالیا در ملاقات با هواداران ناپولی گفت: درباره نقل وانتقالات باید صبور باشید 
چون پنجره تابستانی در تاریخ ۲ سپامبر - 11 شهریور - بسته می شود، بنابراین از 
حالا تا آن موقع اتفاقات جالب زیادی می تواند بیفتد. ما در حال مذاکره با بازیکنانی 
هستیم که نسبت به ناپولی علاقه مند هستند اما بهتر است به جزئیات آن نپردازیم.   
باشگاه ناپولی به دنبال جذب خامس رودریگس با قرارداد قرضی با قابلیت خرید در 
تابستان آینده است، اما رئالی ها تنها حاضر به فروش قطعی این هافبک کلمبیایی 

هستند.

مربی سابق رئال که در دوران حضور مورینیو 
در این باشگاه دستیار او بود، به تمجید از ادن 
هازارد پرداخت ولی گفت که نباید او را با رونالدو 

قیاس کرد.
یک سال از جدایی کریستیانو رونالدو از رئال 
می گذرد و در این مدت هر دو ضرر کرده اند؛ 
هرچند که رئال آسیب های بیشتری از این 
جدایی متحمل شد. برای فصل پیش رو اما 
سران رئال اقدام به جذب ادن هازارد کردند تا 

او به نوعی بتواند جای خالی رونالدو را پر کند. خوشبینی های زیادی هم به کهکشانی 
جدید رئال وجود دارد.

هازارد فردا صبح برابر بایرن اولین بازی خود برای رئال را انجام خواهد داد و بسیاری منتظر 
تماشای بازی او هستند. ستاره بلژیکی جذابیت شماره یک رئال مادرید جدید خواهد بود.
 آیتور کارانکا در مورد هازارد گفت:» هازارد عالی است. بازیکنی که می تواند تفاوت ها را 
رقم بزند ولی در مورد او باید محتاط بود و از مقایسه اش با رونالدو خودداری کرد. رونالدو 
بی همتاست و فشار وارد کردن روی هازارد به خاطر او بیهوده است. هازارد در چلسی ثابت 
کرده است که چه کیفیتی دارد و این را در فوتبال اسپانیا هم نشان خواهد داد. او با کیفیتی 

که دارد، قطعا می تواند تفاوت ها را در رئال رقم بزند اما قابل قیاس با رونالدو نیست.« 

 سیمئونه: آرزوی من است روزی 
مربی مسی شوم

دلورنتیس: اتفاقات جالب زیادی می توانند تا 
پایان نقل وانتقالات بیفتند 

 آیتور کارانکا:
هازارد عالی است ولی نه در حد رونالدو

 هافبک پیشین استقلال گفت: با توجه به اینکه آبی پوشان چند سالی است به قهرمانی دست پیدا نکردند، 
انتظارات از سرمربی ایتالیایی تیم بالا رفته و همه از او قهرمانی می خواهند.

شاهرخ بیانی گفت: اردوی پیش فصل یکی از مهمترین اتفاقات برای هر تیم فوتبال است. فصل گذشته نبود 
یک اردوی خوب و نبودن بازیکنان در این اردو باعث شد تا استقلال در ابتدای فصل امتیازات زیادی از دست 
داده و به راحتی قهرمانی را به حریف همیشگی اش واگذار کند. البته در اردوی ترکیه هم هنوز جای چند بازیکن 
بزرگ خالی بود اما نسبت به فصل پیش این تیم اردوی کامل تری را برگزار کرد و من امیدوارم با اضافه شدن چند 

بازیکن دیگر، استقلال بتواند تا شروع لیگ نوزدهم به آنچه که می خواهد دست پیدا کند.
هافبک پیشین استقلال در مورد حضور »شیخ دیاباته« گفت: گفته می شود او یک بازیکن گل زن و حرفه 
ای است. هواداران استقلال به او لقب غول داده اند و من امیدوارم او بتواند در گلزنی استقلال عملکرد موفقی 
داشته باشد. البته کار مهاجم گلزنی است اما این هافبک های استقلال هستند که باید برای او موقعیت ایجاد 
کنند. یکی از دلایلی که تیام در استقلال محبوب شد و گلزنی های زیادی را انجام داد، هافبک های استقلال 
بودند که موقعیت های خوبی برای او خلق کرده و او هم با توجه به اینکه یک چارچوب شناس حرفه ای بود، 
توپ های به دست آمده را به گل تبدیل می کرد. بنابراین امیدوارم دیاباته نگرانی های هواداران استقلال را در 

امر گل زنی برآورده کند.
بیانی در خصوص انتظارات هواداران از استراماچونی برای قهرمانی این فصل، تصریح کرد: طرفداران 
استقلال نزدیک به 6 سال است تیمشان قهرمان نشده، حالا با آمدن یک مربی همه از او قهرمانی می خواهند 
و انتظارات از استراماچونی بالا رفته. حالا خود سرمربی استقلال هم می داند که کار سختی در این تیم خواهد 
داشت بنابراین او با نظم و انضباطی که در تیم به وجود آورد نشان داد که به دنبال قهرمانی است و می خواهد 

جایگاه محکمی برای خود در فوتبال ایران به وجود آورد.
وی یادآور شد: هواداران باید شرایط تیم را درک کنند. فشار زیادی بر سرمربی و بازیکنان نیاورند بلکه با حمایت 
بی دریغی که همیشه از تیمشان داشته اند به استراماچونی کمک کنند تا همه بتوانند با آرامش لیگ را شروع 

کرده و بازی به بازی بتوانند در پایان فصل جام قهرمانی را بالای سر ببرند.
هافبک پیشین استقلال به مدیران استقلال توصیه کرد: آنها باید هرچه زودتر یک گلر خوب را به خدمت 
گرفته تا انگیزه های حسین حسینی از بین نرود. حضور یک دروازه بان صاحب نام می تواند هم دروازه استقلال 
را بیمه کرده و هم یک رقابت سالم را بین دو دروازه بان ایجاد کرده که هر کدام عملکرد بهتری داشتند درون 

دروازه قرار گیرند.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس ضمن صحبت درباره لیست بازیکنان این 
تیم گفت: مهدی طارمی به پرسپولیس بازگردد تا وفاداری اش را به این تیم 

نشان دهد!
مرتضی فنونی زاده در خصوص تاخیر در زمان شروع نوزدهمین دوره رقابت 
های لیگ برتر گفت: من فکر می کنم مسئولان سازمان لیگ باید به فکر عدم 
تداخل بازی های داخلی با بازی های آسیایی باشند. البته اقدام آنها برای رفع 
مشکلات ورزشگاه ها قابل تقدیر است. حالا که تصمیم به تعویق شروع بازی 
ها گرفته شده باید تا زمانی که اقدامات اساسی صورت نگرفته است دست 

نگه دارند و بازی ها را برگزار نکنند.
به عملکرد  فقط مختص  امروزی  فوتبال  افزود:  ایران  فوتبال  کارشناس 
یازده بازیکن در زمین مسابقه ندارد. اگر ایران می خواهد در رده های ملی و 
باشگاهی در سطح آسیا حرفی برای گفتن داشته باشد باید زمینه های سخت 

افزاری لازم را نیز فراهم کند.
تیم  این  بازیکنان  لیست  مقایسه  با  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
برای فصل نوزدهم با چند فصل گذشته که برانکو ایوانکوویچ حضور داشت 
اظهار داشت: تیم هایی که برانکو بسته بود قابل قیاس با تیم فعلی نیست. 
پرسپولیس در زمان سرمربیگری او از دو پنجره نقل و انتقالاتی محروم بود اما 
او با درایت فنی و قدرت تصمیم گیری های خود اجازه نداد مشکلی در روند 

نتیجه گیری تیم به وجود بیاید.
وی ادامه داد: باید دید گابریل کالدرون چه تاکتیکی را برای تیم در نظر 
می گیرد و آیا می تواند موفقیت های برانکو را با این همه بازیکن تکرار کند 
یا اسیر حاشیه های کاذب شده و تاثیرگذاری لازم را نخواهد داشت. قدرت 
پرسپولیس زبانزد عام و خاص شده و این تیم با همین اعتماد به نفس فردی و 

شخصیت تیمی می تواند همچنان جام بگیرد.
فنونی زاده درباره تغییر احتمالی سبک بازی های پرسپولیس افزود: شک 
نداشته باشید بازی هایی که کالدرون برای پرسپولیس در نظر می گیرد 

هجومی تر از دوران برانکوست. کالدرون از آرژانتین می آید و قطعاً سبک 
بازی مدنظرش با فصول گذشته پرسپولیس تفاوت زیادی در قدرت خط 
حمله دارد. بزرگترین مشکل فعلی پرسپولیس نداشتن مهاجم است. واقعیت 
این است که ما در ایران مهاجم خوب نداریم. شاید اگر مهدی طارمی به 
پرسپولیس باز می گشت هم به خودش و هم به پرسپولیس لطف می کرد. او 
در لیگ ستارگان قطر هیچ پیشرفتی نکرد. اگر به اروپا نرود ظلم بزرگی در حق 
پرسپولیس کرد. چون الان همه تیم به او احتیاج دارند و باید وفاداری خود به 

پرسپولیس را نشان دهد.

شاهرخ بیانی  :
خروجی های استقلال غیرمنطقی بود

مرتضی فنونی زاده:
طارمی به پرسپولیس بیاید تا وفاداری اش را نشان دهد!



7سیاسی یکشنبه - 30 تیرماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4846

راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان و اصولگرایان چیست؟

تحرکات انتخاباتی؛ از تکاپو تا تردید
تردید برای حضور و تکاپو برای وحدت خلاصه ترین تعریفی است که این روزها 
می توان از تحرکات انتخاباتی اصلاح طلبان و اصولگرایان ارائه کرد. جریان اصلاحات به 
اثربخشی حضور شک کرده اند و جریان اصولگرا در جبران ناکامی های گذشته با بهره 

جستن از شرایط حال هستند.
سنگ تمام یا کناره گیری؛ دو منتها علیه نمودار تصمیم گیری انتخاباتی اصلاح طلبان 
است که از سوی چهره های مطرح آنها رسانه ای می شود. رئیس دولت اصلاحات 
و »بهزاد نبوی« پرچمدار حضور سنگ تمام هستند و طی دو هفته گذشته در گفت 
وگوهایی اعلام کرده اند که شاه کلید سعادت در سیاست تنها در صندوق های رای است. 
رییس دولت اصلاحات در تازه ترین دیدار خود با شخصیت های سیاسی و حزبی ضمن 
تشریح برخی بسترهای مورد نیاز برای حضور گسترده در انتخابات تاکید کرد: »نباید اصل 
انتخابات را زیر سوال بُرد؛ انتخابات شرط کافی برای استقرار یک مردم سالاری نیست اما 
شرط لازم است. قهر کردن با صندوق رای انحلال مردم است.«»محمدرضا عارف« رییس 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان هم حضور حداکثری در انتخابات را بیمه کننده 
نظام می داند. »مرتضی حاجی« عضو بنیاد باران و وزیر آموزش و پرورش دولت اصلاحات 
هم قهر و کناره گیری از انتخابات را مردود عنوان می کند. در برابر اما طیف دیگری هم 
هستند که شرکت در انتخابات را به برخی شرایط مشروط می کنند. چهره هایی مانند 
سعید حجاریان تئوریسین اصلاح طلبان، حضور به هر قیمت و کیفیتی در انتخابات 
را بی معنا دانسته و آن را موجب ریزش پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان ارزیابی کرده 
است. موضعی که نه به این تندی و صراحت بلکه با ملاحظاتی؛ چندی پیش از سوی 
»علی شکوری راد« دبیرکل حزب اتحاد ملت هم عنوان شد.سخنگوی حزب کارگزاران 
سازندگی اما نظری متفاوت دارد، »حسین مرعشی« معتقد است اصلاح طلبان به سیاق 
همه سال های گذشته نباید زمین انتخابات را به رقیب واگذار کنند بلکه باید با استراتژی 
های تازه بار دیگر در صحنه رقابت حضور یابند.چالش اصلاح طلبان اما تنها محدود به 
حضور در پای صندوق های رای نیست. عملکرد فهرست های پیروز منتسب به این 
جریان در انتخابات مجلس و شورای شهر محل اختلافات کهنه با مصادیق نو است. طی 
روزها و هفته های گذشته فراکسیون امید مجلس ریاست کمیسیون های بهارستان را به 
جریان رقیب باخته است، برخی شایعه ها هم از عملکرد نه چندان اصلاح طلبانه رییس 
این فراکسیون در موارد مختلف خبر می دهند و در نهایت این فراکسیون که نتیجه 
مستقیم تصمیم شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان است آماج انتقادات قرار دارد. 
با این همه اما بسیاری از چهره های اصلاح طلب همچنان به کارایی مثبت این شورا اعتقاد 
دارند. »آذر منصوری« عضو این شورا و نیز شورای مرکزی حزب اتحاد ملت در این زمینه 
گفته است: »در شرایط فعلی بدیلی برای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان که 
بتواند این انسجام را بین اصلاح طلبان حفظ کند، وجود ندارد.«این در حالی است که 
علی صوفی دیگر عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان از رییس این شورا انتقاد 
کرده و گفته است: »عارف قطعاً هزینه مدیریت ضعیف در فراکسیون امید و ناکارآمدی 
در مجلس دهم را پرداخت خواهد کرد.« شورای عالی سیاستگذاری اما این روزها با وجود 
همه انتقادات در مسیر فعالیت های انتخاباتی خود اعضای شورای رابطین شهرستان ها را 
انتخاب و معرفی کرده و چهره های شاخص اصلاح طلبی چون سید عبدالواحد موسوی 
لاری؛ اسماعیل گرامی مقدم، حسن رسولی و … به عنوان رابطین استانی این شورا؛ 

فعالیت های انتخاباتی را مدیریت خواهند کرد.
* تازه های انتخاباتی اصولگرایان

جناح اصولگرایان این روزها خود را میداندار و حتی پیروز انتخابات آینده معرفی می 
کنند. این جریان سیاسی با تصور رویگردانی آرا از رقیب به دلیل برخی عملکردها با 
خیال آسوده تری در کارزار انتخابات حاضر شده است. محمدرضا باهنر دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین از چهره هایی است که نسبت به پیروزی در انتخابات آینده مطمئن 
تر از دیگران بوده و گفته است: »زمینه و فضای رأی اصولگرایان در جامعه فراهم است 
و باید با ائتلاف در جریان اصولگرایی رأی مردم را در انتخابات مجلس به دست آوریم.« 
»غلامرضا مصباحی مقدم« سخنگوی جامعه روحانیت مبارز هم با اشاره به فعالیت های 
انتخاباتی جناح خود گفته است: »در مجموع شرایط به گونه ای است که احتمال قوی می 
دهم در انتخابات مجلس برنده باشیم.«با وجود همه اطمینان به پیروزی اما درد مزمن 
و تاریخی اصولگرایان همچنان پابرجاست و شواهدی هم از درمانش مشاهده نمی شود. 
آنان در تقلای وحدت و اجماع هر روز در پی نام تازه ای برای فعالیت های انتخاباتی خود 
هستند. جمنا، شاجا، شورای وحدت و مجمع اصولگرایان و … نام هایی از این قبیل قرار 
است قبیله اصولگرایی را سرانجام بر یک مدار قرار داده و زمینه ساز پیروزی آنها شود. در 
حالی که مصباحی مقدم از تشکیل تشکل شاجا »شورای ائتلاف جریان ارزشی انقلاب« 
خبر می دهد و آن را جایگزین شورای وحدت معرفی می کند که »مهدی چمران« نایب 
رئیس جمنا )جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی( ابتدا ابراز بی اطلاعی می کند و بر 
ادامه کار جمنا تاکید دارد ولی بعد شاجا را تشکیلاتی موقت و انتخاباتی معرفی می کند.

»محمد مهاجری« فعال سیاسی اصولگرا اما این نام های تازه در جریان اصولگرایی 
را دکان های دونبشه ای می داند و می گوید: »یکی از تخصص های ما »زدن دکانِ 
دو نبشِ فصلی« و پایین کشیدن کرکره همین دکان پس از انتخابات است، دوستان 
وقتی فهمیدند »جمنا« مغازه ای نیست که بتوان در آن کاسبی کرد، مغازه دیگری برای 
کسب رای در انتخابات افتتاح کردند.پیش از این هم برخی از اصولگرایان خروج حجت 
الاسلام »ابراهیم رییسی«، کاندیدای جمنا از آن و رویگردانی »محمدباقر قالیباف« دیگر 
نامزد این اتئلاف را به نوعی پایان کار آن می دانند. در همین ارتباط »محسن کوهکن« 
نایب رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری درباره نقش جمنا در وحدت اصوگرایان در 
اننخابات مجلس یازدهم گفته است: »من اطلاعی از جمنا ندارم و فکر نمی کنم چیزی 
به عنوان جمنا دیگر وجود خارجی داشته باشد.«»علی دورانی« دبیرکل حزب اصولگرای 
سفیران انقلاب اسلامی از سران جمنا می خواهد از انتخابات گذشته که منجر به شکست 
اصولگرایان شد، درس بگیرند. وی تصریح می کند: »آن چیزی که مهم است الان ما نباید 
به دنبال شورای کاریکاتوری برویم و فارغ از قبیله بازی ها، می بایست تمامی طیف های 
اصولگرا را نمایندگی کنیم.«نواصولگرایی هم تازه ترین مسیری است که در چهار راه 
انتخاباتی اصولگرایان باز شده است و چهره های اصولگرا هنوز درباره ماهیت و کارکرد و 
نقش آینده این ایده در انتخابات به نتیجه مشخص و دیدگاه ثابت نرسیده اند. برخی مانند 
»حمیدرضا ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی آن را ابتکار منحصر به 
خود قالیباف می داند و می گوید: »فکر نمی کنم ایشان در این رابطه با کسی از مجموعه 
شورای وحدت هماهنگی کرده باشد.«چالش دیگر اصولگرایان در وحدت کنار هم قرار 
دادن تندورهای این جریان با میانه روهایی از جنس علی لاریجانی و نزدیکان فکری 
اوست. به سبب منازعاتی که در مجلس نهم میان این دو طیف به وقوع پیوست امکان 
حضور زیر یک پرچم با هر اسمی تقریباً ناممکن به نظر می رسد اما جریان اصولگرا برای 

عملی ساختن سخن محکم خود در وعده پیروزی باید ناممکن وحدت را عملی کند.

نکتـه

پس از گذشت یک ماه از ریاست یکی از چهره های اصولگرا 
منسوب به جبهه پایداری در کمیسیون امنیت ملی مجلس، 
علاءالدین بروجردی در اظهارنظری کنایه آمیزی می گوید: 
»فکر می کنم آقای ذوالنوری در مسئولیت ریاست کمیسیون، 
مسئولانه موضع گیری کنند.« در این گزارش بررسی می شود 
که در یک ماه گذشته چه اتفاقی رخ داده که این عضو برجسته 

جریان اصولگرایی مجلس چنین تذکری را طرح کرده است. 
از دوم تیرماه که خبر ریاست مجتبی ذوالنور بر کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی بر روی 
خبرگزاری ها قرار گرفت تا امروز، حتی یک ماه هم نمی گذرد. 
یک ماهی که دو هفته آن هم مجلس در تعطیلات تابستانی به 
سر برده است. بنابراین قضاوت درباره کیفیت ریاست این فعال 
پرحاشیه اصولگرا و عضو فراکسیون ولایی مجلس در جایگاهی 
که به اعتقاد بسیاری بعد از ریاست مجلس و نواب او، حساس 
ترین و مورد توجه ترین جایگاه قانونی مجلس شورای اسلامی 

است، منطقاً بسیار زود خواهد بود.
اما شاید از ویژگی های متمایز کننده این عضو جبهه پایداری 
نسبت به روسای پیشین کمیسیون امنیت ملی همین باشد که 
حتی در همین فرصت بسیار محدود و کوتاه، رفتار و گفتارش به 
نحوی بوده است که علاء الدین بروجردی، دیگر عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی درباره وی بگوید: »باید ببینیم 
در ادامه فعالیت شان مواضع خود را چگونه اتخاذ خواهند کرد. 
فکر می کنم آقای ذوالنوری در مسئولیت ریاست کمیسیون، 
مسئولانه موضع گیری کنند.« این جمله که در مصاحبه با 
خبرگزاری خانه ملت انجام شده است، در پی شایعه ای است 
که در خصوص اعتراض برخی نمایندگان کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی به سیاست و مواضع ذوالنور مطرح می شود.

گذشته  سال  که  است  ضروری  نیز  نکته  این  به  توجه 
بروجردی پس از ۱۴ سال ریاست بر این کمیسیون در رقابت با 
حشمت الله فلاحت پیشه، کرسی ریاست را به او واگذار کرد، اما 
در چهارمین سال فعالیت مجلس دهم فلاحت پیشه نتوانست 
به ریاست خودش ادامه دهد و اصولگرایان عضو فراکسیون 
مستقلین در ائتلاف با اصولگرایان فراکسیون ولایی، بروجردی را 
از کاندیداتوری برای ریاست مجدد بر کمیسیون منصرف کرده 
و عملًا مهمترین عامل انتخابفردی را که به مواضع تند و آتشین 
علیه دولت مشهور است به عنوان رئیس کمیسیون امنیت ملی 

و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی را فراهم کرده اند.
اما در این یک ماه چه شد که بروجردی علی رغم آنکه 
تذکر می دهد، »برای قضاوت هنوز زود است« اما چنین اظهار 
نظر کنایه آمیزی درباره مجتبی ذوالنور مطرح می کند؟ در 
این گزارش گذری سریع بر سخنان و مواضع ذوالنور در بیست 
و چند روز گذشته خواهیم داشت، تا به بررسی علت اعتراض 
مردد  امیدواری  اظهار  و  کمیسیون  عضو  نمایندگان  برخی 

بروجردی بپردازیم.
این  انتخاب شدن در  از  به ذکر است ذوالنور پس  لازم 
جایگاه جدید با جدیتی بیشتر از گذشته به حساب توئیتر 
خود رسیدگی کرده است. همچنین علاوه بر دو سه برنامه 
سخنرانی، چند مصاحبه کوتاه با رسانه ها و گفتگویی مفصل 
هم با تلویزیون عربی زبان العالم انجام داده است و در ادامه 
به بررسی هر آنچه او در حوزه »سیاست خارجی« در یک ماه 
گذشته به صورت علنی و در رسانه های جمعی گفته است 

می پردازیم.
تمرکز اصلی عمده اظهارات مختلف او به مسئله اول این 
روزهای کشور، یعنی خروج آمریکا از برجام، تحریم های یک 
طرفه آنها علیه ایران و مسائل پیرامونی آن است. این توجه 
به حدی است که جز اشاراتی مختصر به برخی کشورهای 
منطقه، تمامی اظهارات او معطوف به این مسئله است و حتی 
در موضوع برجام نیز نقش چین و روسیه به کلی در نظر نگرفته 

است و تمرکز کاملًا بر روی اروپا و آمریکاست.
در جمع بندی تمامی این اظهارات هر چند در موضع مذاکره 
با آمریکا نزدیکی زیادی میان موضع فعلی دستگاه دیپلماسی 
کشور و رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی می 
توان دید، اما اختلاف اهداف و راهبردها در تمامی زمینه ها 
خود را به صورت عیان نشان می دهد. اظهاراتی چون »نابودی 
اسرائیل در نیم ساعت«، »غنی سازی ۶۰ درصدی« و »خوار 
و ذلیل« خواندن حکام برخی کشورهای منطقه، نشانه هایی 
هستند از آنکه نحوه سیاست ورزی مجتبی ذوالنور در جایگاه 

جدید تفاوت ماهوی با گذشته نخواهد داشت.
او در تعامل با دولت نیز کماکان با نگاه یک »رقیب داخلی 
غیر قابل اطمینان«، رفتار می کند و حتی در موضوعاتی مانند 
کاهش تعهدات برجامی، که مورد تایید او نیز هست، با تردید 
به گام های دولت نگاه می کند و خواهان قدم هایی بزرگتر و 

سریعتر است و اگر احساس نیاز کند از تهدید هم ابایی ندارد.
به عقیده بسیاری از تحلیلگران، پایان ریاست حشمت الله 
فلاحت پیشه بر کمیسیون و انتخاب مجتبی ذوالنوری بر این 
کمیسیون، می تواند به معنای چالش های جدی وزارت خارجه 
با مجلس در جهت پیشبرد سیاست های آتی خود خواهد 
بود. چرا که به نظر می رسد در سال آخر مجلس باید منتظر 
اظهارات جنجالی بیشتری از سوی مهمترین و مورد توجه ترین 
کمیسیون مجلس شورای اسلامی باشیم و امیدواری علاءالدین 
بروجردی مبنی بر مسئولانه رفتار کردن ذوالنور، در ظاهر نیت 

و خواسته خود وی نخواهد بود، مگر آنکه دوستان اصولگرای او 
که در فراکسیون مستقلین متشکل شده اند، چهره هایی چون 
بروجردی و جمالی نوبندگانی که ذوالنور وام دار رای آنها برای 
رسیدن به ریاست است، رفتارهای او را در این جایگاه مهم 

دیپلماتیک، متعادل یا به قول بروجردی مسئولانه کنند.

* نیم ساعت پر دردسر برای استکبار
یکی از جنجالی ترین اظهارات ذوالنوری که باعث شد تا 
بروجردی به اظهار نظر درباره او بپردازد به مسئله اسرائیل 
مربوط می شود. او در مصاحبه ای در واکنش به ادعای ترامپ 
مبنی بر خواست حمله به ایران پس از انهدام پهباد آمریکایی 
توسط نیروهای سپاه پاسداران گفت: »این قبیل سخنان صرفاً 
اینکه اگر  یک بلوف و ژست تبلیغاتی و رسانه ای بود، دوماً 
بخواهند این کار را بکنند قدرت ما بسیار کوبنده است، من به 
شما عرض می کنم که اگر آمریکا این کار را بکند یعنی آمریکا 
حمله ای به ما بکند، تمام مدت عمر باقیمانده اسرائیل به نیم 

ساعت نخواهد رسید.«
طبیعتاً چنین سخنان صریحی از سوی فردی که دیپلماتیک 
ترین جایگاه قوه مقننه را در اختیار دارد، قطعاً از سوی جبهه 
حامیان اسرائیل مغتنم شمرده شده و بدون واکنش نمی ماند 
و این چنین جبهه جدیدی برای حمله به دیپلماتهای وزارت 
خارجه ایجاد شد و به همین دلیل بروجردی با تاکید بر اینکه 
»بدون تردید ایران آغاز کننده هیچ جنگی در منطقه نخواهد 

بود« تلاش کرد تا از صراحت این ادعا کمی بکاهد.
البته ادعایی نزدیک به این را ذوالنور هم در مصاحبه خود 
مطرح کرده بود، با این تفاوت که ذوالنور از فعل ماضی بهره برده 
است: »ما قصد حمله به هیچ کشوری نداشته ایم، چهل سال 

انقلاب اسلامی هم این را نشان می دهد.«
ذوالنور در مقابل طرح احتمال حمله نظامی آمریکا به ایران 
می گوید »ما همه سناریوها را بررسی کرده ایم« و با تاکید بر 
قدرت بازدارندگی ایران معتقد است »ما با حول و قوه الهی همه 
چیزمان را آماده کرده ایم«. او از »اشراف اطلاعاتی« ایران خبر 
می دهد که »امروز تغییرات در پایگاه های آمریکا را به صورت 
لحظه ای رصد« می کند و »آمادگی کامل داریم که آمریکایی ها 

هر جور عمل کردند جواب تلخ تر بشنوند.«
در همین راستا او تاکید می کند: »اگر آنها تعرض کنند 
ما قادریم هر پایی که به سمت خاک ما بیاید قطع کنیم، هر 
دستی که به خاک ما دراز بشود آن دست را ببریم. کما اینکه 
وقتی به پهپاد آمریکایی اخطار دادیم که وارد منطقه ما نشو و 
شد، هفت کیلومتر وارد آسمان منطقه ما شدند و ما هیچ گونه 

اغماضی نکردیم.«

* دیالکتیک آرامش و تهدید در منطقه
اما تهدید حمله به رژیم صهیونستی در صورت حمله آمریکا 
به ایران تنها موضع گیری ذوالنوری در خصوص کشورهای 
منطقه نبوده است. او با تاکید بر اینکه »جمهوری اسلامی 
خواستار هیچگونه تنش و چالش در منطقه و دنیا« نبوده اعلام 
می کند به جز استثنای »کشور آمریکا« و »رژیم صهیونیستی«، 
خواستار »ارتباط گرم با دنیا« هستیم و بر همین مبنا به تمام 
کشورهای منطقه اعلام می کند ایران علی رغم داشتن »توانایی 
های محیرالعقول«، اما »توان نظامی ایران دفاع محور است نه 
هجومی« به همین دلیل »کشورهای منطقه می توانند در کنار 

جمهوری اسلامی احساس آرامش کنند«.
اما در عین این وعده آرامش وی یک پیام مهم هم طرح 
می کند: »کشورهایی که )نسبت به آمریکا( سرسپردگی دارند 
تجدیدنظر کنند«. ذوالنوری معتقد است: »کشورهای منطقه 
وارد  را  آمریکا  کردند  تلاش  خیلی  سعودی  عربستان  مثل 
درگیری علیه ما کنند حتی چند وقت پیش عربستان سعودی 
اعلام آمادگی کرد که تمام هزینه های حمله نظامی آمریکا علیه 
ما را بپردازد.« رئیس کمیسون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی رهبران کشورهای عربستان و امارات را 

با عباراتی همچون »خوار«، »ذلیل« توصیف می کند که مشابه 
آنها را »تاریخ جهان اسلام سراغ نداشته است، الا در زمانی که 
انورسادات اسرائیل را به رسمیت شناخت.« او آنها را »نوکرها و 
نیروهای نیابتی رژیم صهیونیستی« می داند »دست در دست 
سران اسرائیل« با »تحقق معامله قرن« می خواهند »منافع 

مسلمان ها را فدای اسرائیل« کنند.
او در این میان تاکید بر »اتکای« جبهه مقاومت بر جمهوری 
اسلامی را هم فراموش نکرده و با تذکر شکست داعش در 
سوریه به یاد حکام عربستان و امارات می آورد که »امروز هر چه 
جلو می رویم ما می بینیم یمنی ها اقتدارشان بیشتر و عربستان 
ذلتش بیشتر می شود. )یمنی ها( امروز قادرند اعماق عربستان 

را مورد هدف قرار بدهند.«

* حنای بی رنگ تحریم ها
از بحث رژیم صهیونیستی و کشورهای منطقه که بگذریم 
این روزها مهترین دغدغه مسئولین کشور سرنوشت برجام 
و تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ایران است. رئیس جدی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی کشور هم که در 
گذشته سابقه به آتش کشیدن نمادین متن برجام را هم دارد، 
طبیعتاً بیشترین حجم اظهاراتش به این حوزه اختصاص پیدا 

کرده است.
او دور جدید تحریم های آمریکا علیه شخصیت های ایرانی 
که دامنه آن مقام معظم رهبری را هم شامل شده است »بی 
مصرف و بی خاصیت« دانسته که »هیچ تاثیری« نخواهد داشت 
چرا که به عنوان مثال »رهبر معظم انقلاب پس از دوران ریاست 
ایشان  همچنین  و  نداشته اند  خارجی  سفر  جمهوری شان، 
حساب مالی و بانکی ندارند.« و در یک سخنرانی از قول مصباح 
یزدی گفته است: » هنگامی که به منزل مقام معظم رهبری 
رفتم فقط یک فرش در منزل ایشان دیدم که نخ نما شده بود.«

حتی تهدید به تحریم ظریف هم از نگاه ذوالنور نادیده نماند 
و در توئیتر خود نوشت: »ظریف نه تروریست است، نه قاچاق 
انجام داده، جزء نیروهای مسلح هم نیست که تحریم شود. این 
یعنی هیچ مبنایی برای تحریم او وجود ندارد جز آنکه آمریکا به 
این موضوع رسیده که تحریم ، بی خاصیت است به همین دلیل 
میخواهند دست به هر کاری بزنند تا دیپلماسی ما را تحت 

تأثیر قرار دهند.«
وی علاوه بر آنکه این تحریم های بی خاصیت آمریکایی ها را 
نشانه استیصال دشمنان کشور می داند، معتقد است »مقامات 
امریکایی بعد از سقوط پهپادشان ژست آمادگی نظامی گرفتند 
اما بعد از چند روز به معذرت خواهی آنها منجر شد.« بر همین 
اساس ادعا می کند: »جمهوری اسلامی ایران امروز در موضع 

اقتدار است و حنای آنها دیگر برای مارنگی ندارد.«

* رعد و برق های بدون بارش
مجتبی ذوالنور در توصیف جایگاه اروپایی ها در منازعات 
ایران با آمریکا گفته است: »اروپا مانند آسمانی ابری است که 
رعد و برق دارد اما بارش ندارد.« بر همین اساس برای درخواست 
اروپا از ایران را برای خویشتن داری محلی از اعراب قائل نبوده 
و در خصوص ساز و کار مالی اینستکس موضع گیری تدافعی 
با رویکردی انتقادی دارد: »اینستکس اگر تمام روابط اقتصادی 
را که در قالب برجام برای ما تعریف شده است را اجرایی کند، 
ما از آن استقبال می کنیم. اما اگر بخواهد تمرکز پول ما در 
اینستکس باشد و خرید به اختیار ایران نباشد یعنی ما را مهجور 

فرض کنند و اختیاری برای ما قائل نباشند، قطعاً غلط است.«
وی در گفت و گویی دیگر هشدار می دهد: »محدود کردن 
اینستکس به غذا و دارو، توهین به ملت ایران است. کشورهایی 
که جنایت جنگی انجام می دهند، غذا و دارو در آنجا تحریم 

نیست.«
او در سخنانی دیگر اینستکس را نوعی کلاه گذاری می نامد 
و البته در این میان انتقاد از وزارت خارجه و دولت هم از یاد 
این اصولگرای برجسته فراموش نمی شود: »یا ما نمی دانستیم 

که چرا )از برجام( آمریکا بیرون رفته است و یا می دانستیم 
که چرا بیرون رفته است. اگر نمی دانستیم، حق مان است که 
کلاه سرمان برود و اگر می دانستیم پس چرا با مردم صادقانه 
حرف نمی زنیم؟ دشمن بر روی حرف و موضع ما از مساله 
حساب باز می کند و بر همین اساس تصمیم می گیرد. وقتی 
که این گونه با موضوع برخورد می کنیم، طبیعی است که از آن 
موضوع ناقص الخلقه، چیزی به نام اینستکس که امروز مطرح 

است بربیاید.«
ریاست  جایگاه  کسب  از  پس  کوتاه  ایام  همین  در  او 
کمیسیون در حساب توئیتر خود اعلام کرد: »آمریکا همواره به 
دنبال براندازی نظام جمهوری اسلامی ایران بوده، اما به علت 
آنکه در رسیدن به این هدف موفق نبوده، به دنبال افزایش 
فشارها بر ملت ایران است. در ماجرای برجام، اروپایی ها مایلند 
که فقط ایران هزینه بدهد و از برجام منفعتی به دست نیاورد.«

* غنی سازی ۶۰ درصدی!
برجامی  تعهدات  گام های جمهوری اسلامی در کاهش 
خود تنها موضعی است که این عضو اصولگرای مجلس به 
تایید ضمنی از ابتکارت دستگاه دیپلماسی کشور می پردازد 
هرچند در کلامش اظهار تردید از ثبات قدم دولت مشخص 
است: »امروز همه در کشور یک نظر واحد را مطرح می کنند 
و هم پوشانی بین دستگاه ها و جریان های سیاسی مختلف هم 
وجود دارد، طبیعتاً امیدواریم دولت در اجرای گام دوم قوی 

عمل کند.
به  دست  ایران  دوم  گام  شروع  رسمی  اعلام  از  پیش  او 
پیش بینی این گام زده و گفته بود »تعلیق پروتکل الحاقی« و 

»افزایش سانتریفیوژها« در دستور کار خواهد بود.
هرچند پیش بینی های او برای گام دوم چندان محقق 
نشد، ما پس از اعلام افزایش درصد غنی سازی ایران اعلام کرد: 
»زیردریایی از تجهیزات مهم و راهبردی نظامی بحساب می آید 
که در آن از پیشران هسته ای استفاده می شود؛ این پیشران ها 
با باتری اتمی کار میکنند و نیازمند سوخت با غنای ۶۰ درصد 
است، پس گام دوم میتواند این امکان را فراهم کند تا در صورت 

نیاز، سوخت این پیشران هسته ای را خودمان تامین کنیم.«
هرچند با اعلام سخنگوی سازمان انرژی اتمی بر توقف غنی 
سازی ایران در عدد ۴.۵ درصد نشان می دهد در این هدف نیز 
ذوالنور از عملکرد دولت راضی نباید باشد. ذکر این نکته هم 
ضروری است که پیش از اجرای برجام هم ایران هیچ گاه غنی 
سازی بیشتر از ۲۰ درصد را تجربه نکرده بود. این بدان معناست 
که مجتبی ذوالنور حتی به بازگشت ایران به موقعیت پیش از 
برجام نیز چندان راضی نیست و همچنان با اشتیاق حاکمیت 
کشور را تشویق به برداشتن گام های اساسی تر بعدی می کند.

او در توئیتر خود گفته است »ایران گام سوم را نیز با قدرت 
برمی دارد.« و »جمهوری اسلامی ایران عزم بالایی در احیای 
حقوق خود دارد«. ذوالنور معتقد است گام سوم ایران »می 
تواند شامل نصب سانتریفیوژهای جدید و نیز افزایش تعداد 

سانتریفیوژهای فعال باشد.«

* مذاکره ای در کار نخواهد بود
با آمریکا خبر جنجالی  از مذاکره  اعلام استقبال ذوالنور 
دیگری بود که در یک ماه گذشته نام و جایگاه جدید او را در 
رسانه ها مطرح کرد، این ادعا آنچنان در فضای سیاسی ایران 
صدا کرد که ذوالنور مجبور شد فوراً آن را تکذیب کند و آن را 

نتیجه تحریف و دروغ گویی رسانه ها بداند.
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  جدید  رئیس  نگاه  از 
خارجی مجلس، موضوع مذاکره تنها با اروپایی ها معنا دارد 
و البته که »جمهوری اسلامی از مذاکره خسته نمی شود، ما 
خواستار بر هم زدن برجام نیستیم« و درباره شایعات مذاکره 
مستقیم ایران با فرانسه هم می گوید: »جمهوری اسلامی از 
گفت وگو فرار نمی کند و هیچ وقت باب گفت وگو را نمی بندد 
یا به آن بسته هم نگاه نمی کند لذا راه گفت وگو باز است اما ما 
کارهای مان را معطل گفت وگوها نمی گذاریم، اینکه وزارت امور 
خارجه و دولت دست روی دست بگذارند و اقدام تقابلی را منوط 

به نتایج مذاکرات کنند، اشتباه است.«
او اعتقادی به مذاکره با آمریکا ندارد و تنها ارتباط محتمال 
ایران با آمریکا را منوط به لغو همه تحریم ها از سوی آمریکا 
دانسته که در آن صورت ایران می تواند به تعهدات برجامی که 
آمریکا نیز یک طرف آن است، عمل کرد. او در همین اظهارات 
از کنایه زدن به توافق برجام هم دریغ نمی کند و با تکرار مکرر 
اصطلاح »دوران بزن در رو« و اعلام اتمام آن، به نظر می رسد 
امضای برجام را حاصل این دوران می داند. مجتبی ذوالنور حتی 
لازم می بینید این هشدار را بدهد که »در صورتی هم که دولت 
کوتاه بیاید، مجلس مقابل دولت می ایستد و مانع از انجام این 

کار می شود.«
در مجموع رئیس جدید کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی معتقد است: »هر چه به سمت 
جلو پیش برویم وضعیت اقتصادی کشور باثبات تر و معیشت 
مردم بهتر خواهد شد، اتکای ما به نفت کاهش خواهد یافت 
چرا که جایگزینی هایی برای درآمد نفت پیش بینی کرده ایم. 
همچنین با حرکت رو به جلویی که خواهیم داشت اتکای ما به 

غرب کمتر می شود.«

مرور مواضع مجتبی ذوالنور پس از ریاست بر کمیسیون امنیت ملی:

آیا سیاست خارجی محل چالش دولت و مجلس خواهد شد؟

عضـو شـورای عالـی سیاسـتگذاری اصـلاح طلبان گفـت: اکنون وقـت از هم گسـیختگی و پاره پـاره کردن 
مـردم و رو در رو قـرار دادن آنهـا و دو قطبـی کردن جامعه نیسـت که حاصل آن جز دامن زدن به سواسـتفاده، 

تسـویه حسـاب شـخصی و سیاسـی و پرونده سـازی ها نمی تواند باشد. 
»شـهیندخت مولاوردی« در ششـمین نشسـت فصلی شورای اصلاحات شهرسـتان رباط کریم تهران گفت: 
جایـگاه، حقـوق و امتیـازات شـهروندان یکـی از مولفه های مهم اجتماعی، سیاسـی و حقوقی دولـت مدرن در 

جهان معاصر اسـت.
عضـو هیات رییسـه شـورای عالی سیاسـتگذاری اصلاح طلبان با اشـاره بـه اینکه فروپاشـی بنیان حکومت 
هـای خودکامـه به دنبال تحـولات اجتماعی و انقلاب های سیاسـی، پیدایی مفاهیم جدید در ادبیات سیاسـی 
و حقوقـی را بـه همـراه داشـته اسـت؛ گفـت: قوانیـن اساسـی یکی از ایـن مفاهیم اسـت که به عنـوان میثاقی 

عمومی افقی نوین را در تنظیم و شـفافیت مناسـبات میان حاکمیت و شـهروندان گشـود.
وی افـزود: طبـق بیانیـه منشـور حقـوق شـهروندی، دوام مشـروعیت و قـدرت حکومـت در پنـاه رضایـت 
شـهروندان و ایفـای حقـوق آنان اسـت. همچنین به نقـل از امیرالمومنین )ع(؛ پاسداشـت حقـوق بندگان خدا 

برپایـی حقـوق خداونـد را بـه دنبال خواهد داشـت.
مـولاوردی در ادامـه بـا اشـاره بـه تاریخچه عدالـت خواهـی و آزادی طلبی ملت ایـران گفت: آرمـان عدالت 
خواهـی در یکصدسـاله اخیـر دوران پـر فـراز و نشـیبی را طـی کـرده اسـت و از نهضـت مشـروطه تـا انقـلاب 
اسـلامی، حرمـت نهـادن بـه کرامـت و حیثیـت والای انسـانی و دسـتیابی بـه حقـوق حقـه انسـانی در صـدر 

مطالبـات عمومی قـرار دارد.
دبیرکل جمعیت دفاع از حقوق بشـر زنان ادامه داد: منشـور حقوق شـهروندی به اسـتناد فصل سـوم قانون 
اساسـی کـه بـه حقـوق ملت اختصـاص دارد، دولـت را به تامین زندگی شایسـته بـرای همه شـهروندان ایرانی 
موظـف کـرده و حقـوق شـهروندی بر اصولی همچون کرامت انسـانی، صیانـت از حقـوق و آزادی های غیرقابل 
سـلب، حاکمیت مردم، برخورداری همه مردم از حقوق انسـانی مسـاوی، منع تبعیض و حمایت یکسـان قانون 

از همـه افراد ملت مبتنی اسـت.
وی گفـت: بـه اذعـان منشـور حقـوق شـهروندی، اسـتیفای حقـوق و آزادی هـای مدنـی- سیاسـی تنها با 
تعهد، مسـئولیت پذیری و اراده سیاسـی دولت امکان پذیر اسـت و این منشـور، اسـتیفای حقوق شـهروندی 
را بـدون آگاهـی، توانمندی و مسـئولیت پذیری شـهروندان نسـبت به حقـوق، تکالیف و منافـع عمومی امکان 

پذیر نمـی داند.
مـولاوردی بـا تاکید بر اینکه »حق-مسـئولیت محوری« مشـخصه بارز حقوق شـهروندی اسـت؛ افـزود: این 
مشـخصه حقوق شـهروندی را از حقوق بشـر که »حق محور« بوده و مسـئولیت اولیه احترام، حمایت، تحقق 

و ارتقـای آن صرفـاً با دولتهاسـت، متمایز می کند.
عضـو هیـات رییسـه شـورای عالـی سیاسـتگذاری گفت: بـرای تحقـق و اجرای منشـور حقوق شـهروندی 
همـکاری و تعامـل و مشـارکت فراگیر سـایر قـوا و نهادها، مردم، تشـکل هـا، اتحادیه های صنفی، سـازمانهای 

مـردم نهـاد و بخـش خصوصی ضروری اسـت.
وی خاطرنشـان کـرد: منشـور ایـن حـق را برای شـهروندان قائل اسـت کـه در صورت تعـرض غیرقانونی به 
آزادی و امنیـت خـود در حداقـل زمـان ممکـن و با نهایت سـهولت به مراجـع و ماموران تامیـن کننده امنیت 

عمومی دسترسـی داشـته باشند.
مـولاوردی بـا اشـاره به سـیر تکامل حقوق شـهروندی توضیـح داد: حقوق و امتیازات شـهروندان در بسـتر 
تحـولات سیاسـی و اجتماعـی بـه موازات بسـیاری از مفاهیم و مولفه های زندگی بشـری، تکامـل و بلوغ یافته 

است.
وی ادامـه داد: تمامـی انـواع حـق هـای بشـری و شـهروندی، ذاتی و تفکیـک ناپذیر بوده و با هم وابسـتگی 
متقابـل و تنگاتنگـی دارنـد. در همـه مکاتب سیاسـی و نظام های حقوقی بحـث »حدود آزادی« مطرح اسـت، 

حتـی در مکتـب لیبرالیسـم کـه به رعایـت قانون و حقوق دیگران مقید شـده اسـت.
مـولاوردی تصریـح کـرد: مـاده ۲۹ اعلامیه جهانی حقوق بشـر، اجرای حقـوق و اسـتفاده از آزادی ها را تابع 
محدودیـت هایـی مـی دانـد کـه به وسـیله قانون منحصـراً به منظـور تامیـن و شناسـایی و مراعـات حقوق و 
آزادی هـای دیگـران و بـرای مقتضیـات صحیـح اخلاقی، نظـم عمومی و رفـاه همگانی در شـرایط یک جامعه 

دموکراتیک وضع شـده اسـت.
وی گفـت: قانـون اساسـی آزادی هـای مشـروع را بـا قیـد »لـزوم رعایـت و حفـظ احـکام، مبانـی و موازین 
اسـلامی، مصالـح و حقـوق عمومـی، اسـتقلال، آزادی، وحـدت ملی و تمامیت ارضی کشـور و اسـاس نظام« به 

رسمیت شـناخته است.
عضـو شـورای عالـی سیاسـت گذاری اصلاح طلبـان تاکید کـرد: محدودیت هـای اجتماعی و سـلیقه ای در 
شـرایط اورژانسـی و غیـر عادی که مردم فشـارها و سـختی های عدیده اقتصـادی و روانـی را تجربه می کنند، 

اقتضـای عقلانیت، تدبیر و درایت نیسـت.
مـولاوردی خاطرنشـان کـرد: بـه حکم عقل نبایـد همزمان چند جبهه به روی مردم گشـوده شـود، راه حل 

ها و راهکارهای دوران رفاه نسـبی در شـرایط فوق العاده پاسـخگو نیسـت.
دسـتیار ویـژه پیشـین رئیس جمهـوری در امـور حقـوق شـهروندی با اشـاره به اینکـه امـروز نااطمینانی از 
آینـده یـک پدیـده جهانـی و جهانشـمول اسـت؛ تاکیـد کرد: ایـن پدیـده در برخی کشـورها کـه تحریم های 

ناشـی از سیاسـتهای یکجانبـه گرایـی بـر آنهـا تحمیل می شـود، شـدت هم مـی یابد
مـولاوردی افـزود: بایـد بپذیریم الزامات و زیرسـاختهای زندگی در دنیای جدید، متفـاوت و بعضاً در تعارض 
بـا زیسـت رسـمی ماسـت؛ دنیـای جهانی شـده و پیوسـته و مـدام در حـال تغییر! ایـن روزها چرخش سـریع 
و آزاد اطلاعـات مـردم را در جریـان لحظـه ای تحـولات قـرار مـی دهـد و زمینه و بسـتر لازم را برای مقایسـه 
وضعیت موجود سـبک زندگی با شـرایط مطلوب دیگر کشـورها و دیگر دوره ها در کشـور خودمان به راحتی 

فراهم مـی کند.
وی گفـت: واقعیـت دیگـر آن اسـت که میزان اعتماد به اطلاعاتی که از طریق شـبکه های اجتماعی دسـت 

بـه دسـت مـی شـود و عمدتـاً هم چشـم انداز مثبتی بـه کاربران نمـی دهد و بـه تشـویش و نااطمینانی دامن 
مـی زنـد، به مراتـب بیش از اطلاعات واصله از مراجع رسـمی اسـت.

مولاوردی با طرح این پرسـش که آیا راه حل چشـم پوشـی بر این واقعیت ها و انکار و سـرپوش گذاشـتن 
بـر آن اسـت، ادامـه داد: در ایـن شـرایط بایـد طرحـی نـو در انداخـت و پذیرفـت که زمـان تجدید نظـر در آن 

سیاسـت ها فرارسـیده است؟
وی در ادامـه گفـت: چـه بخواهیـم و چـه نخواهیم جامعه امـروزی ایران فرهنگی تر شـده اسـت و تفریح و 
مطالعه و کنسـرت و تئاتر و سـینما و سـفر روز به روز جای بیشـتری در سـبد مصرف خانوار به خود اختصاص 

داده و بـه بخـش جدایـی ناپذیر زندگی اکثر ایرانیان تبدیل شـده اسـت.
مـولاوردی ادامـه داد: در هنگامـه جنـگ تمام عیـار اقتصادی و عملیات روانی بی سـابقه، تشـدید التهاب و 
تنـش که به فرسـایش بیشـتر سـرمایه اجتماعـی و اعتماد عمومی منجر می شـود معقول و منطقی نیسـت و 

تحمل آن فشـارها را سـخت تـر می کند.
عضـو هیـات رییسـه شـورای عالی سیاسـتگذاری اصلاح طلبـان تاکید کـرد: الان وقت از هم گسـیختگی و 
پـاره پـاره کـردن مـردم و رو در رو قـرار دادن آنهـا و دو قطبـی کـردن جامعه نیسـت که حاصـل آن جز دامن 

زدن به سواسـتفاده، تسـویه حسـاب شـخصی و سیاسـی و پرونده سـازی ها نمی تواند باشـد.
مـولاوردی افـزود: آیـا هنـر اسـت که با افزودن شـکاف مـردم -مردم به فهرسـت انواع شـکاف های نسـلی، 
جنسـیتی و طبقاتـی )کـه باسـتی »هیلز لواسـان« نمونـه اخیر و نه آخـر آن اسـت( و…، گامی دیگر به سـوی 

فعـال کـردن آن شـکاف هـا و تعمیـق آن و تنزل شـاخص امید و اعتماد اجتماعی برداشـته شـود؟
وی تاکیـد کـرد: نحـوه مواجهـه با تغییرات اجتماعی جدید، می تواند به شـکل گیری کانـون های مقاومتی 

جدیـد بیانجامد که در محاسـبات مربوطـه نباید از آن غفلت کرد و بـه آن بها نداد.
مـولاوردی در ادامـه بـه راهکارهـای عبـور از شـرایط فعلی اشـاره کـرد و گفـت: جلب مشـارکت گروههای 
مختلـف اجتماعـی، نهادهـای مدنـی و گروههای مرجع در تصمیم گیـری ها و اعطای فرصت و قدرت بخشـی 
بـه آنهـا در اقنـاع و همـراه کردن مردم و ایجـاد اجماع و وفاق حداکثری، منجر به یکسـان سـازی منافع - و نه 

یکسـان سـازی ذائقـه ها و سـلایق شـده -و جامعـه را از افتـادن در دام تجزیه و فروپاشـی می رهاند.
وی بـا اشـاره بـه برخـی تخریب ها علیه دولت در شـرایط کنونی گفت: همنوا شـدن بـا صداهایی که خارج 
از مرزهـا بـر طبـل ناامیـدی مـردم و ناکارآمـدی دولت می کوبنـد و تلاش بـرای تلقین پدیده »بـی دولتی« یا 
القـای پدیـده »چنـد دولتی« و یا به رخ کشـیدن قدرت پدیـده »دولت پنهان«، نیز از عواملی اسـت که در این 

شـرایط عرصـه را بر تحقـق آزادی های اجتماعی و حقوق شـهروندی تنـگ تر می کند.
مـولاوردی ادامـه داد: اگـر واقـع بیـن باشـیم مـی پذیریـم کـه در دهـه اول انقـلاب یکپارچگـی ارزشـی و 
ایدئولوژیک بدون کمترین مقاومتی به کشـور انسـجام و قوام می بخشـید، اما امروز انسـجام و همبسـتگی ملی 
در گروی به رسـمیت شـناختن تکثر، رواداری و گشـایش ها و انبسـاط ها و نشـاط های سیاسـی و اجتماعی و 

فرهنگـی اسـت؛ توجـه بـه بعـد نرم امنیـت و افق گشـایی که دیر یـا زود باید در دسـتور قـرار گیرد.

شهیندخت مولاوردی:

اکنون وقت دوقطبی کردن جامعه نیست 



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۴۷۸۱ غرر الحكم : ج ۳ ص ۳۷۱ ح

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: ۳290۳209 - ۳2906۱60 صندوق پستی: ۳۷۱۸5/۴۴95 

نشانی:قم ، بلوار شهید صدوقی،  کوچه 2۱ممیز یک،  پلاک ۴۷ 

اذان صبح:4/29 طلوع آفتاب: 6/08 اذان ظهر: 13/12  اذان مغرب: 20/37

ب(
زتا

رو
( ۳

ری
شه

هم
پ:  

چا
02

۱ -
 ۴۴

5۴
50

۷6
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

دوستى به خاطر خدا ، دشمنى به خاطر 
خدا ، و مهرورزى و كین ورزى به خاطر 

خدا ، كانون خوبى هاست

یکشنبه - 30 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4846

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم با اشاره به طرح پارک 
۱۰۰۰ هکتاری گفت: این طرح از سال 
۹۵ به پیشنهاد سازمان پارک ها و فضای 
سبز در دستور کار شهرداری قرارگرفته و 
یک شورای عالی نیز برای آن تشکیل شده 
است. پیام جوادیان روز شنبه در جمع 
از  طرح  این  اظهارداشت   خبرنگاران: 
میدان مفید آغاز و تا بوستان کوهسار و 
خیابان ظهور و پشت کوه دوبرادران امتداد 

خواهد داشت.
جوادیان افزود: در سه سال گذشته 
۵۷ میلیارد تومان اعتبار برای این طرح 
اختصاص پیداکرده است، لکه های بوستان 
کوثر این طرح ۷۵ درصد، باغ پرندگان ۸۰ 
درصد، بوستان خضر ۴۰ درصد، بوستان 
شهدای گمنام ۹۵ درصد و بوستان زائر 

نیز ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم ادامه داد: سال گذشته 
۶ پیمانکار برای اجرای عملیات عمرانی 
این بوستان ۱۰۰۰ هکتاری انتخاب اما 
به دلیل نوسانات نرخ ارز قرارداد آن ها 
ملغی شد.وی اضافه کرد: بوستان ۱۰۰۰ 
هکتاری قم در ۴ سال آینده به صورت 
کامل تکمیل و به بهره برداری خواهد 
رسید و تاکنون در ۸۰۰ هکتار از این 

بوستان کاشت درخت انجام گرفته است.
جوادیان با اشاره به فقر مراکز توریستی 
و تفرجگاهی در قم بیان کرد: بهره برداری 
گردشگری  مبحث  به  بوستان  این  از 
شهری و مباحث توریستی کمک شایانی 

می کند.

* قم؛ چهارمین کلان شهر کشور 
ازنظر توسعه یافتگی فضای سبز 

وی دربخش دیگری ازسخنان خود 
گفت: سرانه فضای سبز شهری قم در 
سال ۹۴ به ازای هر تن ۳ مترمربع بوده 
که در پایان سال ۹۷ به بیش از ۴ و نیم 

مترمربع افزایش پیداکرده است.
وی اضافه کرد: همچنین سرانه فضای 
سبز جنگلی قم نیز از ۱۲ مترمربع در 
سال ۹۴ به ۱۵ مترمربع در پایان سال ۹۷ 

رشد یافته است.
 ۲۷۲  ،۹۴ سال  تا  کرد:  بیان  وی 
بوستان شهری در قم وجود داشت که 
این میزان با احداث ۸۳ بوستان جدید در 
۴ سال گذشته به ۳۵۵ بوستان و پارک 

شهری افزایش پیداکرده است.
این ۸۳  احداث  با  کرد:  اضافه  وی 
بوستان شهری درمجموع یک میلیون و 
۲۳۸ هزار مترمربع به سرانه های سبز شهر 

قم افزوده شده است.
جوادیان بیان کرد: کل مساحت فضای 
سبز قم، ۲۴ میلیون و ۲۱۰ مترمربع بوده 
که ازنظر مساحت ،۲ هزار و ۴۲۱ هکتار را 

شامل می شود.
 ۱۸ بالغ بر  قم  شهر  در  افزود:  وی 
میلیون و ۷۴۰ هزار مترمربع کمربند سبز 
و بوستان های جنگلی و بیش از ۵ میلیون 
مترمربع نیز فضای سبز در حریم شهری 

وجود دارد.
وی یادآور شد: از سال ۹۴ تا پایان 
سال ۹۷، بیش از ۵ میلیون و ۳۰۰ هزار 
مترمربع توسعه فضای سبز جنگلی در 

شهر قم اجراشده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  سبز 
درصورتی که توسعه فضای سبز در شهر 
قم صورت نگیرد به دلیل روند تصاعدی 
مهاجرت و افزایش جمعیت، ممکن است 
سرانه فضای سبز در سال های آینده منفی 
شود.وی با اشاره به وضعیت سرانه های 
کلان شهرهای  با  مقایسه  در  قم  سبز 
دیگر کشور خاطرنشان کرد: شهر قم 
کشور  کلان شهر  چهارمین  درمجموع 

ازنظر توسعه یافتگی فضای سبز است.
وی با تأکید بر نابودی باغ های قدیمی 
قم گفت: در محدوده و حریم شهر فقط 
۱۳۷ هکتار باغ از ۱۲ هزار هکتار سابق 
باقی مانده است و تمام این ۱۳۷ هکتار 

شناسنامه دار شده است.
جوادیان بیان کرد: درصورتی که فردی 
به دلیل احداث واحدهای مسکونی به 
اقدام کند  باغ ها و درختان  خشکاندن 
شهرداری می تواند نسبت به توقیف اراضی 
وارد عمل شود که ۴ پرونده در این رابطه 

تشکیل شده است.
وی اظهار کرد: از ابتدای تابستان تا 
پایان شهریورماه به دلیل گرمای شدید 
هیچ کاشت گونه های گیاهی در شهر قم 

صورت نمی گیرد.
* ۲۱۵ هزار گلدان در معابر قم 

کاشته می شود
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
اظهار کرد: بیش از ۹۰ درصد ازگل هایی 
که در سطح معابر شهر کاشته می شود در 
داخل شهر قم با تعامل بخش خصوصی 

تولید می شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم ادامه داد: ۲۱۵ هزار 
گلدان گل در فضل پاییز در فضای سبز 
شهر و در سطح معابر و میدان های قم 

کاشته می شود.
برای  موضوعی  بوستان های   *
کاشت درختان مثمر احداث می شود

وی همچنین تصریح کرد: کاشت 
درختان مثمر به دلیل مسائل مربوط به 
سم پاشی، مشکلات راهنمایی و رانندگی و 
آلایندگی های صنعتی در حریم شهر جایز 

نبوده و اقدامی کاملًا غیرحرفه ای است.
کاشت  برای  کرد:  اضافه  جوادیان 
درختان میوه پارک های موضوعی مانند 
بوستان ولایت به صورت متراکم در نظر 

گرفته شده است.
وی در بخش پایانی سخنان خود نیز 
تاکید کرد: به غیراز منطقه دو شهر در 
تمام مناطق شهری قم بوستان های ویژه 
بانوان در حال احداث بوده و یا فعال است. 
بوستان نرگس به مساحت ۱۲ هکتار 

بوستان اصلی ویژه بانوان قم است.
وی اضافه کرد: در منطقه ۲ نیز ۲ 
در  بانوان  بوستان  احداث  برای  عرصه 
نظر گرفته شده است. مدیریت و اجرای 
برنامه های فرهنگی در بوستان بانوان با 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم 

خواهد بود.
جمعی از خبرنگاران قم امروز از پروژه 
بوستان  شهرداری،  ثانویه  تصفیه خانه 
و  پرندگان  باغ  جوان،  بوستان  ولایت، 
همچنین بوستان ۴۰۰ هکتاری حاشیه 

بلوار آیت الله مرجعیت بازدید کردند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

پارک هزار هکتاری قم تا ۴ سال آینده تکمیل می شود

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: 
استفاده غیرمجاز از برق، تراکم جمعیت و سرقت سیم ها 
بیشترین عامل خاموشی در مناطقی از جمله نیروگاه قم 

است. 
با  گو  و  گفت  در  شنبه  روز  پنجه  آهنین  مهدی 
خبرنگاران، افزود: بیشترین فیوزسوزی و ترانس سوزی 
در منطقه نیروگاه قم رخ می دهد و همین مسائل باعث 

خاموشی هایی در این منطقه شده است.
وی با بیان اینکه ۹۰ ترانس برق در منطقه ۲ و ۶ 
قم نصب است، تاکید کرد: امسال به دلیل رعایت الگوی 
مصرف، خاموشی با برنامه در قم نداریم و خاموشی های 
موردی نیز ناشی از حوادث، سرویس و تعمیر تجهیزات 
ماه  یک  تا  کرد:  امیدواری  ابراز  است.وی  برق  شرکت 
آینده، مصرف مشترکان در محدوده الگوی مصرف باشد 
و خاموشی در استان اعمال نشود.آهنین پنجه با اشاره به 
اینکه قم بین هشت تا ۱۰ درصد مصرف برق منطقه ای 
تهران را دارد، گفت: پارسال مدیریت اضطراری بار در اختیار 
برق های منطقه ای بود و مقداری بیش از سهیمه ای که 

باید خاموشی اعمال می شد، در قم اعمال شد.
وی خاطرنشان کرد: از اوایل مهرماه امسال در راستای 
صرفه جویی و اقتصاد مقاومتی قبض کاغذی برای مشترکان 

چاپ نخواهد شد.
وی بیان کرد: بیش از ۱۱۰ هزار لامپ در سطح معابر 
استان نصب است که به مرور زمان لامپ های کم مصرف 

جایگزین این لامپ هامی شود.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم افزود: از ابتدای 
سال گذشته تا تیرماه امسال، ۷۷ میلیون کیلووات ساعت 
مصرف برق روشنایی معابر ثبت شد و امسال به دلیل نصب 
لامپ های ال ای دی و اس ام دی این میزان به ۶۲ میلیون 

کیلووات ساعت کاهش یافته است.

وی گفت: امسال برای مدیریت پیک بار اقدام به سرمایه 
گذاری و افزایش ظرفیت و تاسیسات مورد نیاز پست ها 
و شبکه های برق، اجرای برنامه های مدیریت مصرف و 

توسعه زیرساخت های مرکز فوریت های برق نمودیم.
به گفته وی، بهره برداری از چهار دستگاه پست فوق 
توزیع با ظرفیت ۲۲۰ مگاولت آمپر، ۱۸ دستگاه فیدر فشار 
متوسط، انتقال ۵۷ مگاوات بار از پست های فوق توزیع به 
پست های مجاور و جدید از دیگر اقدام ها برای تقویت تولید 

و توزیع برق در قم بوده است.
آهنین پنجه افزود: احداث ۵۴ کیلومتر شبکه فشار 
قوی، ۹۶ کیلومتر شبکه فشار متوسط، ۲۰۶ پست عمومی 
و ایجاد ۱۷ هزار اشترک جدید از دیگر اقدام های شرکت 

برق قم در سال گذشته است.
وی بیان کرد: سال گذشته کمتر از سه هزار میلیارد 
ریال وجه قبوض برق از مردم استان دریافت شد و ارزش 
های طرح های اجرا شده در بخش تولید برق نیز به همین 

میزان بوده است.
وی در ادامه با بیان اینکه حدود ۵۶۰ هزار مشترک 
برق در استان قم وجود دارد، گفت: پیک بار پارسال ۷۷۵ 
مگاوات بود و بالاترین پیک امسال تاکنون مربوط به ۲۶ 

خردادماه با ۸۳۰ مگاوات بوده است.
آهنین پنجه افزود: بیش از هفت هزار و ۲۰۰ دستگاه 
ترانسفورماتور با ظرفیت یک هزار و ۷۰۰ مگاوات آمپر، چهار 
هزار و ۴۱ کیلومتر شبکه فشار متوسط و حدود سه هزار 
و ۸۰۰ کیلومتر شبکه فشار ضعیف بخش توزیع استان قم 

را تعذیه می کند.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته سه هزار و ۳۶۴ 
میلیون کیلووات ساعت انرژی برق در قم مصرف شده 
است، اضافه کرد: حدود ۸۰ درصد مشترکان خانگی، ۳.۳ 
درصد عمومی، ۰.۶۹ کشاورزی، ۱.۱۴ صنعتی، روشنایی 

معابر ۰.۴۳ و سایر مصارف نیز ۱۳.۵۹ درصد می باشد.
وی با بیان اینکه حدود ۱۲ مگاوات تولید برق قم از 
نیروگاه های خورشیدی است، ادامه داد: سرانه مصرفه 
خانگی در سال ۹۱، ۲ هزار و ۲۶۳ کیلووات بوده که در سال 
۹۷ به ۲ هزار و ۷۲۶ کیلووات افزایش یافته است که درصد 
بالایی از این مساله به دلیل نصب کولرهای گازی می باشد.
* ۱۵ مزرعه بیت کوین در قم شناسایی شده 

است
مدیر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم نیز 
در این جلسه گفت: استخراج ارز دیجیتال به دلیل مصرف 
بالای برق به معضلی تبدیل شده است و تاکنون حدود ۱۵ 

مزرعه بیت کوین در این استان شناسایی شده است.
داوود سلیمانیان افزود: مشترکانی که اقدام به استخراج 
ارز دیجیتال نمایند، علاوه بر اخطار و قطع برق، دستگاه 

های آنها نیز ضبط می شود.
وی در ادامه گفت: امسال با حدود سه هزار و ۱۰۰ 
مشترک صنعتی و کشاورزی قرارداد منعقد شد تا در 
ساعات پیک مصرف نسبت به کاهش در مصارف صنعتی و 

خاموش کردن چاه های آب اقدام کنند.
وی ادامه داد: از مشترکان اداری و عمومی نیز درخواست 
شده تا از ساعت ۱۱ تا ۱۵ کاهش مصرف داشته باشند و در 

ساعات پیک از دیزل ژنراتور استفاده کنند.
به گفته سلیمانیان، ساعت پیک مصرف برق در تابستان 
از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور در نظر گرفته می شود که از 

ساعت ۱۲ تا ۱۷ و سه ساعت پس از غروب آفتاب است.
وی همچنین با اشاره به نحوه کار کنتورهای خانگی، 
گفت: کنتورهای دیجیتال سه تعرفه ای است، از ساعت 
۱۱ شب تا هفت صبح کم کاری، از هفت صبح تا هفت 
شب میان باری و هفت شب تا ۱۱ شب پرباری محسوب 

می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم مطرخ کرد

استفاده غیرمجاز از برق و تراکم جمعیت بیشترین عامل خاموشی 

نامحـرمانه

دریـچه

حـوادث

معاون احمدی نژاد سکته مغزی کرد؟
عبدالرضا داوری مشاور رسانه ای محمد احمدی نژاد خبر سکته مغزی بقایی را تایید کرد. عبدالرضا 
داوری از نزدیکان احمدی نژاد در توئیتی درباره سکته مغزی حمید بقایی نوشت: تایید خبر سکته مغزی 
آقای حمید بقایی از سوی وکیل ایشان. در هیمن رابطه مهران عبدالله پور، وکیل مدافع بقایی در گفتگو با 
ایلنا، دررابطه با اخبار منتشر شده درباره سکته مغزی بقایی در زندان گفت: بله، با پیگیری هایی مشخص 
شد که کردیم تقریبا ۲۰ روز قبل در زندان دچار این عارضه شده بودند. وکیل مدافع بقایی گفت: تا 
تصویب شود که ایشان به مرخصی بیایند ۱۵ روز طول کشید. هفته پیش مرخصی دادند و پیگیری 
کردیم و دیدیم که ایشان سکته کرده اند. عبدالله پور در پاسخ به این سوال که الان وضعیت آقای بقایی 
چگونه است؟، گفت: الان مشغول درمان هستند و باید معالجه شوند. وی در پاسخ به این سوال که مدت 
معالجه بقایی چقدر زمان می برد و آیا بعد از معالجه باید به زندان برگردد؟، گفت: الان که ایشان وضعیت 
پزشکی شان این گونه است باید ببینیم معالجه شان چه شود. چراکه فقط بحث سکته مغزی نیست بلکه 

به خاطر عوارض دیگری هم این لخته خون ایجاد شده است. 

سفر ایرانی ها به خارج ۶ درصد کمتر شد
سفر ایرانی ها به خارج از کشور در سه ماه نخست امسال حدود ۶.۵ درصد کمتر از سال قبل شده 
است. در مقابل ورود اتباع و گردشگران خارجی به ایران حدود ۴۰ درصد بیشتر از مدت زمان مشابه 
سال گذشته بوده است. آمار سفر های ورودی و خروجی در سه ماه نخست سال ۱۳۹۸ که، ولی تیموری 
.ـ در اختیار این خبرگزاری  .ـ معاون گردشگری سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قرار داده است، از تدوام ریزش آمار سفر ایرانی ها به خارج از کشور، حکایت دارد که جریان آن با افزایش 
نرخ عوارض خروجی، ارز و بلیت هواپیما از سال ۱۳۹۶ آغاز شده است. مجموع سفر ایرانی ها به خارج 
از کشور در سه ماه نخست فروردین، اردیبهشت و خرداد ۱۳۹۸ بالغ بر یک میلیون و ۷۵۹ هزار و ۷۴۹ 
نفر بوده که نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، دامنه تغییرات آن منفی ۶.۵۲ درصد شده است. 

در سه ماه نخست سال ۹۷ یک میلیون و ۸۸۲ هزار و ۴۱۴ ایرانی به خارج از کشور سفر کرده بودند.

تهران رکورد ٣٠ساله مصرف آب را شکست!
معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: مصرف روزانه ۳ میلیون و ۶۸۰ هزار مترمکعب مصرف آب برای 
تهران یک تهدید به شمار می رود. مسئولان می گویند که در تهران هر آنچه می توانستیم از اطراف آب 
بیاوریم، آورده ایم و دیگر راهی جز بهینه مصرف کردن وجود ندارد. بیش از ۲۲۰ شهر ایران در تنش آبی 
به سر می برند و مدیریت عرضه و تقاضا در این شهر ها به طور جد در دستور کار قرار دارد. کرمان و کرج 
در وضعیت بحرانی قرار دارند. برنامه جیره بندی آب برای سال جاری وجود ندارد، اما افت فشار شبکه 
برای مدیریت و جلوگیری از قطعی، در حال انجام است. هر فرد در شبانه روز باید ۱۵۰ لیتر آب مصرف 

کند، اما سرانه مصرف در شهر هایی نظیر تهران به ۲۵۰ لیتر در روز نیز می رسد.

تکذیب حمله مسلحانه به امام جمعه گرمسار
فرمانده انتظامی گرمسار حمله به امام جمعه گرمسار را تکذیب کرد. به گزارش معاونت اجتماعی 
نیروی انتظامی استان سمنان، محمد فوادیان ضمن تکذیب این خبر، اظهار کرد: در ماه های اخیر هیچ 
گونه مورد خاص امنیتی به خصوص درگیری ماموران پلیس با مجرمان و... رخ نداده است. فرمانده 
انتظامی گرمسار از شرایط امنیتی مطلوب این شهر خبرداد و گفت: خبر مجروح شدن امام جمعه این 
شهر کذب است. حجت الاسلام سید "علیرضا آرامی" امام جمعه گرمسار نیز با تکذیب این خبر، از 
سلامتی کامل خود خبر داد و گفت: این خبر از بیخ و بن دروغ بوده و این اقدام و انتشار اخبار کذب در 

فضای مجازی، مصداق بارز بی تقوایی است.

۴٠ درصد عطاری ها غیرمجازند 
مدیر کل امور فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو با اشاره به نحوه ساماندهی 
فروش دارو های گیاهی در داروخانه ها و عطاری ها، گفت: حدود ۶۰ درصد از عطاری های موجود در 
سطح عرضه در صنف مربوطه ثبت نام شدند و ۴۰ درصدشان عطاری های غیرمجازند؛ بنابراین در 
بهترین حالت می توانیم عطاری هایی را مورد نظارت قرار دهیم که در صنف ثبت شده اند.دکتر مهناز 
خانوی درباره وضعیت عرضه دارو های طبیعی در کشور، گفت: اساسا دارو های طبیعی فقط و فقط باید 
از داروخانه تامین شوند؛ بنابراین تنها محل رسمی عرضه ای که اجازه فروش هر داروی گیاهی، داروی 

سنتی و مکمل تغذیه ای که واجد مجوز از اداره کل فرآورده های طبیعی باشد، داروخانه است.

آشنا: ظریف بیشتر از ترامپ قدرت تصمیم گیری دارد
مشاور رئیس جمهور خاطرنشان کرد: ظریف بیشتر از رئیس جمهور آمریکا از قدرت تصمیم گیری 
برخوردار است. حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور در واکنش به اظهارات یک مقام رسمی دولت 
ایالات متحده آمریکا درباره کم بودن قدرت تصمیم گیری وزیر امور خارجه کشورمان در حساب کاربری 
خود در توئیتر نوشت: »واضح است که ظریف بیشتر از رئیس جمهور امریکا از قدرت تصمیم گیری 
برخوردار است؛ زیرا ایران هنوز چیزی را که او امضا کرده، اجرا می کند و امریکا چیزی را که رئیس 

جمهورش امضا کرده، نقض می کند«.

»آیت الله جنتی« چگونه تایید صلاحیت می شود؟ 
شاید برای خیلی ها سوال باشد که شورای نگهبان چطور صلاحیت اعضای خودش برای انتخابات را 
تایید می کند. مثلا صلاحیت آیت الله یزدی یا آیت الله جنتی، از اعضای شورای نگهبان که در انتخابات 
مجلس خبرگان شرکت می کنند چگونه ارزیابی می شود. عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان 
در گفت وگو با اعتمادآنلاین به این سوال اینطور پاسخ داد: صلاحیت این افراد در جلسه شورای نگهبان 

و بدون حضور خودشان بررسی می شود.

تمجید محمود صادقی از سپاه؛ دست مریزاد
نماینده اصلاح طلب مجلس از اقدام سپاه در رصد ناو آمریکایی باکسر تمجید کرد.محمود صادقی 
نماینده اصلاح طلب تهران در مجلس، در توئیتی از اقدام سپاه در رصد ناو آمریکایی باکسر تمجید 
کرد. صادقی با انتشار خبر تصویربرداری پهپاد ایران از این ناو آمریکایی نوشت: دست مریزاد پاسداران 

افتخارآفرین وطن!

یادداشت های شهر سیل زده/۴۷
محمد خامه یار

مردم از برخی بی تدبیری ها رنجیده خاطرند و حرف ها و ناگفته های زیادی دارند و دلشان می 
خواهد، صدایشان به گوش مسئولان برسد تا شاید دوباره شاهد بروز چنین حوادث تلخی نباشند. مردم 
از هوش و ذکاوت خوب و بالایی برخوردارند و وقتی نگاهشان به افراد غیر بومی یا مسئولی می افتد 
دوست دارند پاسخ سوال هایشان را به صورت شفاف دریافت کنند. ذهن آنان برای بروز حادثه درگیر 

چرایی آن می شود و به دنبال دریافت پاسخ منطقی و شفاف است.
وقتی روی پل تخریب شده شهر می ایستم و اطراف را تماشا می کنم برخی جوانان شهر اطرافم 
حلقه می زنند و می گویند: حاج آقا مگر ما نمی گوییم علم پیشرفت کرده و تکنولژی حرف اولو تو دنیا 
می زنه این پل هم بر اساس علم روز ساخته شده پس چرا اصولی ساخته نشده و تخریب شد؟ مگر صد 
سال پیش سیمان و مصالحی که امروز وجود داره وجود داشت که می بینیم پل های قدیمی تکان نمی 

خورد ولی پل های امروزی همه از بین رفته. کی باید نظارت داشته باشه...
یاد قصه و خاطره ای از  زلزله ورزقان در آذربایجان شرقی می افتم که خطاب به اطرافیان می گویم: 
به چند تا از بر و بچه های عکاس گفته بودم به جای عکس های گزارشی چند عکس فنی و تخصصی 
برای علت یابی از سازه های ضعیف ساختمان ها، از  تیر آهن های نه چندان قوی و ستون های بتنی 
غیر استاندارد تهیه کنند و به دانشگاه های معماری و مهندسی ارائه دهند تا با عبرت آموزی از آن بتوان 

از بروز چنین حوادثی پیشگیری کرد...
حرف هایم هنوز تمام نشده است که یکی از اهالی شهر می گوید: شاید هم اگر از کار دزدی نمی 
شد این اتفاق نمی افتاد...یکی هم می گوید: سپردن کار به آدم های ناتوان و غیر متخصص و باند بازی 

نتیجه اش همین می شود که می بینیم.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 3 تن و ۵۷0 کیلوگرم مواد مخدر در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف بیش از ۳ تن و ۵۷۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر و انهدام ۱۱ باند 

قاچاق طی سال جاری در قم خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی با اشاره به عملکرد فرماندهی انتظامی استان در زمینه کشف مواد مخدر 
و مقابله با سوداگران مرگ در سال جاری، اظهار داشت: از ابتدای امسال با اقدامات ویژه صورت گرفته 

توسط ماموران این فرماندهی بیش از ۳ تن و ۵۷۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر در قم کشف شده است.
وی گفت: در مجموع کشفیات انواع مواد افیونی، تریاک با ۳ تن و ۱۲ کیلوگرم، حشیش با ۲۷۶ 
کیلوگرم، مرفین با ۲۰۵ کیلوگرم و هروئین ۲۰ کیلوگرم به ترتیب بیشترین سهم را به خود اختصاص 
داده اند.این مقام مسئول با اشاره به انهدام ۱۱ باند قاچاق تهیه و توزیع مواد مخدر، افزود: در مدت مذکور 
۹۵ نفر قاچاقچی مواد مخدر در قم دستگیر شده اند.فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به عزم جدی 
پلیس در برخورد با خرده فروشان ومعتادان متجاهر، بر اجرای طرح پاکسازی نقاط آلوده و مقابله با توزیع 
کنندگان و خرده فروشان مواد مخدر و همچنین جمع آوری معتادان متجاهر در سطح استان تاکید 
کرد.سردار آقاخانی گفت: لازم است شهروندان ضمن رعایت نکات ایمنی در پیشگیری از جرایم، هرگونه 
اطلاع از خرید و فروش مواد مخدر را سریعاً از طریق شماره تلفن ۲۱۸۲۵۵۱۵ ستاد خبری پلیس 

مبارزه با مواد مخدر استان و یا شماره تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.
فرمانده انتظامی استان قم ضمن قدردانی از همکاری مطلوب شهروندان با خدمتگزاران خود در 
نیروی انتظامی در شناسایی، کشف جرایم و دستگیری مجرمان، گفت: با توجه به حضور و اشرافیت 
پلیس در استان و افزایش ضریب هوشیاری و تجارب این نیرو در شناسایی و کشف جرایم، قطعاً مجرمان 

و متهمان در امان نخواهند بود و با قاطعیت با آن ها برخورد می شود.

استاندار قم با بیان اینکه دانشگاه ها 
پشتوانه ایده پردازی و تصمیم سازی برای 
دولت هستند،  بیان کرد: باید در جلسات 
دانشگاهی  نظران  صاحب  از  تخصصی 

استفاده شود. 
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه 
کارگروه مدیریت اقتصاد و سرمایه گذاری 
استان قم طی سخنانی با اشاره به تاسیس 
ها،  دانشگاه  و  استانداری  ارتباط  دفتر 
اهتمام جدی برای بهره گیری از ظرفیت 
های نخبگان دانشگاهی در امور اجرایی را 
ضروری دانست و گفت: مصوب گردیده 
است که آیین نامه ارتباط با دانشگاه ها 

توسط خود دانشگاهیان نگاشته شود.
استاندار قم تشکیل ۹ کارگروه تخصصی 
در دفتر ارتباط با دانشگاه ها را مورد توجه 
قرار داد و افزود: گفتگوها و مصوبات جلسات 
باید  نتیجه  حصول  تا  ها  کارگروه  این 
پیگیری شود.وی همچنین کار کارشناسی 

و مطالعاتی را در طرح برنامه های مدیران 
و پروژه های پیشنهادی ضرورری دانست 
و با اشاره به ظرفیت اساتید دانشگاهی 
برای تصمیم سازی در مسیر توسعه استان 
تصریح کرد: در جلسات ستادی هیچ نظر 

بدون پشتوانه کارشناسی را نمی پذیریم.
مجمع  تشکیل  همچنین  سرمست 

مشورتی توسعه استان را در دستور کار 
مشورت  به  کرد:  خاطرنشان  و  دانست 
گروهی معتقد هستیم و تحقق این امر 
را مستلزم تشکیل کارگروه های ویژه در 
سیاسی،  جمله  از  مختلف  های  بخش 

اجتماعی، عمرانی و اقتصادی می دانیم.
استاندار قم در ادامه جنبه ی بین المللی 

قم را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
از ظرفیت دانشگاه ها در تقویت بعد بین 
المللی استان استقبال و حمایت می کنیم.

وی با اشاره به طرح "هر دانشگاه یک 
پروژه" گفت: اگر هر استاد دانشگاهی تنها به 
یک مسئله از مشکلات استان تمرکز کند، 
گام مهمی در راستای حرکت رو به جلوی 
دولت در استان قم و رفع موانع پروژه های 

نیمه تمام برداشته خواهد شد.
علمی  نیازهای  رفع  بر  تاکید  با  وی 
پژوهشی بومی استان قم توسط دانشگاه 
ها گفت: بایستی با تقویت ارتباط صنعت 
و دانشگاه، نیازهای واحدهای صنعتی در 

بخش تحقیق و توسعه را مرتفع نمود.
برگزاری  برای  ها  ریزی  برنامه  وی 
همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق 
تولید را نیز مورد توجه قرار داد و خاطرنشان 
کرد: نشست های تخصصی با مشارکت 

دانشگاه ها برای این همایش برگزار شود.

استاندار قم:

دانشگاه ها پشتوانه ایده پردازی و تصمیم سازی برای دولت هستند 

تحصیل  فرزندان مسئولان درمدارس لاکچری کاریکاتور

محمدعلى رجبى

عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی:

افزایش نشاط اجتماعی در جلوگیری
 از ناهنجاری ها مؤثر است

عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: به نظر می رسد آنچه تا 
به  حال در برخی شهرها شاهد بودیم که سبب نگرانی و دلخوری متدینین 
شده،  به دلیل فراهم نکردن زیرساخت های لازم فرهنگی بوده که موجب 

شده تا بعضی از اتفاقاتی که می شد شاهد آن نباشیم رقم بخورد.
احمد امیرآبادی با اشاره به اینکه نشاط اجتماعی در کاهش آسیب های 
اجتماعی و جلوگیری از ناهنجاری ها بسیار مؤثر است، اظهار داشت: 
شهرداری کار خوبی را شروع کرده و تازه ابتدای راه هستند اما باید با 
برنامه و جدیت دنبال کنند.عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه ما مسئولان باید زیرساخت های فرهنگی شهر را آماده کنیم تا 
مردم در برنامه های نشاط اجتماعی حضور پیدا کنند، تصریح کرد: وقتی 
برنامه ای با حفظ ارزش ها برگزار شود، مردم قطعاً استقبال خواهند کرد.

امیرآبادی توضیح داد: به نظر می رسد آنچه تا به  حال در برخی شهرها 
شاهد بودیم که موجب نگرانی و دلخوری متدینین شده،  به دلیل فراهم 
نکردن زیرساخت های لازم در این زمینه بوده و سبب شده تا بعضی از 
اتفاقاتی که می شد شاهد آن نباشیم رقم بخورد.وی خاطرنشان کرد: وقتی 
ما یک زمینه با یک محتوای خوبی را به وجود می آوریم، قطعاً مردم هم 
علاقه مند می شوند و آن هایی که نگرانی دارند نیز حضور پیدا می کنند و 
به نظر می رسد برنامه های شهرداری قم برنامه های خوبی باشد.عضو هیئت  
رئیسه مجلس شورای اسلامی از نشاط اجتماعی به عنوان عامل مؤثر در 
کاهش آسیب های اجتماعی یاد کرد و افزود: قطعاً شادی و نشاط اجتماعی 
در جلوگیری از ناهنجاری ها و ایجاد زمینه مناسب برای فرهنگ سازی و 

رفتار خوب مؤثر است.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم :

شهرداری پیگیر وصول ردیف  های 
قانونی واحدهای آلاینده باشد

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: 
به موجب تبصره یک ماده ۳۸ قانون مالیات بر ارزش افزوده، واحدهای 
تولیدی آلاینده محیط زیست که استانداردها و ضوابط محیط زیست را 
رعایت نمی کنند طبق تشخیص سازمان محیط زیست باید یک درصد 
میزان فروش اعلامی خود را به عنوان عوارض آلایندگی محیط زیست 

به شهرداری ها پرداخت کنند و شهرداری باید پیگیر تحقق این امر باشد.
مجید اخوان با اشاره به ردیف آلایندگی محیط زیست در قانون مالیات 
ارزش افزوده، اظهار کرد: به موجب تبصره یک ماده ۳۸ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده، واحدهای تولیدی آلاینده محیط زیست که استانداردها و 
ضوابط محیط زیست را رعایت نمی کنند طبق تشخیص سازمان محیط 
زیست باید یک درصد میزان فروش اعلامی خود را به عنوان عوارض 
آلایندگی محیط زیست به شهرداری ها پرداخت کنند.رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در سنوات قبل مبلغی 
ذیل این ردیف در وصولی های شهرداری قم لحاظ می شده است، اما در 
سال ۱۳۹۷ هیچ دریافتی از این ردیف وصول نشده است، با توجه به 
اینکه مرجع تشخیص این ردیف سازمان محیط زیست است توقع است 
تا اقدامات لازم در خصوص اخذ و واریز این مبلغ واریز آن صورت پذیرد.

اخوان افزود: شهرداری نیز باید پیگیر این مهم باشد تا ردیف های قانونی 
وصولی محقق گردد، البته مطلوب ما این است که روزی شاهد هوای پاک 
و بدون آلایندگی باشیم اما در حال حاضر و در وضعیت موجود و در شرایط 
اقتصادی فعلی تأمین این ردیف های وصولی است که موجب ارائه خدمت و 

اتمام پروژه های شهری می شود.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

بوستان ویژه دوچرخه سواری در قم 
احداث می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: به منظور فرهنگ سازی 
استفاده از دوچرخه بوستان ویژه دوچرخه سواری در شهر قم احداث 
می شود.عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت کاهش استفاده از خودروهای 
شخصی در سطح شهر، اظهار داشت: امروز نیازمند فرهنگ سازی برای 
استفاده از دوچرخه به صورت گسترده در سطح شهر بوده و باید با ایجاد 

زیرساخت های مناسب به سمت این فرهنگ حرکت کنیم.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم آغاز فرهنگ سازی برای 
استفاده از دوچرخه را از دانش آموزان و کارمندان دولت دانست و خاطرنشان 
کرد: برای فرهنگ سازی در این حوزه به کارگیری مکانیزم های تشویقی برای 

کارمندان دولت و دانش آموزان به منظور استفاده از دوچرخه لازم است.
ذاکریان زیرساخت های لازم در استفاده از دوچرخه را تشریح کرد: 
نیازمند طراحی مسیرهای ویژه دوچرخه سواری درجه یک، درجه دو و درجه 
سه در سطح شهر هستیم و طرح تأیید ایمنی دوچرخه، تأسیس ایستگاه 
دوچرخه، قرار دادن دوچرخه اشتراکی و همچنین در نظر گرفتن پارکینگ 
دوچرخه در دست بررسی قرار دارد.وی از اتمام طراحی بوستان ویژه 
دوچرخه سواری در شهر قم خبر داد و تصریح کرد: این بوستان به صورت 
کاملًا تخصصی ویژه استفاده دوچرخه طراحی شده و نمونه آن در کشور 

وجود ندارد.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای شهر قم :

احداث پیست موتورسواری در قم 
یک ضرورت است

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم 
با بیان اینکه احداث یک پیست موتورسواری برای قم یک ضرورت است، 
اظهار کرد: از سرمایه گذارانی که در این زمینه یک برنامه کامل و راهبردی 

برای ساخت، احداث، بهره برداری داشته باشند، استقبال می کنیم.
ابراز آگاهی و احساس ضرورتِ ساخت یک پیست از نکته بیاناتی بود 
که سید مجتبی سبحانی ثابت به آن اشاره داشت و ادامه داد: سالیان سال 
است به آن آگاه هستیم اما چگونگی احداث بهره برداری آن بسیار حائز 
اهمیت است. به عنوان مثال اینکه در کدام نقطه از قم ساخته شود و چگونه 
مدیریت شود.سبحانی ثابت بیان داشت: ما در این زمینه نیازمند یک اجماع 
هستیم تا همه ارگان ها، نهادها و سازمان ها به یک اندازه سهم خود را برای 
مدیریت فکری، معنوی و حمایتی را اعلام کنند. در این صورت است که 
می توانیم فضایی مناسب را برای احداث پیست در نظر بگیریم که در این 
راستا جامعیت بسیار مهم است و باید با اتفاق نظر مسئولان انجام گیرد.روح 
الله امراللهی رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم 
با بیان اینکه از دیدگاه من جوانان قم بی شک مانند جوانان دیگر شهرها به 
فضاهای این چنینی نیاز دارند و باید نیاز آنها جدی گرفته شود، گفت: از نظر 
نقطه مکانی؛ اماکنی مانند حاشیه بلوار مرجعیت، اراضی مناسبی وجود دارد 

که باید مسئولان امر، در این زمینه همکاری لازم را مبذول دارند.

شهردار منطقه پنج قم خبرداد

اجرای عملیات بهسازی خیابان حریم 
ریل راه آهن در شهر قائم

شهردار منطقه پنج قم با بیان اینکه پروژه های عمرانی و خدماتی 
شهرداری منطقه همچنان در حال پیگیری و اجراست، گفت: در همین 
راستا پس از برداشتن دیوارهای حریم ریل راه آهن، جدول گذاری، زیرسازی 

و آسفالت شد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اجرای عملیات آسفالت خیابان حریم ریل راه 
آهن شهرقائم)عج(، اظهار کرد: از آنجایی که تامین امنیت شهروندان هنگام 
عبور و مرور و ساماندهی وضعیت معابر یکی از مهم ترین وظایف شهرداری  

ها محسوب می شود این پروژه به سرعت اجرای گردید.
شهردار منطقه پنج قم در ادامه گفت: عملیات جدول گذاری به طول 
۱۴۰۰ متر و آسفالت به مساحت بیش از ۳۲۰۰ مترمربع با توزیع ۳۳۰ 
تن آسفالت به منظور افزایش رفاه حال شهروندان و مناسب سازی محیط 

شهری انجام شد.

اخبــار

پیام آموزشی 
سبک سفر کردن به معنی حذف وسایل ضروری 

نیست، همیشه ایمن و مجهز سفر کنید.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک


